
Της Κυριακής

ΟΠΟΙΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΑ ΣΥΛΛΟΓΑΤΑΙ ΣΥΛΛΟΓΑΤΑΙ ΚΑΛΑ • ΡΗΓΑΣ ΦΕΡΑΙΟΣ ΑΡ. 15276 ΤΙΜΗ €2 | www.simerini.com 

Ομιλία 
Μπαμπινιώτη 

για την 
ελληνική 
γλώσσα
ΣΕΛΙΔΑ 2010.11.2024

H επιστροφή του 
Τραμπ και η 

Ανατολική Μεσόγειος
ΣΕΛΙΔA 11

ΘΕΣΗ 

ια φωτογρα-
φία, όπως 
λέγεται, 
ισοδυναμεί με 
χίλιες λέξεις. 
Ή μιλά από 

μόνη της. Ή κρύβει αλή-
θειες και ψευδαισθήσεις. Ο 
λόγος περί της φωτογρα-
φίας του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη και του Πρωθυ-
πουργού Μητσοτάκη με τον 
Ερντογάν και τον Αλβανό 
Πρωθυπουργό Έντι Ράμα 
στη Βουδαπέστη. Τι απεικο-
νίζει η φωτογραφία; Μια 
εύχαριν παρέα. Πότε, όμως; 
Όταν ο κ. Φιντάν μάς λέει 
δημόσια ότι έκλεισε η σελί-
δα της επανένωσης! 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Η φωτογραφία των 
ψευδαισθήσεων 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ 
O ρόλος της Κύπρου στην Ανατολική 

Μεσόγειο ΔΕΝ ενισχύεται 
με λύση διζωνικής ομοσπονδίας

ΣΕΛΙΔΑ 7 

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 
Αλλάζει ο παγκόσμιος 
οικονομικός χάρτης;

ΣΕΛΙΔΑ 21  

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ  

Διπλασιάζονται οι κρατήσεις 
στα κατεχόμενα, ενώ υπάρχει μειωμένη 
κίνηση στις ελεύθερες περιοχές  ΣΕΛΙΔΑ 21

Μ

Στη Λάρνακα και στην 
Πάφο σταθμεύουν πο-
λεμικά αεροσκάφη και 
ελικόπτερα των ΗΠΑ  

Στη Λεμεσό φιλοξενού-
νται πολεμικά σκάφη 
και οι Βρετανικές 
Βάσεις δρουν συνεχώς

Η οικονομία 
και το κενό 
μήνυμα της 

Χάρις έστειλαν 
τον Τραμπ  πίσω 
στον Λευκό Οίκο

ΣΕΛΙΔΕΣ 24-25

ΔΗΣΥ
Οι φευγάτοι 
λόγω ορίου 

θητειών 
και οι προκλήσεις  

ΣΕΛΙΔΑ 10

Πόσο επενδύει 
το κράτος 

στην Παιδεία 
και τον Πολιτισμό;

• Το ύψος των 
προϋπολογισμών

• Η κατανομή 
των δαπανών
• Ο Πολιτισμός 

«φτωχός συγγενής» 
ΣΕΛΙΔΑ 22

Σε Βάση των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ μετατρέπεται de 
facto η Κύπρος με τη συνεχή στάθμευση και δράση 
πολεμικών αεροσκαφών και πλοίων, που δρουν από 

λιμάνια και αεροδρόμια του νησιού, με αφορμή την κρίση 
στη Μέση Ανατολή. Το δε ελικοδρόμιο στο Μαρί κατασκευ-
άζεται κυρίως από τις  Αμερικανικές Ένοπλες Δυνάμεις σε 
συνεργασία με την Εθνική Φρουρά. ΣΕΛΙΔΕΣ 4-5

ΒΆΣΗ ΤΩΝ ΗΠΆ 
και του ΝΑΤΟ η Κύπρος

ΜΕΙΟΨΗΦΙΑ ΣΤΗ ΧΩΡΑ ΜΑΣ:
Μεταναστευτικές ροές και γήρανση 

πληθυσμού δημιουργούν δημογραφικό 
πρόβλημα ΣΕΛΙΔΕΣ 16-17

Πικρός ο καφές του 
Προέδρου με τον Ερντογάν 
Ο Φιντάν έβαλε ταφόπετρα 
στην επανένωση και άφησε 
μετέωρη στο κενό την πολιτική 
Αθηνών - Λευκωσίας 

ΣΕΛΙΔΕΣ 2-3

Το Ευρωμπάσκετ 
2025 στην Κύπρο
• Εφ’ όλης της ύλης συνέντευξη του Προέ-
δρου της ΚΟΚ, Ανδρέα Μουζουρίδη, στη «Σ»
• Χορός εκατομμυρίων και παρέλαση 
παγκοσμίων αστέρων στη Λεμεσό 

ΣΕΛΙΔΕΣ 18-19

ΤΟ ΕΛΙΚΟΔΡΟΜΙΟ ΣΤΟ ΜΑΡΙ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΖΕΤΑΙ 
ΜΕ ΜΗΧΑΝΗΜΑΤΑ ΤΟΥ ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Πίσω από τη φωτογρα-
φία με τα χαμόγελα της 
αισιοδοξίας μεταξύ Μητσο-
τάκη, Ερντογάν, Χριστοδου-
λίδη και Ράμα αποκαλύ-
πτονται οι ψευδαισθήσεις, 
όπως αυτές γεννώνται μέσα 
από την πραγματικότητα, η 
οποία καταγράφεται με τον 
εξής τρόπο: 

1. Ο Ράμα μάς λέει ότι 
έχει πεθάνει η Βόρεια 
Ήπειρος και οι Έλληνές 
της. Καταργεί, δηλαδή, τις 
Διεθνείς Συνθήκες. 2. Ο 
Ερντογάν προωθεί αστα-
μάτητα τις προσπάθειες 
για την αναγνώριση του 
ψευδοκράτους. Επιμένει, 
δηλαδή, στη διάλυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας 
3. Ενώ ο Γεραπετρίτης 
ισχυρίζεται ότι ο ελλα-
δοτουρκικός διάλογος 
δημιούργησε θετικές 
εξελίξεις στο Κυπριακό, 
την ίδια ακριβώς στιγμή ο 
Φιντάν δηλώνει ότι έκλεισε 
η σελίδα της επανένωσης. 

Τι μας εξηγούν οι φίλοι 
της ευχάριτος παρέας; 
Ότι πέθανε και η Βόρεια 
Ήπειρος και η Βόρεια Κύ-
προς. Χάθηκαν. Ξεχάστε 
τες. Αυτά μας είπαν. Και οι 

Αλβανοί και οι Τούρκοι. 
Λύση συμβιβασμού, γιοκ! 
Μόνη λύση είναι η διχο-
τόμηση, λένε οι Τούρκοι. 
Και οι ημέτεροι χαριεντίζο-
νται. Τι εντύπωση δίνουν 
διεθνώς; Ότι όλα είναι μια 
χαρά. Ποιος αθωώνεται; Ο 
εισβολέας. Γιατί; Διότι όταν 
ο Πρόεδρος παρακαλεί τον 
Ερντογάν να επιστρέψει 
στο Κραν Μοντανά, από 
το οποίο ο ίδιος έφυγε 
μαζί με τον Αναστασιάδη, 
ποιος κερδίζει; Εμείς ή οι 
Τούρκοι; Και γιατί έφυγαν; 
Διότι η Άγκυρα ήθελε 
διχοτόμηση με φύλλο 
συκής την ομοσπονδία των 
δύο συνιστώντων κρατών 
με πολιτική ισότητα. Τώρα, 
αφού την κατοχύρωσε, 
προχώρησε στο επόμενο 
βήμα της ισότιμης κυρι-
αρχίας των δύο κρατών. 
Και τι λέει ο Πρόεδρος; 
Δώστε μου πίσω το φύλλο 
συκής. Και τι του απαντούν 
οι Τούρκοι; Ούτε να το 
σκέφτεσαι. Η διχοτόμηση 
είναι πλέον γυμνή. Σε 
κοινή θέα! Και, δυστυχώς, 
αυτή είναι η πικρή και 
τραγική αλήθεια, πίσω από 
τη φωτογραφία των ψευ-
δαισθήσεων. Και της νέας 
διπλωματίας του καφέ… 
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Π
ικρός αποδείχτηκε 
τελικά ο καφές 
του Προέδρου 
Χριστοδουλίδη 
και του Πρωθυ-
πουργού Μη-
τσοτάκη με τον 

Tούρκο Πρόεδρο Ταγίπ Ερντογάν 
στη Βουδαπέστη, στο περιθώριο 
της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Κοινό-
τητας. Ενώ συνομιλούσαν φιλικά, 
και όπως ο Πρόεδρος ομολογεί 
τον προσκαλούσε σε νέο Κραν 
Μοντανά, ο Τούρκος ΥΠΕΞ Χα-
κάν Φιντάν έδινε συνέντευξη σε 
αθηναϊκή εφημερίδα, τονίζοντας ότι 
έκλεισε η σελίδα της επανένωσης. 
Αυτό ελέγετο και εγράφετο την ίδια 
στιγμή κατά την οποία ο ομόλογός 
του,  Γιώργος Γεραπετρίτης, έμενε 
εμφανώς εκτεθειμένος, διότι σε 
δική του συνέντευξη στον τουρ-
κικό Τύπο τόνιζε ότι, μέσω των 
Ελλαδοτουρκικών, προέκυψαν 
θετικές εξελίξεις στο Κυπριακό. 
Όπως επεσήμανε ο κ. Φιντάν, η 
λύση στην Κύπρο θα εξευρεθεί 
μεταξύ των δύο λαών, παραπέ-
μποντας στην ισότιμη κυριαρχία 
των δύο κρατών. 

Την ίδια θέση, δηλαδή ότι η 
ομοσπονδία και η επανένωση 
έχουν πεθάνει, επανέλαβε δη-
μόσια στην Αθήνα, ενώπιον του 
Γιώργου Γεραπετρίτη, ο οποίος 
επιμένει φορτικά ότι υπάρχει… 
θετικό κλίμα! 

Τόσο ο ΠτΔ όσο και ο Έλληνας 
Πρωθυπουργός, χωρίς ν’ αλλάξει 

στάση η Τουρκία στο Κυπριακό 
και στο Αιγαίο, αποκαθαίρουν 
τον Τούρκο Πρόεδρο διεθνώς 
και ειδικότερα εντός της ΕΕ από 
τα εγκλήματα τής χώρας του στην 
Κύπρο και αλλού. Είναι άλλο 
πράγμα να συναντιέσαι με τον 
εισβολέα και να του εξηγείς ότι 
πρέπει να εγκαταλείψει ο στρατός 
του την πατρίδα σου, και  άλλο 
να χαχανίζεις μαζί του δίνοντας 

λανθασμένα μηνύματα διεθνώς.
Ο έτερος δε της παρέας, δηλαδή 

ο Αλβανός Πρωθυπουργός Έντι 
Ράμα, με τον οποίον συναγελάζεται 
ο κ. Μητσοτάκης, είναι αυτός που 
πριν από κάποια 24ωρα, σε εκδή-
λωση στη Θεσσαλονίκη, δήλωσε 
ενώπιον Αλβανών που ζουν στην 
Ελλάδα ότι η έννοια της Β. Ηπείρου 
έχει πεθάνει. 

Στην ολιγόλεπτη συζήτηση, ο 

Ο Ερντογάν εκπροσωπεί το κράτος που ει-
σέβαλε στην Κύπρο το ’74, διέπραξε εγκλή-
µατα κατά αµάχων, επέβαλε εθνοκάθαρση, 
αλλοίωσε τη δηµογραφική σύνθεση µε τον 
αποικισµό, κατέχει µε τη βία µέχρι σήµερα 
τη µισή Κύπρο και εννοεί να αποδεχθούµε 

τα τετελεσµένα που δηµιούργησε 
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Ταφόπλακα 
στην επανένωση 
έβαλε ο Φιντάν

ΠΙΚΡΟΣ Ο ΚΑΦΕΣ ΤΟΥ ΠΡΟΕ∆ΡΟΥ ΜΕ ΤΟΝ ΕΡΝΤΟΓΑΝ 

Μετέωρη η πολιτική Αθηνών - Λευκωσίας



Νίκος Χριστοδουλίδης διαμή-
νυσε στον Ερντογάν την ανάγκη 
για επίλυση του Κυπριακού στη 
βάση του συμφωνημένου πλαισίου. 
Εξέφρασε, μάλιστα, την ετοιμότη-
τα της Κυπριακής Δημοκρατίας 
να σταθεί αρωγός στην ενίσχυση 
των ευρωτουρκικών σχέσεων, πα-
ράλληλα με συγκεκριμένη ουσι-
αστική πρόοδο για επίλυση του 
Κυπριακού, πάντα στη βάση του 
συμφωνημένου πλαισίου.

Αθήνα και Λευκωσία επιδιώ-
κουν επιστροφή των συνομιλιών 
στη βάση που υπήρξε στο Κραν 
Μοντανά, δηλαδή στην προηγού-
μενη τουρκική θέση, αυτήν της 
Διζωνικής Δικοινοτικής Ομο-
σπονδίας, ήτοι των δύο ισότιμων 
συνιστώντων κρατών με πολιτική 
ισότητα, επί της οποίας η τουρκική 
πλευρά πάτησε για να διεκδικήσει 
την απαράδεκτη θέση της για δύο 
κράτη. Επίσης, ενώ ο Φιντάν βρι-
σκόταν στην Αθήνα, το Αιγαίο είχε 
πλημμυρίσει με τουρκικές Navtex 
από τα βορειοανατολικά μέχρι τα 
βορειοδυτικά της Κύπρου. Θα μπο-
ρούσε κάποιος να ισχυριστεί ότι 
η φωτογραφία της Βουδαπέστης 
και όσα ακολούθησαν στην Αθήνα 
απεικονίζουν τη διχοτόμηση του 
Αιγαίου και της Κύπρου και τον  
θάνατο της Βόρειας Ηπείρου. 

Επίσκεψη Φιντάν
Ο Φιντάν μέσα σε 24 ώρες ου-

σιαστικά «άδειασε» δις το πλαίσιο 

της πολιτικής Χριστοδουλίδη στο 
Κυπριακό, δείχνοντας τις προθέ-
σεις τής Τουρκίας με τον πλέον 
ξεκάθαρο τρόπο. Αρχικά, τη θέση 
ότι «η σελίδα επανένωσης της 
Κύπρου έχει κλείσει» και ότι επί 
του παρόντος δεν υπάρχει καμία 
διαδικασία διαπραγμάτευσης, εξέ-
φρασε ο Υπουργός Εξωτερικών 
της Τουρκίας, Χακάν Φιντάν, σε 
συνέντευξή του στα «Νέα», λίγο 
πριν από την επίσκεψή του στην 
Ελλάδα και τη  συνάντησή του με 
τον Έλληνα ομόλογό του, Γιώργο 
Γεραπετρίτη. «[Θα] πρέπει πλέον 
να γίνει κατανοητό ότι η σελίδα 
της “επανένωσης” του νησιού της 
Κύπρου έχει κλείσει», σημείωσε 

ο ίδιος, υποστηρίζοντας, ωστόσο, 
ότι η «κατεύθυνση μιας λύσης εί-
ναι βεβαίως δυνατή», μέσα από 
διαφορετικούς τρόπους επίλυσης.

Όπως σημείωσε, «δεν υπάρ-
χει επί του παρόντος καμία δια-
δικασία διαπραγμάτευσης, επει-
δή υπάρχουν βαθιές διαφωνίες 
σχετικά με το τι πρέπει να είναι 
προς διαπραγμάτευση. Μάλιστα, 
έχει καταγραφεί από τον ΟΗΕ ότι 
δεν υπάρχει κοινό έδαφος μεταξύ 
των πλευρών. Η ευρείας μορφής 
άτυπη συνάντηση, που θα πραγ-
ματοποιηθεί το επόμενο διάστημα, 
θα παρέχει μόνο την ανταλλαγή 
απόψεων σχετικά με το τι μπορεί 
να γίνει στο μέλλον», ανέφερε ο 

Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών.
Πριν αλέκτορα φωνήσαι, και 

μετά τη συνάντησή του με τον Έλ-
ληνα ομόλογό του, ο Χακάν Φιντάν 
ήρθε να... υπενθυμίσει στον ΠτΔ 
τις αξιώσεις των Τούρκων και την 
πορεία των διαπραγματεύσεων με 
νέο «χαστούκι». Αναφερόμενος 
λοιπόν στο Κυπριακό είπε ότι 
πρέπει να συζητηθεί «με βάση 
τις πραγματικότητες στο νησί», 
ενώ στη συνέχεια υπογράμμισε 
ότι «το μοντέλο της ομοσπονδίας 
δεν ισχύει πια στην Κύπρο».

Η επίσκεψη Φιντάν στην Αθήνα 
την Πέμπτη είχε ουσιαστικά να 
κάνει με διεκδικήσεις της Άγκυρας. 
Δεν διεκδικεί μόνο την ΑΟΖ και 

υφαλοκρηπίδα. Διεκδικεί απο-
στρατιωτικοποιήσεις στο Αιγαίο 
και ευρύτερη ισχύ, στο ίδιο μοντέ-
λο με αυτό του 1967 στην Κύπρο 
με την αποχώρηση της Ελληνικής 
Μεραρχίας. 

Συμπερασματικά, o κ. Ερντογάν 
εκπροσωπεί το κράτος που εισέβαλε 
στην Κύπρο το ’74, που διέπραξε 
εγκλήματα κατά αμάχων, που αλ-
λοίωσε τη δημογραφική σύνθεση 
με τον αποικισμό, που κατέχει με τη 
βία μέχρι σήμερα τη μισή Κύπρο 
και εννοεί να αποδεχθούμε τα τετε-
λεσμένα που δημιούργησε, μέσω 
της αναβάθμισης του ψευδοκράτους 
σε ισότιμο κυρίαρχο κράτος. Από 
την άλλη, ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης εκπροσωπεί το θύμα, που 
«αγωνίζεται» για απελευθέρωση. 

Η προσπάθεια για έναρξη διαλό-
γου, όπως διαμηνύει το Προεδρικό 
Μέγαρο, είναι θεμιτή, ναι. Άλλο, 
όμως, είναι να διεκδικείς τα δίκαια 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τα 
κεκτημένα που προκύπτουν από 
διεθνείς συνθήκες, και άλλο να 
συναγελάζεσαι σε κοινή θέα, με 
αυτούς που ευθύνονται για εγκλή-
ματα πολέμου στην Κύπρο. Αν μη 
τι άλλο οφείλει ο ΠτΔ να επιση-
μαίνει με κάθε ευκαιρία στον κ. 
Ερντογάν, μπροστά στα διεθνή 
φόρα, ότι πρέπει ν’ αποχωρή-
σουν τα τουρκικά στρατεύματα, 
να αποχωρήσουν οι έποικοι και 
να υποστηρίξει τη διαβίωση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Σ
ε Βάση των ΗΠΑ 
και του ΝΑΤΟ με-
τατρέπεται de facto 
η Κύπρος με τη συ-
νεχή στάθμευση και 
δράση πολεμικών 
αεροσκαφών και 

πλοίων, που δρουν από λιμάνια 
και αεροδρόμια του νησιού, με 
αφορμή την κρίση στη Μέση 
Ανατολή. Το δε ελικοδρόμιο στο 
Μαρί κατασκευάζεται κυρίως 
από τις  Αμερικανικές Ένοπλες 
Δυνάμεις σε συνεργασία με την 
Εθνική Φρουρά.  

Λιμάνια και αεροδρόμια 
Οι φωτογραφίες, και δη οι δο-

ρυφορικές, συνιστούν αδιάψευστο 
μάρτυρα. Στο Αεροδρόμιο της Λάρ-
νακας φιλοξενούνται μεταγωγικά 
αεροσκάφη C-130 (μεταγωγικό), 
ελικόπτερα CH-47 CHINOOK 
(μεταγωγικό)  και BELL UH-1. 
Την ίδια στιγμή, στη Βάση Αν-
δρέας Παπανδρέου σταθμεύουν, 
εκτός των άλλων, τα αμερικανι-
κά ελικοφόρα αεροσκάφη V22-
Osrpey [Αερομεταφορά ειδικών 
δυνάμεων με κάθετη απογείωση 
και προσγείωση. Ανήκει στη δύ-
ναμη του αεροπλανοφόρου Wasp 
(Σφήκα)]. Πέραν τούτου, η Βάση 
Α. Παπανδρέου χρησιμοποιείται 
και από άλλες συμμαχικές χώρες, 
από Γερμανούς, Αμερικανούς και 
άλλους.  Στο λιμάνι της Λεμεσού 
διακρίνονται από την αεροφωτο-
γραφία πολεμικά σκάφη των ΗΠΑ 
και άλλων συμμαχικών χωρών. 

Κάλυψη κενού ασφαλείας 
Οι διαδικασίες αυτές: Α) Επι-

βάλλουν στενότερη συνεργασία 
με τις στρατιωτικές και πολιτικές 

μυστικές υπηρεσίες των ΗΠΑ, για 
την αντιμετώπιση απειλών και δη 
την αποτροπή τους. Β) Καλύπτουν 

το κενό ασφαλείας που έχει η Κυ-
πριακή Δημοκρατία και ειδικότερα 
τώρα, σε περίοδο κρίσης. Δηλαδή, 

δημιουργείται μια αντιαεροπορική 
και αντιπυραυλική ομπρέλα από 
τις χώρες του ΝΑΤΟ και δη από 

τις ΗΠΑ, λόγω των δικών τους 
συμφερόντων και της προστασί-
ας των Βρετανικών Βάσεων, που 
καλύπτει ολόκληρο το νησί.

Ελικοδρόμιο made in USA     
Ως προς τη Ναυτική Βάση στο 

Μαρί είναι πρόδηλο από τις φω-
τογραφίες ότι: Α) Η κατασκευή του 
ελικοδρομίου γίνεται κυρίως με 
μηχανήματα του Αμερικανικού 
Στρατού και δη της μονάδας που 
φέρει την εξής ονομασία: «Naval 
Mobile Construction Battalion 1”. 
Συμμετέχει, βεβαίως, και η Εθνι-
κή Φρουρά, αλλά η τεχνογνωσία 
ανήκει στις ΗΠΑ. Β)  Το ελικοδρό-
μιο έχει διαστάσεις 400 επί 200. 
Πρόκειται για μεγάλη πίστα, που 
θα φιλοξενεί κυρίως ελικόπτερα ή 
αεροσκάφη, όπως τα  V22-Osrpey 
των ΗΠΑ και άλλων συμμάχων. 
Αυτό δημιουργεί την ανάγκη τε-
χνοεφοδιαστικής υποστήριξης. 
Πρόσθετα, εφόσον γίνονται τα εν 
λόγω έργα  με τη συνδρομή των 
Αμερικανών, λογικό θα ήταν να 
δημιουργηθεί «Κέντρο Ελέγχου 
Ανατολικής Μεσογείου», το οποίο 
θα αφορά στις επιχειρήσεις που 
διεξάγονται στην ευρύτερη περιοχή. 
Κάτι τέτοιο είναι συναφές με τις 
συμφωνίες μεταξύ της Κυπρια-
κή Δημοκρατίας και των  ΗΠΑ, 
της Γαλλίας και άλλων χωρών. Οι 
σχετικές υποδομές θα πρέπει εν-
δεικτικά να περιλαμβάνουν:

 1. Κτηριακές εγκαταστάσεις, και 
δη υπόγειες, για την αντιμετώπιση 
των νέων απειλών. 

2. Σοβαρή τηλεπικοινωνιακή 
υποδομή για να είναι ανθεκτική η 
αντίδραση σε ηλεκτρονικό πόλεμο 
και πόλεμο κυβερνοχώρου, που 
σημαίνει  σύνδεση με δορυφόρους. 

3. Ενίσχυση της αεράμυνας είτε 
οι απειλές προέρχονται από drones 
είτε από μαχητικά αεροσκάφη και 
πυραυλικά συστήματα. Επί τούτου, 
σημαντική είναι η απόκτηση του 
συστήματος αεράμυνας «Barak» 
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ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Βάση των ΗΠΑ 
και του ΝΑΤΟ η Κύπρος 

ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΉ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΉ ΓΙΑ ΔΙΧΟΤΟΜΉΣΉ Ή ΓΙΑ ΛΎΣΉ;  

Το ελικοδρόμιο στο Μαρί κατασκευάζεται με μηχανήματα του Αμερικανικού Στρατού 

Στη φωτογραφία απεικονίζονται έργα στο ελικοδρόμιο στο Μαρί, που διενεργούνται από ειδική μονάδα του Αμερικανικού Στρατού.

Πανοραμική άποψη του Λιμανιού της Λεμεσού, με αμερικανικά πολεμικά πλοία. 

Η Βάση Ανδρέας Παπανδρέου με ένθετη φωτογραφία τα αμερικανικά ελικοφόρα αεροσκάφη V22-Osrpey.



από το Ισραήλ. Ή ακόμη και η δη-
μιουργία ενός «Συμμαχικού Θόλου 
Αεράμυνας» με τη συμμετοχή αμε-
ρικανικών συστημάτων, όπως μια 
συστοιχία Patriot, και η σύνδεσή 
του με τα συμμαχικά σκάφη που 
βρίσκονται στην περιοχή.   

Ρόλος των Βρετανών και 
ο «γυναικείος δράκος» 
των ΗΠΑ  

Πέραν ημών υπάρχουν και οι 
Βρετανικές Βάσεις, που είναι, ταυ-
τοχρόνως, και ΝΑΤΟϊκές, όπως 
βεβαίως και οι λοιπές συμμαχι-
κές δυνάμεις, που φιλοξενούνται 
κατά καιρούς από την Κυπριακή 
Δημοκρατία. Διά των Βρετανικών 
Βάσεων  επιχειρούν: 1. Τα μαχη-
τικά Ταϊφούν με αποστολές που 
αφορούν είτε περιπολίες είτε την 
προστασία του Ισραήλ από τις 
ιρανικές επιθέσεις είτε πλήττουν 
στόχους εντός της Συρίας και αλ-
λού. Μάλιστα, χρησιμοποιούν τον 
τουρκικό εναέριο χώρο, ασχέτως 
εάν ο Ερντογάν στηρίζει τη Χαμάς 
και τη Χεζμπολάχ ή δαιμονοποιεί 
το Ισραήλ και τον Νετανιάχου. 2. 
Τα θρυλικά U-2Α (Dragon Layby 
-  Γυναικείος Δράκος). Πρόκειται 
για κατασκοπευτικά αμερικανικά 
αεροσκάφη, που δρουν από τις 
αρχές της δεκαετίας του ’60. Έχουν 
τη δυνατότητα να πετούν ώς τη 
στρατόσφαιρα, έχουν τρομερή ευ-
κρίνεια στη λήψη φωτογραφιών 
και ενεργούν από μόνα τους ή ως  
συμπληρωματικά μάτια των δο-
ρυφόρων. Βρίσκονται στις  Βάσεις 
από τη δεκαετία του ’70, κατόπιν 
συμφωνίας του Μακαρίου με τις 
ΗΠΑ. 3. Τα εναέρια τάνκερ, όπως 
τα KC135 και άλλα, τα οποία αυ-
ξήθηκαν στο τελευταίο χρονικό 
διάστημα, λόγω της κρίσης στη 
Μέση Ανατολή. 4. Τα Atlas C1 

A400M μεγάλης μεταφορικής 
δυνατότητας. 5. Μονάδες Ειδικού 
Πολέμου, Τεχνοεφοδιαστικής Υπο-
στήριξης, Ηλεκτρονικού Πολέμου 
και Πολέμου του Κυβερνοχώρου. 
Υπενθυμίζεται ότι στον Άγιο Νικό-
λαο εδρεύει Βάση του κατασκο-
πευτικού «Έχελον». 

ΝΑΤΟ, Κύπρος 
και εγγυήσεις 

Επί τη βάσει των ανωτέρω θα ήταν 
δυνατό να επισημανθούν τα εξής: 

Πρώτο, η σαφής στροφή της 
Κύπρου προς το Δυτικό Στρατό-
πεδο θα πρέπει να έχει στρατηγικό 
περιεχόμενο, διότι δεν συνδέεται 
μόνο με τις ΗΠΑ, αλλά και με το 
ΝΑΤΟ και την ΕΕ. Άλλωστε, και 
θεσμικά η αμυντική πολιτική της 
ΕΕ είναι συνδεδεμένη με τη Βο-
ρειοατλαντική Συμμαχία. 

Δεύτερο, η Κύπρος με την Ελ-
λάδα θα πρέπει να διεκδικήσουν 
σημαντικό ρόλο στην υλοποίηση 
της «Στρατηγικής Πυξίδας» της ΕΕ 
στην Ανατολική Μεσόγειο,  επί της 
οποίας μπορούν να κουμπώσουν 
και τρίτα κράτη της περιοχής. Εάν 
η Τουρκία θέλει συμμετοχή, αυτή 
θα είναι δυνατή μόνο με την πλήρη 
αποχώρηση των στρατευμάτων της 
από την Κύπρο.  

Τρίτο, η Κύπρος ήταν και είναι 
στην ουσία ΝΑΤΟ, αλλά χωρίς 
ψήφο, αφού δεν συνιστά επισή-
μως  κράτος - μέλος. Τόσο η ΕΛ-
ΔΥΚ όσο και η ΤΟΥΡΔΥΚ, και ο 
κατοχικός στρατός, καθώς  και οι 
Βρετανικές Βάσεις ανήκουν στο 
ΝΑΤΟ. Το ίδιο και τα πλοία και τα 
αεροσκάφη ή τα ελικόπτερα στα 
οποία παρέχουμε διευκολύνσεις. Η 
αίτηση ένταξης στο ΝΑΤΟ θα ήταν 
στρατηγική επιλογή, εφόσον, ούτως 
ή άλλως, η Κύπρος  είναι ΝΑΤΟ, 
ακόμη και αν η Τουρκία ασκήσει 

βέτο. Κάτι τέτοιο νομιμοποιεί την 
Κυπριακή Δημοκρατία να πράττει 
αναλόγως εντός της ΕΕ και αλλού, 
έως ότου η Άγκυρα αλλάξει στάση. 
Ταυτοχρόνως, το ΝΑΤΟ, δηλαδή 
η πλήρης ένταξη μετά τη λύση, θα 
ήταν δυνατό: 1) Να αντικαταστήσει 
το  υφιστάμενο σύστημα ασφάλειας, 
που σημαίνει την απαλλαγή από τα 
εγγυητικά δικαιώματα και εκείνο 
της μονομερούς επέμβασης. 2) Να 
ζητήσει την πλήρη αποχώρηση των 
τουρκικών στρατευμάτων εφόσον 
η Κύπρος θα ανήκει στο ΝΑΤΟ.

Γεωπολιτική 
και βάση λύσης  

Οι παράμετροι αυτές και το 
ΝΑΤΟ προϋποθέτουν ότι η βάση 
της λύσης δεν μπορεί να κινείται 
μεταξύ της προηγούμενης τουρκι-
κής πρότασης για ομοσπονδία δυο 
ισότιμων συνιστώντων κρατών με 
πολιτική ισότητα και της νέας για 

ισότιμη κυριαρχία με δυο κράτη και 
συνομοσπονδία, αλλά για τη διατή-
ρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας 
στη ζωή με την επανενσωμάτωση 
των Τουρκοκυπρίων και την εφαρ-
μογή του Κεκτημένου, το οποίο έχει 
ανασταλεί στο βόρειο τμήμα της 
Κύπρου λόγω κατοχής. Συνεπώς, 
εφόσον η τουρκική πλευρά επιμέ-
νει στη διχοτομική της πρακτική, η 
στροφή προς τη Δύση θα πρέπει 
να προϋποθέτει το αυτονόητο: Α) 
Η βάση της λύσης θα πρέπει να 
είναι: 1) Το Πρωτόκολλο 10, που 
καθορίζει ότι το ενιαίο κράτος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας εντάχθη-
κε στην ΕΕ. 2) Η Αντιδήλωση της 
21ης Σεπτεμβρίου, που καθορίζει 
ότι η Τουρκία οφείλει να αναγνω-
ρίσει την Κυπριακή Δημοκρατία 
στο πλαίσιο της ενταξιακής της 
διαδικασίας και όχι η Κυπριακή 
Δημοκρατία την ισότιμη κυριαρχία 
του ψευδοκράτους και την πολιτική 

του ισότητα. Στην τελευταία έκθεση 
αξιολόγησης της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής για την Τουρκία αναφέρεται 
ρητώς ότι η Άγκυρα θα πρέπει να 
προχωρήσει πρακτικά στην εξο-
μάλυνση των σχέσεών της με την 
Κυπριακή Δημοκρατία. Γιατί δεν 
είναι πρόταξη για την επανέναρξη 
των συνομιλιών. 3) Τα ψηφίσματα 
540, 551 και 360 του Σ. Ασφαλείας. 
Τα δυο πρώτα καθορίζουν ότι το 
ψευδοκράτος δεν μπορεί να ανα-
γνωριστεί, διότι είναι προϊόν της 
βίας και της χρήσης των όπλων. Ως 
εκ τούτου παραβιάζει το άρθρο 2, 
παράγραφος 4 του Χάρτη των Ην. 
Εθνών. Πώς, λοιπόν,  Αθήνα και 
Λευκωσία υιοθετούν μια διευθέτηση 
κατά την οποία το ψευδοκράτος θα 
νομιμοποιηθεί ως ισότιμο συνιστών 
κράτος; Το δε ψήφισμα 360 του Σ. 
Ασφαλείας αναφέρεται στον σεβα-
σμό της εδαφικής ακεραιότητας και 
της ανεξαρτησίας και της κυριαρχίας 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Γιατί 
τίθεται ως θέμα πρόταξης;

Το φύλλο συκής   
Συνεπώς, η όποια γεωπολιτι-

κή αναβάθμιση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας θα πρέπει να συν-
δέεται με τη διατήρησή της στη 
ζωή και όχι με τη διάλυσή της 
και τη διχοτόμηση στη λογική και 
πρακτική μιας ομοσπονδίας δυο 
συνιστώντων κρατών, που είναι 
το φύλλο συκής, δηλαδή της υφι-
στάμενης τουρκικής διχοτομικής 
θέσης για ισότιμη κυριαρχία δυο 
κρατών και συνομοσπονδία.  

ΠΟΛΙΤΙΚΗ 510.11.2024

Αριστερά, όπως βλέπουμε, δορυφορική άποψη της Ναυτικής Βάσης στο Μαρί 
και δεξιά των Βρετανικών Βάσεων, απ’ όπου δρουν τα κατασκοπευτικά U22, τα 
μαχητικά Typhoon και τα tanker KC135.

Στις δύο φωτογραφίες διακρίνονται αριστερά τα αμερικανικά CH-47 Chinook και δεξιά το C130 στο Αεροδρόμιο Λάρνακας.
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Η αξιοποίηση του χρόνου των «ήρεμων νερών»...   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Χ
ΩΡΙΣ την παραμι-
κρή έκπτωση από 
τις επεκτατικές επι-
διώξεις της Τουρ-
κίας εναντίον του 
Ελληνισμού, στο 
Αιγαίο, στην Κύπρο 

και στην Ανατολική Μεσόγειο, τις 
οποίες επανέλαβε στις δημόσιες 
δηλώσεις του, πριν και μετά που 
διαπραγματεύτηκε στα κατευνα-
στικώς «ήρεμα νερά» της Αθήνας 
εμφανίστηκε προχθές Παρασκευή, 
8η Νοεμβρίου 2024, ο Υπουργός 
Εξωτερικών της Τουρκίας Χακάν 
Φιντάν με τον ελλα-δικό μας Υπ.Εξ. 
Γιώργο Γεραπετρίτη. Έτσι προσμε-
τράται πλέον ως αυτονόητο τουρκικό 
κέρδος η αναγόρευση της τουρκικής 
επεκτατικότητας σε «κανονικότητα».

- Επεκτατικότητα, ορατή και 
δεδηλωμένη, η οποία όμως δεν 
παρεμποδίζει την περαιτέρω ανά-
πτυξη των εμπορικών, οικονομι-
κών, τουριστικών, πολιτισμικών 
κ.ο.κ. σχέσεων Ελλάδος - Τουρκίας, 
ούτε και την ελλαδική πρόθεση 
συμβολής στην επανεκκίνηση 
των σχέσεων Τουρκίας - ΕΕ, όπως 
μεταξύ άλλων τ’ απαρίθμησε ο 
οικοδεσπότης Γεραπετρίτης. Ο 
οποίος, παρ’ ότι ομολόγησε ότι οι 
εκατέρωθεν «θέσεις αφίστανται», 
χαίρει ωστόσο για την «αποτροπή 
της κλιμάκωσης» και οραματίζεται 
τη μετατροπή της «αιώνιας γειτονί-
ας σε αιώνια φιλία», καθώς είπε...

Ένα μόλις 24ωρο προηγουμέ-
νως υπήρξε και η «χαριτωμένη» 
σκηνή που απαθανατίστηκε στο 
τραπεζάκι με τα καφεδάκια στην   
Βουδαπέστη της 5ης Συνόδου της 
Ευρωπαϊκής Πολιτικής Κοινότητας, 
στην ολιγόλεπτη «παρεούλα» των 
Ερντογάν και Φιντάν της Τουρ-
κίας, με τον Ράμα της Αλβανίας, 
τον Μητσοτάκη της Ελλάδος και 
τον Χριστοδουλίδη της Κύπρου.

ΑΘΗΝΑ και Λευκωσία εξακο-
λουθούν να πιστεύουν ότι έχουν 
στα χέρια τους ως κύριο δέλεαρ για 
τον Ερντογάν να του προσφέρουν 
«πιο πολλές δόσεις» Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Παλαιότατη αντίληψη στην 
πολιτική Ελλάδος - Κύπρου. Η πα-
λαιότητά της υπενθυμίζει και το 
γεγονός ότι επιχειρήθηκε μεν πολ-
λές φορές στο παρελθόν, από πριν 
ανέλθει στην εξουσία το 2002 ο 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, δοκιμάστη-
κε κατ’ επανάληψιν με διάφορους 
τρόπους, πλην όμως δεν απέδω-
σε τα προσδοκώμενα «αμοιβαίου 
οφέλους, win-win, kazan-kazan» 
αποτελέσματα. Ένας συγκριτικός 
λογαριασμός διά μέσου των ετών 
βεβαιώνει ότι, όχι μόνο δεν υπήρξε 
μείωση,  αλλά αντιθέτως επαύξη-
ση της τουρκικής επεκτατικότητας. 
Οι ελληνικές (ελλα-δικές μας και 
κυπριακές) προσφορές προς την 
Άγκυρα αποδείχθηκε ότι ανοί-
γουν περισσότερο την όρεξη της 
τουρκικής βουλιμίας. Κανόνας 
επαληθευόμενος, από την αρ-

χαία εποχή του Θουκυδίδη μας: 
«Αν υποχωρήσετε, θα προβάλουν 
αμέσως άλλη μεγαλύτερη απαίτη-
ση γιατί θα βεβαιωθούν ότι τώρα 
ενδώσατε από φόβο» (Α-140)...

ΙΔΟΥ ΠΩΣ έχουν διαχρονικώς 
στην πράξη οι περιβόητες «πραγ-
ματικότητες» που ονομαστικά επι-
καλείται ανέκαθεν η Τουρκία, διά 
στόματος τώρα και του Φιντάν. Οι 
ηγεσίες του ηττημένου το 1974 
από τον Αττίλα Ελληνισμού, από 
φόβο υποχώρησαν στην απαίτηση 
των Τούρκων Εισβολέων - Κατα-
κτητών (α) για «λύση Διζωνικής 
Δικοινοτικής Ομοσπονδίας» 

στην Κύπρο και (β) υποβιβασμό 
του τουρκικού προβλήματος της 
εισβολής - κατοχής, σε ζήτημα 
διαδικασιών «διακοινοτικών» 
συνομιλιών.

Έτσι ο Αττίλας εδραιώθηκε επί 
του εδάφους, μονιμοποιήθηκε 
ανεμπόδιστος κι ατιμώρητος 
(1974-2024), αποταμίευσε στο 
διπλωματικό του θησαυροφυ-
λάκιο σειρά «κεκτημένων» και 
«συμφωνημένων πλαισίων», 
πολιτικής εξίσωσης του 18% με 
το 82%, «εξίσου προερχομένης από 
Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυ-
πρίους κυριαρχίας», «ισότιμα συνι-
στώντα στέιτς - πολιτείες - ιδρυτικά 
κράτη», τουρκική εκ περιτροπής 

προεδρία κ.ο.κ., «χωρίς να φύγει 
ούτ’ ένας Τούρκος στρατιώτης και 
δίχως να επιστραφεί ούτε εκατοστό 
εδάφους», καθώς καυχιόταν και 
ο Ερντογάν...

ΕΠΟΜΕΝΩΣ, κατά την «θου-
κυδίδειαν πρόβλεψιν» του Α-140 
της Ξυγγραφής του, οι Τούρκοι, 
βεβαιωθέντες για τον ελληνικό 
ενδοτισμό, προχώρησαν ήδη να 
προβάλλουν άλλη μεγαλύτερη 
απαίτηση: «Και άλλο τι μείζον 
ευθύς επιταχθήσεσθε ως φόβω 
και τούτο υπακούσαντες». Το 
«άλλο τι» είναι η νομιμοποίηση 
και διεθνής αναγνώριση του τουρ-

κικού κατοχικού ψευδοκράτους 
στα σκλαβωμένα βόρεια ελληνικά 
εδάφη της Κύπρου, η «κυριαρχική 
ισότητα και ίσο διεθνές καθεστώς». 
Και μάλιστα... προκαταρκτικά. Ως 
προϋπόθεση για την επανέναρξη 
των συνομιλιών επίλυσης «μεταξύ 
δύο γειτονικών κρατών» εν Κύπρω.

- Η εικόνα είναι σαφής και 
εύγλωττη, όπως ακριβώς μετα-
δόθηκε και στις δηλώσεις που 
έκαναν πλάι-πλάι προχθές οι 
Υπ.Εξ. Γεραπετρίτης και Φιντάν 
στο τέλος των συνομιλιών τους. Ο 
πρώτος επανέλαβε τους ελληνικούς 
(ελλα-δικούς μας και κυπριακούς) 
εκλιπαρισμούς υπέρ της πρότερης 
υποχώρησης του Ελληνισμού στην 

παλαιότερη τουρκική απαίτηση 
για ΔΔΟ και ο δεύτερος την νέα 
τουρκική απαίτηση για δύο κρά-
τη στην Κύπρο. Ομοίως και κατά 
τα λοιπά των ελλαδο-τουρκικών 
διαφορών...

ΒΕΒΑΙΩΣ είναι διακηρυγμένο 
εξ Αθηνών και εκ Λευκωσίας ότι  
αμφότερες οι κυβερνήσεις δεν είναι 
διατεθειμένες για άλλες υποχωρή-
σεις στις τουρκικές αξιώσεις. Δεν 
εντοπίζεται όμως πώς θα δυνηθούν, 
και με ποιους ίσως μοχλούς θα 
επιτύχουν να καμφθεί η επίμονη, 
διαχρονικά αταλάντευτη, επεκτατική 
τουρκική βουλιμία.

Παρήγορο είναι ότι οι τρέχουσες 
επικίνδυνα διεθνείς συγκυρίες στην 
περιοχή και στον κόσμο έδωσαν 
την ευκαιρία στην Ελλάδα και στην 
Κύπρο για ενδυνάμωση των Συ-
ντελεστών Ισχύος αμφοτέρων των 
κρατών, αυξάνοντας τις ελπίδες 
ότι, με ικανότερη διπλωματική και 
στρατιωτική επάρκεια, θα μειω-
θούν τα φοβικά σύνδρομα και 
τα Ηττημένα Μυαλά μας. Ούτως 
ώστε να εξαλειφθεί επιτέλους το 
«φόβω και τούτο υπακούσαντες» 
έναντι της Τουρκίας. Η πάροδος του 
χρόνου στη διάρκεια των «ήρεμων 
νερών» προσφέρεται ως χρονικό 
περιθώριο αξιοποίησης ευκαιριών 
και μεθοδικά επιδέξιας ανάπτυ-
ξης δυνατοτήτων προς περαιτέρω 
επαύξηση της ισχύος.

Η Άγκυρα ελπίζει ότι με τα 
«ήρεμα νερά» θα επιτύχει, αλ-
λού να στραφούν, μακράν της 
διπλωματικής και στρατιωτικής 
ενδυνάμωσης, οι προτεραιότητες 
του Ελληνισμού. Άλλωστε για την 
δική της ενδυνάμωση επέλεξε να 
έχει το περιθώριο χρόνου των 
«ήρεμων νερών».

ΔΕΝ ΧΡΕΙΑΖΕΤΑΙ αποκρυπτο-
γράφηση η τουρκική επιμονή. Την 

εκφωνεί διαρκώς με σαφήνεια ο 
ίδιος ο Ερντογάν. Παραδείγματος 
χάριν, τα είπε και προχθές μετά 
την εκλογική νίκη του Ντόναλντ 
Τράμπ στις ΗΠΑ, τον οποίο ήδη 
προσκάλεσε τηλεφωνικά να επι-
σκεφθεί την Τουρκία: «Ελπίζω ότι 
θα αποδεχτεί την πρόσκλησή μας 
και έτσι θα ενισχύσει τη συνερ-
γασία μεταξύ Τουρκίας και ΗΠΑ 
με διαφορετικό τρόπο απ’ ό,τι στο 
παρελθόν, γιατί υπάρχει θέμα F-35 
μεταξύ μας. Υπάρχει μια διαδικα-
σία σχετικά με τους S-400. Υπάρ-
χουν δηλώσεις του επί προεδρίας 
του για την Τουρκία για το θέμα 
των F-35, που έλεγε “Έδωσαν τα 
χρήματα, αλλά παρ’ όλ’ αυτά ακόμη 
δεν τους δώσατε τα αεροπλάνα;”. Οι 
προσδοκίες μας από τον σύμμαχό 
μας, τις ΗΠΑ, είναι γνωστές. Αντι-
μετωπίζουμε πολλές προκλήσεις, 
ιδιαίτερα το παλαιστινιακό ζήτημα 
και την κρίση Ρωσίας-Ουκρανί-
ας. Είναι δυνατό να ξεπεραστούν 
αυτά με τη συνεργασία Τουρκίας 
– ΗΠΑ. Συνεργαστήκαμε με τον 
κ. Τραμπ κατά την προηγούμενη 
προεδρία του. Αν και κατά καιρούς 
υπήρξαν διαφωνίες, το πρότυπο συ-
νεργασίας Τουρκίας - ΗΠΑ είναι 
αδιαμφισβήτητο. Θα συνεχίσουμε 
τις επαφές μας με τον Ντόναλντ 
Τραμπ τη νέα περίοδο και θα συζη-
τήσουμε πώς θα διαμορφώσουμε 
τις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, 
θα εξετάσουμε την απόσυρση των 
στρατευμάτων των ΗΠΑ από τη 
Συρία. Πώς θα τερματίσουν την 
υποστήριξή τους στην τρομοκρα-
τική οργάνωση PKK/PYD/YPG. 
Θα ήταν μια καλή αρχή για τον κ. 
Τραμπ να διακόψει την παροχή 
όπλων στο Ισραήλ, προκειμένου 
να σταματήσει την ισραηλινή επι-
θετικότητα σε παλαιστινιακά και 
λιβανικά εδάφη», είπε ο Ερντογάν…

ΑΘΗΝΑ και Λευκωσία εξακολουθούν να 
πιστεύουν ότι έχουν στα χέρια τους ως 
κύριο δέλεαρ για τον Ερντογάν να του 

προσφέρουν «πιο πολλές δόσεις» Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Παλαιότατη αντίληψη 

στην πολιτική Ελλάδος – Κύπρου 

Βουδαπέστη και «παρεούλα» με καφεδάκι Ερντογάν, Φιντάν, Ράμα, Μητσοτάκης, Χριστοδουλίδης, Πέμπτη, 7 Νοεμβρίου 2024



ΑΝΤΙΣΤΑΣΕΙΣ 710.11.2024

 
ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Σ
ε δηλώσεις του μετά 
τη συνάντησή του 
με τον απερχόμενο 
Αμερικανό Πρό-
εδρο, Μπάιντεν 
(30/10/2024), ο 
Πρόεδρος της Κυ-

πριακής Δημοκρατίας, Ν. Χρι-
στοδουλίδης, προέβη σε μιαν 
αμφίσημη και οιονεί σιβυλλική 
αναφορά. Είπε: «Ναι, υπάρχει 
έντονο ενδιαφέρον από τις ΗΠΑ 
για την ανάγκη επανέναρξης των 
συνομιλιών. Εκείνο, όμως, που κρα-
τώ ιδιαίτερα είναι τη σύνδεση που 
έγινε από πλευράς των ΗΠΑ, του 
Αμερικανού Προέδρου, αλλά και 
του Υπουργού Εξωτερικών των 
ΗΠΑ, για την ανάγκη μέσα από 
τη λύση του Κυπριακού, ο ρόλος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
περιοχή, όχι μόνο να διατηρηθεί, 
αλλά να ενισχυθεί περισσότερο. 
Άρα, οι εξελίξεις στην περιοχή επη-
ρεάζουν ή λαμβάνονται υπόψη και 
στην οπτική των ΗΠΑ σε σχέση 
με την ανάγκη επανέναρξης των 
συνομιλιών, αλλά και το περιεχό-
μενο της λύσης του Κυπριακού».

Η πιο πάνω αναφορά του Προέ-
δρου πέρασε σχεδόν απαρατήρητη 
από τα ΜΜΕ, που εστίασαν, κυρί-
ως, στην «υποστήριξη (Μπάιντεν), 
για μια διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία με πολιτική ισότητα για 
όλους τους Κυπρίους, σύμφωνα 
με τα ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών». 
Όλοι υπερτόνισαν την υποστήριξη 
στη διζωνική ως επιβεβαίωση της 
«σταθερής εξωστρεφούς εξωτερικής 
πολιτικής» και της επιλογής της 
«σωστής πλευράς της Ιστορίας». Τι 
φέρονται να είπαν στον Ν. Χριστο-
δουλίδη, οι Μπάιντεν-Μπλίνκεν; 
Σύνδεσαν «την ανάγκη, μέσα από 
τη λύση του Κυπριακού, ο ρόλος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
περιοχή, όχι μόνο να διατηρηθεί, 
αλλά να ενισχυθεί περισσότερο». 
Ποια λύση προάγει διάτορα και ο 
σημερινός Πρόεδρος; Τη διζωνική, 
δικοινοτική ομοσπονδία, αγγλικής 
έμπνευσης-υποβολής, τουρκικής 
υιοθεσίας και ελληνικής αποδοχής, 
ως «αδήριτης ανάγκης».

Ο Ν. Χριστοδουλίδης, προεκλογι-
κά υποσχέθηκε την απαλλαγή από 
τον παλαιοκομματισμό, ο οποίος 
κατακρήμνισε το Κυπριακό στα 
Τάρταρα με οδυνηρές υποχω-
ρήσεις. Οι Έλληνες της Κύπρου, 
στις 24/4/2004, έβαλαν φρένο 
στην ολέθρια κατολίσθηση με το 
βροντερό ΟΧΙ στο τερατούργημα 
Ανάν. Και, δι’ αυτού, ενταφίασαν 
όλες τις υποχωρήσεις της ελληνι-
κής πλευράς - και τη διζωνική. Ήταν 
μία κλασική, μοναδική, ιστορική 
ευκαιρία για μια νέα πορεία στο Κυ-
πριακό. Ο Τάσσος αρνήθηκε να την 
εκμεταλλευτεί, επειδή σκεφτόταν τις 
επόμενες εκλογές. Ο Δ. Χριστόφιας 
προέβη στις ολέθριες συγκλίσεις. Ο 
Αναστασιάδης χαντάκωσε το πρό-

βλημα αποδεχθείς, μεταξύ άλλων, ότι 
η μελλοντική, πιθανή ομοσπονδία 
θα ήταν όχι μετεξέλιξη της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, αλλά αποτέλεσμα 
χωριστών δημοψηφισμάτων. Ο Ν. 
Χριστοδουλίδης αγκιστρώθηκε βολι-
κά στη  διζωνική και την προβάλλει 
ως πανάκεια στη λεγόμενη «διεθνή 
κοινότητα», που δεν ενδιαφέρεται 
ποσώς να είναι βασιλικότερη των 
διζωνιστών ηγετών μας.

Το 2004, η «Πανελλήνια Επι-
τροπή για Ευρωπαϊκή Λύση στην 
Κύπρο» συγκάλεσε το «Διεθνές 
Συμβούλιο Εμπειρογνωμόνων για 

Ευρωπαϊκή Λύση του Κυπριακού». 
Σε πολυσέλιδη έκθεση (που πα-
ρουσιάστηκε και στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο), εφτά διαπρεπείς ξένοι 
Συνταγματολόγοι, Νομικοί και Καθη-
γητές Διεθνούς Δικαίου, ανέλυσαν 
το σχέδιο Ανάν και το απέρριψαν 
ως δυναμίτη που θα κατέλυε την 

Κυπριακή Δημοκρατία, η οποία ήδη 
εντάχθηκε στην ΕΕ, και θα την πα-
ρέδιδε στην Τουρκία. Τα τελευταία 
χρόνια οι Τούρκοι απαιτούν λύση 
δύο κρατών. Απορία: Πώς ο ρόλος 
της Κύπρου θα διατηρηθεί και θα 
ενισχυθεί, αφού η διζωνική, με τις 
καταστροφικές υποχωρήσεις της ελ-
ληνικής πλευράς και τις κραυγαλέες 
παραβιάσεις θεμελιωδών αρχών, 
αξιών της ΕΕ και των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, δυναμιτίζουν και συ-
ντρίβουν αυτήν την προοπτική; Και 
πώς θα υπάρξουν συνομιλίες για να 
εξευρεθεί λύση μεταξύ δύο άκρως 

αντίθετων-ασύνδετων θέσεων; Ο 
Ν. Χριστοδουλίδης δεν εξηγεί. 
Επισήμανε και τα εξής:

«Οι εξελίξεις στην περιοχή επη-
ρεάζουν ή λαμβάνονται υπόψη και 
στην οπτική των ΗΠΑ σε σχέση με 
την ανάγκη επανέναρξης των συνο-
μιλιών, αλλά και το περιεχόμενο της 

λύσης». Ας δούμε αυτές τις εξελίξεις. 
Πρώτον, ο συνεχιζόμενος πόλεμος 
Χαμάς-Χεζμπολάχ-Χούθι-Συρίας-Ι-
ράν-Ισραήλ. Το Ισραήλ έχει δύο 
ζωτικές διεξόδους προς δυσμάς, την 
Κύπρο και την Ελλάδα, με τις οποίες 
διατηρεί ισχυρές σχέσεις απέναντι 
σε έναν εχθρικό μουσουλμανικό 
ωκεανό. Δεύτερον, πώς είναι δυ-
νατόν να ανεχθεί μετατροπή της 
Κύπρου σε τουρκικό προτεκτοράτο, 
καθ’ ομολογίαν του Αναστασιάδη; 
Τρίτον, η Τουρκία είναι εχθρική 
προς το Ισραήλ, χώρα. Ο Ερντογάν 
το κατηγορεί για γενοκτονία των 
Παλαιστινίων και εμφανίζεται ως ο 
μόνος υπερασπιστής τους. Ταυτό-
χρονα καταγγέλλει σκληρά τις ΗΠΑ 
ότι στηρίζουν και εξοπλίζουν ένα 
γενοκτονικό κράτος που επιδιώκει, 
τάχα, να επιτεθεί και στην Τουρ-
κία. Τέταρτον, η Τουρκία, όπως ο 
Ερντογάν διευκρίνισε (18/9/2024), 
«γυρνά το πρόσωπό της προς τη 
Δύση αλλά αυτό δεν σημαίνει ότι 
θα γυρίσουμε την πλάτη μας στην 
Ανατολή, ότι θα αγνοήσουμε την 
Ανατολή». 

Η Τουρκία ακολουθεί ανεξάρ-
τητη από τη Δύση και το ΝΑΤΟ 
εξωτερική πολιτική, αλλά εκμε-
ταλλεύεται τη Δύση (ΗΠΑ, ΕΕ) 
και συμπράττει επωφελώς με 
την Ανατολή (Ρωσία, Κίνα, BRICS). 
Πέμπτον, οι ΗΠΑ δυσανασχετούν 
με έναν μη φιλικό σύμμαχο, την 
Τουρκία, αλλά… τον ανέχονται 
εξαιτίας της γεωπολιτικής και 
στρατηγικής σημασίας του στη Μ. 
Ανατολή και στην Ευρασία. Έκτον, 
η Αίγυπτος είναι η μεγαλύτερη 
αραβική χώρα με ισχυρούς δε-
σμούς με την Ελλάδα, την Κύπρο 
και το Ισραήλ. Δεν θα ανεχόταν 
έλεγχο της Κύπρου από την Τουρ-
κία. Έβδομον και σημαντικότερο: 

Η επανεκλογή Τραμπ ενδέχεται να 
αλλάξει πλήρως την αμερικανική 
οπτική για το Κυπριακό και την 
περιοχή. Συνεπώς: Μια διζωνική 
τερατουργία, που θα καταλύει την 
Κυπριακή Δημοκρατία και θα την 
παραδίδει στον έλεγχο μιας νέας 
τουρκοκρατίας, πώς, πού και πόσο 
εντάσσεται σε μιαν αμερικανική 
οπτική για επανέναρξη πιθανών 
συνομιλιών και στο περιεχόμενο 
μιας πιθανής λύσης;

Ο Ν. Χριστοδουλίδης απλώς 
πανηγυρίζει για την «ιστορική συ-
νάντηση» με τον, υπό αναχώρηση, 
Μπάιντεν. Με το ΑΚΕΛ, ΔΗΣΥ, 
ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ να εμμένουν αδι-
ατάρακτα στην τουρκοδιζωνική, 
μη και ενοχληθεί η «διεθνής 
κοινότητα», μη και μας μαλώσει 
ένας ανεκδιήγητος ΓΓ του ΟΗΕ, μη 
και υψώσουν ειρωνικά το φρύδι 
τους οι παντεπόπτες Εγγλέζοι. Δεν 
αντιλαμβάνονται ότι απειλείται η 
εθνική και βιολογική, πολιτειακή 
και κρατική επιβίωση της Κύπρου 
και του κυπριακού Ελληνισμού! 

Πού ξανακούστηκε, ένα διεθνώς 
αναγνωρισμένο κράτος να διαλύεται 
για να φτιαχτεί κάτι άλλο που, εκ 
προοιμίου, ΟΛΟΙ γνωρίζουν ότι 
θα καταρρεύσει αμέσως, εξαιτίας 
καταστρατηγήσεων θεμελιωδών αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων και εγκλη-
ματικών παραβιάσεων ελευθεριών 
και κράτους δικαίου; Τρεμαλέοι, 
ανεπαρκείς, σπιθαμιαίοι ηγέτες, 
μασούν μανιωδώς τα τουρκοδι-
ζωνικά φύλλα και δεν τολμούν να 
διεκδικήσουν το αυτονόητο, που 
επιτάσσει η ιδιότητά μας ως κρά-
τους-μέλους της ΕΕ: Να ισχύσει το 
Κοινοτικό Κεκτημένο και η Διεθνής 
και Ευρωπαϊκή Νομιμότητα για 
την επίλυση του Κυπριακού. ΓΙΑΤΙ 
δεν τα απαιτούν; 

O ρόλος της Κύπρου στην Ανατολική Μεσόγειο
ΔΕΝ ενισχύεται με λύση διζωνικής ομοσπονδίας

Πού ξανακούστηκε, ένα διεθνώς αναγνω-
ρισμένο κράτος να διαλύεται για να φτια-

χτεί κάτι άλλο που, εκ προοιμίου, ΟΛΟΙ 
γνωρίζουν ότι θα καταρρεύσει αμέσως, 

εξαιτίας καταστρατηγήσεων θεμελιωδών 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και εγκλη-

ματικών παραβιάσεων ελευθεριών και 
κράτους δικαίου; Τρεμαλέοι, ανεπαρκείς, 
σπιθαμιαίοι ηγέτες μασούν μανιωδώς τα 
τουρκοδιζωνικά φύλλα και δεν τολμούν 
να διεκδικήσουν το αυτονόητο, που επι-

τάσσει η ιδιότητά μας ως κράτους-μέλους 
της ΕΕ: Να ισχύσει το Κοινοτικό Κεκτη-

μένο και η Διεθνής και Ευρωπαϊκή Νομι-
μότητα για την επίλυση του Κυπριακού. 

ΓΙΑΤΙ δεν τα απαιτούν; 
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«Οι άλλοι παίζουν σκάκι κι 
εμείς τάβλι», ήταν το χαρακτηρι-
στικό σχόλιο του Τούρκου βου-
λευτή του Ρεπουμπλικανικού 
Λαϊκού Κόμματος, Ναμίκ Ταν, 
τομεάρχη εξωτερικής πολιτικής 
της τουρκικής αξιωματικής αντι-
πολίτευσης. Το σχόλιο διατυπώ-
θηκε με αφορμή τη συνάντηση 
του Προέδρου Χριστοδουλίδη 
με τον Πρόεδρο Μπάιντεν στον 
Λευκό Οίκο. Μιλώντας για 
«ντροπιαστική ήττα της τουρ-
κικής διπλωματίας», ο Ναμίκ 
Ταν σημείωσε: «Δείχνουμε πως 
είμαστε προστάτες της Χαμάς 
και της Χεζμπολάχ και αυτό 
δίνει ευκαιρίες σε Ελλάδα και 
Κύπρο».

Είναι αλήθεια ότι ο... «σκα-
κιστής παγκόσμιας κλάσης», 
όπως είχε αποκαλέσει κάπο-
τε τον Ερντογάν ο Ντόναλντ 
Τραμπ, με τη στάση του υπέρ 
των τρομοκρατικών οργανώσεων, 
εξόργισε τους Αμερικανούς, οι 
οποίοι δεν τον άφησαν ούτε καν 
να πλησιάσει... στη σκακιέρα της 
περιοχής. Ούτε και άλλες χώρες, 
που διαδραματίζουν σημαντικό 
ρόλο στις εξελίξεις, τον θέλουν να 
κάθεται στην παρτίδα σκακιού. 
Όπως το Ισραήλ, η Αίγυπτος, 
η Σαουδική Αραβία και άλλες.

Έτσι, μοιραία, ο σουλτάνος πε-
ριορίστηκε να παίζει τάβλι με τη 
Ρωσία, το Ιράν, τη Χαμάς και τη 
Χεζμπολάχ. Ελπίζοντας ότι, τώρα 
που επανήλθε στην προεδρία ο 
Τραμπ, θα του επιτρέψει ξανά 
να παίξει σκάκι.

Οι Αμερικανοί, πάντως, φαίνε-
ται να αναβαθμίζουν την Κύπρο 
στη σκακιέρα της Μέσης Ανατο-
λής. Από... πιόνι, επιδιώκουν να 

την κάνουν πύργο, ή αξιωματικό. 
Και το έχουν καταστήσει αυτό 
σαφές μέσα από τον στρατηγι-
κό διάλογο που έχουν αρχίσει 
με την Κυπριακή Δημοκρατία, 
αλλά και την πρόσκληση στον 
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη για 
συνάντηση με τον Μπάιντεν.

Πώς αντέδρασαν οι Τούρκοι 
στις εξελίξεις αυτές; Με αυτό που 
ξέρουν να κάνουν καλύτερα. Με 
νέες προκλήσεις στη Δένεια και 
γενικά τη «νεκρή ζώνη», θέλοντας 
να μας στείλουν το εξής μήνυμα: 
«Μπορεί εσείς να παίζετε σκάκι 
με τους Αμερικανούς στην Ουάσι-
γκτον, αλλά εμείς παίζουμε σκάκι 
επί του εδάφους στην Κύπρο και 
καθορίζουμε εμείς τις στρατιωτικές 
κινήσεις στη σκακιέρα».

Σε περίπτωση, μάλιστα, 
επανάληψης των συνομιλιών, 
να δείτε που οι Τούρκοι θα απαι-
τήσουν να εγκαταλείψουμε το 
σκάκι και να παίξουμε κι εμείς... 
τάβλι. Ένα παιχνίδι στο οποίο ο 
Ερντογάν θέλει να παίζει με τους 
δικούς του κανόνες και όχι τους 
καθιερωμένους. Θα επιμένει, για 
παράδειγμα, ότι έχει το δικαίω-
μα να ξαναρίχνει τα ζάρια, αν η 
ζαριά που έριξε δεν τον βολεύει. 
Κι άμα λάχει, να παίρνει και το 
τάβλι και να φεύγει...

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Θα πρέπει ο κόσμος να μάθει 
να ζει με τον Ντόναλντ Τραμπ για 
τα επόμενα τέσσερα χρόνια (όπως 
λέμε να μάθουμε να ζούμε με τους 
σεισμούς). Με ό,τι αυτό σημαίνει.

Ο αμερικανικός λαός τον επέλεξε 
για να ηγηθεί και πάλι της χώρας, 
αλλά οι αποφάσεις του θα επηρεά-
ζουν ολόκληρη την ανθρωπότητα, 
με τον έναν ή τον άλλο τρόπο. 

Την ίδια ώρα θα εξακολουθήσει 
να είναι ο γνωστός απρόβλεπτος 
Τραμπ. Γι’ αυτό δεν είναι σίγουρο 
ποια πορεία θα ακολουθήσει. Θα 
κυβερνήσει σαν δικτάτορας, όπως 
είχε προαναγγείλει προεκλογικά; 
Θα συνεχίσει να είναι διχαστικός; 
Θα εμποτίσει την εξουσία του με 
την εγωπάθεια και τον ναρκισσισμό 
του; Θα ανοίξει εξοντωτικό πόλεμο 
με τους μετανάστες; Θα οδηγήσει 
την Αμερική σε απομονωτισμό; 

Αλλά αιωρείται και το ερώτημα τι 
θα κάνει με τον πόλεμο στην Ουκρα-
νία, που υποσχέθηκε προεκλογικά 
ότι θα τον τελειώσει σε 24 ώρες. Το 
πιθανότερο είναι να στριμώξει τον 
Ζελένσκι για να υποχωρήσει, ώστε να 
ικανοποιήσει το γόητρο τού Πούτιν 
και να επιτευχθεί ένας οδυνηρός, 
για την Ουκρανία, συμβιβασμός. 
Στέλνοντας, όμως, ταυτόχρονα το 
μήνυμα στους συμμάχους των 
Ηνωμένων Πολιτειών ότι είναι... 
αναλώσιμοι για τον επανακάμψαντα 

ένοικο του Λευκού Οίκου.
Τέλος πάντων. Στα καθ’ ημάς 

τώρα. Οι σχέσεις της Ελλάδας και 
της Κύπρου με την Αμερική έχουν 
στερεωθεί σε πολύ γερές βάσεις 
και δεν αναμένεται οποιαδήποτε 
αλλαγή από τον Τραμπ. Ο οποίος, 
για να κάνουμε και λίγη πλάκα, είπε 
σε κάποια στιγμή προεκλογικού 
οίστρου ότι είναι πιο... Έλληνας 
από τον Αντετοκούνμπο. Ίσως 
εδώ ήθελε να ανταγωνιστεί τον... 
Μπαϊντενόπουλο! 

Ειδικά η Κύπρος, με τη ραγδαία 
αναβάθμιση των στρατηγικών σχέ-
σεών της με τις ΗΠΑ, δεν αναμέ-
νεται να καθίσει σε μια... τραμπάλα 

αμφιταλαντεύσεων ως προς την 
πολιτική του νέου πλανητάρχη. 

Όσο για την Τουρκία, μάλλον 
δεν θα υπάρξει επιστροφή στο πα-
λιό γνωστό ειδύλλιο Τραμπ-Ερντο-
γάν, αφού το Ισραήλ και συγκεκρι-
μένα ο Νετανιάχου δεν πρόκειται 
να επιτρέψουν κάτι τέτοιο στη φάση 
που είναι οι σχέσεις τους με τον 
νεο-οθωμανό.

Και ένα τελικό σχόλιο. Ο Τραμπ 
κέρδισε τις εκλογές υποσχόμενος 
«να ξανακάνει την Αμερική μεγά-
λη». Ελπίζουμε να μην επιδιώξει 
να... μικράνει τον υπόλοιπο κόσμο, 
για να φαίνεται μεγάλη η Αμερική!

ΜΠΟΞΕΡ

Σκακιστής ή ταβλαδόρος;

Όπου υπάρχει αρνητικό ευ-
ρωπαϊκό ρεκόρ, το κυνηγάμε 
μετά μανίας. Πρόσφατα μάθαμε 
ότι η Κύπρος είναι η χώρα με τη 
μεγαλύτερη σπατάλη τροφίμων 
ανάμεσα σε όλα τα κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με 
294 κιλά αποβλήτων τροφίμων 
ανά άτομο ετησίως. Σημειώνεται 
ότι ο μέσος όρος σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο ανέρχεται μόλις στα 132 
κιλά ανά κάτοικο! 

Ε, μα πώς να μη σπαταλάμε τα 
τρόφιμα; Έχουμε, ας πούμε, να ταΐ-
σουμε τέσσερα άτομα και κάνουμε 
σούβλες για οκτώ, για δέκα.

Πας στην ταβέρνα και σου φέρ-
νουνε είκοσι διαφορετικά πιάτα. Ε, 
μα πόσο να φας; Πού να το βάλεις; 
Δοκιμάζεις λίγο από τον κάθε μεζέ 
και στο τέλος οι πιατέλες μένουν 
μισογεμάτες και οι σκουπιδοτε-
νεκέδες γεμάτοι.

Βλέπεις στην τηλεόραση όλους 
εκείνους τους χιλιάδες ανθρώπους 
που λιμοκτονούν στη Γάζα και 
εκατομμύρια άλλους στην Αφρι-
κή και αλλού που πεθαίνουν από 
την πείνα και νιώθεις ενοχές που 
εσύ όχι μόνο χορταίνεις, αλλά και 
πετάς στα σκουπίδια αυτό που σου 
περίσσεψε. 

Έχουμε, πάντως, μια καλή 
ευκαιρία να ξαναδούμε το πρό-
βλημα αυτό, κατά την επικείμενη 
Εβδομάδα με θέμα τα απόβλητα 
τροφίμων (16-24 Νοεμβρίου) και 
με σύνθημα «Μη δίνεις τροφή στη 

σπατάλη».
Και να προβληματιστούμε για 

ποιο λόγο σπαταλούμε τόσα πολλά 
φαγητά. Η απάντηση, βεβαίως, είναι 
ότι τα σπαταλούμε επειδή τρώμε 
πολύ περισσότερο από τον μέσο 
Ευρωπαίο. Είναι απόλυτη ανάγκη 
να χαλιναγωγήσουμε το εθνικό μας 
άθλημα, τη μάσα. Ας δούμε το θέμα 
και από την καθαρά οικονομική 
οπτική. Ξοδεύουμε ένα σωρό λεφτά 
για τη διατροφή μας. Αν τρώγαμε 
πιο φειδωλά, θα είχαμε λιγότερο 
πάχος στο σώμα και μεγαλύτερο 
πάχος στο... πορτοφόλι. Αλλά και 
λιγότερα πεταμένα τρόφιμα.

Δεν είμαι σίγουρος αν αυτό είναι 
εφικτό, σε μια χώρα που μπαίνει 
στο βιβλίο Γκίνες για τη... μεγα-

λύτερη σιεφταλιά (75 μέτρα) και 
το μεγαλύτερο κουπέπι (7 μέτρα) 
στον κόσμο.

Δεν ξέρω από πού προέρχεται 
αυτή η μανία μας για το φαΐ. Ίσως 
έχει τις ρίζες της σε παλαιότερες 
εποχές, όταν ήμασταν σκλάβοι 
των άλλων και λιμοκτονούσαμε. 
Έτσι, τώρα που βρίσκουμε την 
ευκαιρία, βγάζουμε τη χασούρα 
της Φραγκοκρατίας, της Ενετο-
κρατίας και της Τουρκοκρατίας. 
Προφανώς αισθανόμαστε με αυτόν 
τον τρόπο ότι έχουμε έμπρακτα 
απαλλαγεί από τη σκλαβιά που μας 
επέβαλαν οι κατακτητές. Απλώς 
τώρα έχουμε γίνει σκλάβοι της... 
κοιλιοδουλείας μας

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Οι άλλοι πεινάνε, εμείς τα πετάμε

Ο κόσμος σε απρόβλεπτη... τραμπάλα Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Νικητής ο Ρεπουμπλικάνος Ντόναλτ Τραμπ σε μια υποτίθεται… αμφίρ-
ροπη μάχη με τη Δημοκρατική Κάμαλα Χάρις. Ξεπέρασε κάθε εμπόδιο 
ο «ηττημένος» Τραμπ, ως ο πρώτος Πρόεδρος που επανέρχεται νικητής 
στις προεδρικές εκλογές των ΗΠΑ, μετά τον 19ον αιώνα. 
Η απόλυτη επικράτηση καταγράφεται και στον χορό που εγκαινίασε με 
το πασίγνωστο τραγούδι «YMCA», στου οποίου τους ρυθμούς λικνίζο-
νταν όλοι οι οπαδοί του. 

10.11.2024
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Τις τελευταίες ημέρες επικε-
ντρωθήκαμε όλοι στο πλημμυρι-
σμένο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, 
με όλες εκείνες τις «τριτοκοσμικές», 
όπως είθισται να περιγράφονται 
από τους δημοσιογράφους, εικόνες 
που είδαμε να προβάλλονται από 
την τηλεόραση. 

Μήπως, όμως, θα πρέπει να 
δούμε και τη μεγαλύτερη εικόνα; 
Μήπως θα πρέπει να δούμε ότι 
και το ίδιο το ΓεΣΥ μοιάζει, εν 
πολλοίς, με το... πλημμυρισμένο 
Νοσοκομείο της Πάφου; 

Και εξηγούμαι. Από τη μια είδα-
με να πέφτουν, λόγω της βροχής, 
τα ταβάνια στο Νοσοκομείο Πάφου 
και από την άλλη είδαμε να πέφτει 
και το... «ταβάνι» του ΓεΣΥ, που είναι 
η ποιότητα παροχής υπηρεσιών. 
Δεν το λέω εγώ. Το διαπίστωσε 
ο ίδιος ο Υπουργός Υγείας, Μι-
χάλης Δαμιανός. Συγκεκριμένα, 
παρουσιάζοντας τον προϋπολο-
γισμό τού Υπουργείου του στην 
Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής, 
ο κ. Δαμιανός αναφέρθηκε στην 
προσπάθεια που πρέπει να κατα-
βάλει ο Οργανισμός Ασφάλισης 
Υγείας προκειμένου να βελτιώσει 
την ποιότητα των υπηρεσιών που 
προσφέρει το ΓεΣΥ, η οποία, κατά 
την έκφρασή του, «έχει πέσει». Αυτό 
είπε ο υπουργός. «Έχει πέσει»!

Και δεν είναι το μόνο που έχει 
πέσει. Προ ημερών είχε πέσει και 

η... διαδικτυακή πύλη του ΓεΣΥ 
(και δεν ήταν η πρώτη φορά).

Στο σύστημα υγείας σημειώνο-
νται επίσης πλημμύρες. Ειδικότερα, 
κάποιες τσέπες γιατρών... πλημ-
μυρίζουν από τα πολλά ευρώ. Το 
είπε και αυτό ο Υπουργός Υγείας. 
«Κάποιοι επαγγελματίες υγείας 
αμείβονται με περισσότερα χρή-
ματα απ’ όσα θα έπρεπε», σημεί-
ωσε ενώπιον των βουλευτών. Και 
προχώρησε και στην επισήμανση 
ότι, «όπως φαίνεται, τα χρήματα 
του ΓεΣΥ χρησιμοποιούνται με 
λάθος τρόπο».

Είναι γενικά παραδεκτό ότι, παρά 
την τεράστια προσφορά του προς 
τους ασθενείς, το ΓεΣΥ... μπάζει από 
παντού, αφού υπάρχουν αρκετές 
τρύπες που πρέπει να κλείσουν. 

Οι καταχρήσεις στο σύστημα, οι 

μακρές λίστες αναμονής σε ειδικούς 
ιατρούς, η στελέχωση τμημάτων 
των δημόσιων νοσηλευτηρίων 
με μη εξειδικευμένους ιατρούς, 
το γεγονός ότι τα δημόσια νοση-
λευτήρια δεν έχουν καταφέρει 
να καταστούν ανταγωνιστικά, οι 
περιπτώσεις ιατρικής αμέλειας, οι 
διαφωνίες για τις νοσοκομειακές 
κλινικές που διαρκούν μια σχε-
δόν δεκαετία και αμέτρητα άλλα 
προβλήματα, έχουν εγγραφεί κι 
αυτά σε μια μακρά... λίστα αναμονής 
περιμένοντας την επίλυσή τους.

Γι’ αυτό σας λέω. Μπορεί, μεν, 
να σοκαριστήκαμε που είδαμε το 
Νοσοκομείο Πάφου να πλημμυ-
ρίζει, αλλά οι ίδιες πλημμύρες 
συμβαίνουν, ίσως σε μεγαλύτερη 
κλίμακα, και στο ΓεΣΥ!

ΜΠΟΞΕΡ

Με Νοσοκομείο... της Βενετίας 
έμοιαζε το Σάββατο, 2 Νοεμβρίου, 
το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, μετά 
τη θεομηνία που έπληξε την πόλη. 
Συγκεκριμένα, λόγω των καταρρα-
κτωδών βροχών, το Νοσοκομείο 
έμπαζε νερά από παντού, και από 
πάνω και από κάτω, με αποτέλε-
σμα να πλημμυρίσουν ο θάλαμος 
θαλασσαιμίας και το καρδιολογικό 
εργαστήριο. Βίντεο που αναρτήθη-
καν στο διαδίκτυο παρουσίαζαν 
λιμνούλες εντός του Νοσοκομεί-
ου, μικρούς καταρράκτες, όπως 
στα... Λουτρά της Αφροδίτης, να 
τρέχουν από το ταβάνι και άλλες... 
ειδυλλιακές εικόνες.

Ευτυχώς η θεομηνία κράτησε 
μία μόνο ώρα. Μπορεί κάποιος 
να φανταστεί τι θα συνέβαινε αν 
διαρκούσε πολύ περισσότερο. Εμείς 
το φανταστήκαμε και παραθέτουμε 
τις σχετικές εικόνες.

Θα έτρεχε το νοσηλευτικό προ-
σωπικό να σηκώσει τους εσωτε-
ρικούς ασθενείς από τα κρεβάτια 
και να τους βάλει σε... βάρκες.

Οι δε ασθενείς δεν θα φορούσαν 
πιτζάμες. Θα φορούσαν αδιάβροχα. 
Και από πάνω σωσίβια.

Επίσης, οι συγγενείς των 
ασθενών θα πήγαιναν να τους 
επισκεφθούν φορώντας ποδίνες 
και κρατώντας ομπρέλες, μέσα 
στους θαλάμους.

Λόγω των πλημμυρισμένων 

χώρων, θα υπήρχε, μάλιστα, και 
το σοβαρό ενδεχόμενο να γίνονταν 
λάθη στις ιατρικές διαγνώσεις. Θα 
άνοιγε, ας πούμε, ο γιατρός την 
πόρτα του δωματίου του ασθενούς, 
θα έβλεπε το πάτωμα γεμάτο νερά 
και θα νόμιζε ότι ο ασθενής υπέ-
φερε από... συχνουρία. 

Ή κάποιος γυναικολόγος θα 
έμπαινε στο δωμάτιο της εγκύου 
και θα της ανακοίνωνε ότι ήρθε 
η ώρα της να γεννήσει, επειδή... 
εσπάσαν τα νερά!

Την ίδια ώρα, οι νοσοκόμες θα 
βρίσκονταν διαρκώς προ εκπλήξε-
ων. Θα ρωτούσαν, για παράδειγμα, 
τον ασθενή:

-Να σας φέρω ένα ποτήρι νερό 
να πιείτε το χάπι σας;

-Όχι, αδελφή. Μην μπεις στον 

κόπο. Το νερό... τρέχει ακριβώς 
πάνω στο κεφάλι μου από το ταβάνι!

Ανάλογοι διάλογοι θα γίνονταν 
και μεταξύ ασθενών.

-Για ποιο λόγο σε χειρούργησαν;
-Για τυφλό. Εσένα;
-Εμένα με χειρούργησαν κατά 

λάθος. Ήμουν επισκέπτης στο Νο-
σοκομείο, οπότε κατέβηκε ξαφνικά 
ο χείμαρρος και με παρέσυρε μέσα 
στο χειρουργείο!

Ας πάρουν μέτρα επειγόντως οι 
αρμόδιοι, γιατί είμαστε ακόμα στην 
αρχή του χειμώνα και δεν είναι η 
πρώτη φορά που πλημμυρίζει το 
Νοσοκομείο Πάφου.

Άντε, προτού φτάσουμε στο 
σημείο να πούμε: «Η εγχείρησις 
επέτυχεν. Ο ασθενής... επνίγηκεν»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Νοσοκομείο ή... Λουτρά της Αφροδίτης;

ΓεΣΥ, όπως... πλημμυρισμένο Νοσοκομείο
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ART AERI  
Σερ Γκάρνετ Γούλσλεϊ 

Ήταν ο πρώτος Άγγλος Κυ-
βερνήτης της Κύπρου. 
Βρετανός στρατιωτικός, 

που υπηρέτησε ως πρώτος 
ύπατος αρμοστής της Κύπρου, 
αμέσως μετά την κατάληψη του 
νησιού από την Αγγλία. Στη θέση 
αυτή ο Σερ Γκάρνετ υπηρέτη-
σε για 11 μόνο μήνες. Έφθασε 
ατμοπλοϊκώς στη Λάρνακα, στις 
22 Ιουλίου του 1878. 

Ο Μητροπολίτης Λάρνακας 
Κυπριανός υπήρξε ο πρώτος 
που υποδέχτηκε τον πρώτο Άγ-
γλο Κυβερνήτη στην Κύπρο. 
Καλωσορίζοντάς τον ανέφερε: 
«Αποδεχόμεθα την αλλαγήν 
της κυβερνήσεως καθ’ όσον 
πιστεύομεν ότι η Βρετανία θα 
βοηθήσει την Κύπρον, όπως 
έπραξε και με τας νήσους του 
Ιονίου πελάγους, ίνα ενωθεί μετά 
της μητρός Ελλάδος μετά της 
οποίας φυσικώς συνδέεται...».

Την εκτελεστική εξουσία 
ασκούσε αποκλειστικά ο ίδιος ο 
ύπατος αρμοστής. Υπήρχε όμως 
και Νομοθετικό Συμβούλιο με 
τρία μέλη, το οποίο άρχισε να 
εκδίδει νομοθετικά διατάγμα-
τα, τα λεγόμενα Ordinances. Οι 
τρεις Κύπριοι που αποτέλεσαν 
τα πρώτα τρία ιθαγενή μέλη της 
νομοθετικής εξουσίας ήταν ένας 
Έλληνας, ένας Τούρκος και ένας 
Ιταλός. Η πρώτη νομοθετική πρά-
ξη που εγκρίθηκε, αφορούσε τη 
σύσταση Δικαστηρίου. Άλλα νο-
μοθετήματα σχετίζονταν με εκτέ-
λεση έργων κοινής ωφελείας, με 
την εκμετάλλευση των δασών, με 
τα λιμάνια, με τη φορολογία και 
με τη  δημιουργία ταχυδρομείου.

Τον Νοέμβριο του 1878, λίγο 
μετά την εγκατάσταση του Σερ 
Γκάρνετ στο Μετόχι του Κύκκου, 
έφθασαν στη Λάρνακα με τη θα-
λαμηγό τους Sunbeam οι πρώτοι 
διακεκριμένοι Άγγλοι τουρίστες, 
που ήταν ο Λόρδος και η Λαίδη 
Μπράσσεϊ μαζί με φίλους τους. 
Η Λαίδη Μπράσσεϊ εξέδωσε στο 
Λονδίνο, δυο χρόνια αργότερα, 
το βιβλίο Sunshine and Storm 
in the East, στο οποίο αφηγεί-
ται τις εντυπώσεις της από την 
επίσκεψή της στην Κύπρο και 
Κωνσταντινούπολη.

Πρέπει να σημειωθεί ότι με 
την έναρξη της αγγλικής κατο-

χής οι Κύπριοι επιβαρύνθηκαν 
με έναν ακόμη δυσβάστακτο 
φόρο, έναν φόρο υποτελείας που 
προβλεπόταν από την αγγλο-
τουρκική συμφωνία του 1878. 
Ο φόρος, που ανερχόταν στο 
τεράστιο ποσό των 92.799 λιρών 
ετησίως (που αντιστοιχούσε σε 
10 σελίνια κατά κεφαλήν, αφού 
ο συνολικός πληθυσμός του νη-
σιού ανερχόταν στους 186.000 
κατοίκους), υποτίθεται ότι θα 
καταβαλλόταν στην Υψηλή Πύλη. 

Σοβαρότατο πρόβλημα 
αντιμετώπιζε τότε και η σχεδόν 
υποτυπώδης εκπαίδευση. Κατά 
το 1878 λειτουργούσαν στην 
Κύπρο μόνο 83 σχολεία στοι-
χειώδους εκπαίδευσης, κι απ’ 
αυτά ελάχιστα μόνο στην ύπαι-
θρο. Το βασικό αυτό πρόβλημα, 
όπως και άλλα, υγείας, οικονο-
μίας, απασχόλησης, γεωργίας 
κ.λπ. δεν πρόλαβε βέβαια να τ’ 
αντιμετωπίσει ο σερ Γκάρνετ 
στην 11μηνη θητεία του στην 
Κύπρο, κατά τη διάρκεια της 
οποίας εργάστηκε κυρίως για 
τη σταθεροποίηση της αγγλικής 
κυριαρχίας στο νησί.

Τέλος, αξίζει να σημειωθεί 
ότι, πέρα από τα στρατεύματα 
και τους διάφορους διοικητι-
κούς αξιωματούχους, τον Σερ 
Γκάρνετ συνόδευσαν και αντα-
ποκριτές του αγγλικού Τύπου, 
που έστειλαν στο Λονδίνο τις 
πρώτες ανταποκρίσεις τους 
από την Κύπρο οι οποίες συ-
νοδεύονταν και από γκραβού-
ρες, φωτογραφίες και σκίτσα. Οι 
γκραβούρες αυτές αποτελούν 
σήμερα μια πολύτιμη σειρά 
εικόνων που αποτυπώνουν 
την Κύπρο όπως ήταν το 1878.

Αξίζει να σημειωθεί ότι στο 
ημερολόγιο που διατηρούσε 
γράφει για την Κύπρο, μεταξύ 
άλλων: «Υπάρχουν απομεινάρια 
ωραίων παλατιών, εκκλησίες 
και μια πολύ μεγάλη εκκλησία 
που τώρα είναι μουσουλμανικό 
τέμενος… υπάρχει ένας αέρας 
αποσύνθεσης σ’ αυτό το μέρος. 
Λέγεται ότι οπουδήποτε προ-
χωρεί το άλογο του Τούρκου 
τίποτα δεν φυτρώνει πια».

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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Έ
ναν νέο κύκλο συ-
ζήτησης, σχετικά 
με την ετοιμότητα 
των κομμάτων για τις 
βουλευτικές εκλογές 
του 2026, άνοιξε η 
απόφαση του ανα-

πληρωτή προέδρου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Ευθύμιου Δίπλαρου, να 
μην είναι ξανά υποψήφιος.

Το κόμμα αποφάσισε το 2018 
να θέσει όριο τριών θητειών σε 
όλα τα πολιτικά και κομματικά 
αξιώματα. Η αλλαγή αυτή θα 
εφαρμοστεί πλήρως για πρώτη 
φορά στις επερχόμενες εκλογές και, 
παρόλο που η απόφαση λήφθηκε 
για να φρεσκάρει την παράταξη, 
θα οδηγήσει στην αποχώρηση 
σημαντικών στελεχών της. 

Μολονότι αυτή η αλλαγή αναμέ-
νεται να φέρει νέα πρόσωπα στην 
πολιτική σκακιέρα, υπάρχει ανη-
συχία για το αν οι νεότεροι υπο-
ψήφιοι θα έχουν τη δυναμική να 
προσελκύσουν ψήφους και να 
διατηρήσουν τη συσπείρωση της 
παράταξης. Ελλείψει προβεβλη-
μένων προσώπων, οι εκλογικές 
επιδόσεις του κόμματος μπορούν 
να επηρεαστούν αρνητικά.

Έμπειρα στελέχη όλων των 
κομμάτων  συγκεντρώνουν ψή-
φους μέσα από τον κύκλο που 
έχουν δημιουργήσει στο πέρασμα 
του χρόνου. Είτε μέσα από τους 

δεσμούς που τους συνδέουν με 
τους ψηφοφόρους είτε μέσω της 
προβολής του έργου τους. Στην 
περίπτωση του ΔΗΣΥ αυτό γίνεται 
πιο έντονο,  λόγω της αποχώρησης 
πρωτοκλασάτων βουλευτών.

Το ζήτημα του ορίου των θητει-
ών προβληματίζει και το ΑΚΕΛ, το 
οποίο περιορίζει τις θητείες σε δύο. 
Ο περιορισμός αυτός ενθαρρύνει 
την ανανέωση και τη συμμετοχή 
νέων προσώπων στην πολιτική και 

μπορεί να λειτουργήσει αποτρε-
πτικά για όσους προσβλέπουν σε 
μια μακροχρόνια πορεία. Επίσης, 
τίθεται το ερώτημα αν τα κόμματα θα 
πρέπει να επιβάλλουν περιορισμούς 
στη βούληση των πολιτών, που στο 
τέλος αυτοί θα αποφασίσουν ποιος 
θα τους εκπροσωπήσει στη Βουλή.

Παρά το γεγονός ότι και το 
ΑΚΕΛ εφαρμόζει όριο θητειών, 
παρουσιάζεται πρόθυμο να υι-
οθετήσει κάποιες εξαιρέσεις για 
κάποια στελέχη, ώστε η αλλαγή να 
είναι πιο ομαλή και να περιοριστεί 
ο κίνδυνος απώλειας ψήφων στις 
επερχόμενες εκλογές.

Στον ΔΗΣΥ, όμως, δεν έχει 
ληφθεί ανάλογη απόφαση στο 
παρόν στάδιο. Το θέμα έχει πυ-
ροδοτήσει έντονες συζητήσεις εντός 
του κόμματος, ειδικά με αφορμή 

φήμες για πιθανή τροποποίηση 
του καταστατικού προκειμένου να 
εξαιρεθεί η ηγεσία από τον κα-
νονισμό των θητειών. Το σενάριο 
αυτό θα ευνοούσε τον αναπληρω-
τή πρόεδρο, Ευθύμιο Δίπλαρο, ο 
οποίος όμως έχει ανακοινώσει ότι 
δεν θα διεκδικήσει εκ νέου έδρα, 
είτε αλλάξει το καταστατικό είτε όχι. 
Ο κ. Δίπλαρος δήλωσε ότι με την 
απόφασή του επιθυμεί να δώσει 
τέλος στις φήμες και να προστα-
τεύσει την ενότητα του κόμματος.

Όπως πληροφορείται η «Σ», η 
ηγεσία του κόμματος είχε δείξει 
κατανόηση στο ενδεχόμενο κά-
ποιων εξαιρέσεων, αναγνωρίζοντας 
ότι μια τέτοια αλλαγή μπορεί να 
προκαλέσει αντιδράσεις και προ-
βλήματα. Ο Ευθύμιος Δίπλαρος, 
όμως, επέλεξε να μην επιδιώξει 
αλλαγή στον κανονισμό για να 
διεκδικήσει ξανά έδρα, παρά τις 
συζητήσεις εντός του κόμματος. 

Ο βουλευτής του ΔΗΣΥ εξέ-
φρασε τη λύπη του για το κλίμα 
αμφισβήτησης και τη συζήτηση 
περί αλλαγής του καταστατικού, 
τονίζοντας ότι ο ίδιος ξεκίνησε την 
πολιτική του καριέρα από νεαρή 
ηλικία και ότι ποτέ δεν ευνοήθηκε 
από αντίστοιχες αλλαγές. Υποστή-
ριξε, επίσης, ότι παραμένει ενεργός 
στο κόμμα και έχει καλές σχέσεις 
με την πρόεδρο, ενώ άφησε ανοιχτό 
το ενδεχόμενο να διεκδικήσει την 
προεδρία του κόμματος μελλοντι-
κά, αν το επιτρέψουν οι συνθήκες.

Αυτοί που κουνάνε 
το μαντήλι 

Στις βουλευτικές εκλογές, οι 
«παλιές καραβάνες» του ΔΗΣΥ 
δεν θα μπορούν να διεκδικήσουν 

βουλευτική έδρα, συμπεριλαμβανο-
μένων του Ευθύμιου Δίπλαρου στη 
Λεμεσό, του Κυριάκου Χατζηγιάννη 
στην Αμμόχωστο και του Μάριου 
Μαυρίδη στην Κερύνεια, οι οποί-
οι ήταν ιδιαίτερα δημοφιλείς στις 
περιοχές τους. Αξιοσημείωτο είναι 
ότι στη Λεμεσό ο κ. Δίπλαρος είχε 
σημαντική διαφορά ψήφων από τους 
άλλους υποψηφίους, γεγονός που 
δυσχεραίνει την αντικατάστασή του.

Ο Ονούφριος Κουλλά και ο Χά-
ρης Γεωργιάδης έχουν δηλώσει 
ότι δεν θα είναι υποψήφιοι στις 
επόμενες εκλογές, παρόλο που δεν 
δεσμεύονται από το όριο θητειών.

Στη Λευκωσία, ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου και ο Νίκος Τορναρίτης δεν 
θα έχουν επίσης δικαίωμα συμ-
μετοχής στις εκλογές, ενώ από τη 
σημερινή κοινοβουλευτική ομάδα 
μόνο ο Δημήτρης Δημητρίου και 
η Σάβια Ορφανίδου μπορούν να 
παραμείνουν υποψήφιοι. 

Οι προκλήσεις 
Η φυγή των πιο πάνω εντείνει 

την ανησυχία για την ανταγωνι-
στικότητα των ψηφοδελτίων του 
κόμματος, καθώς νέοι υποψήφιοι, 
χωρίς αναγνωρισιμότητα και κοι-
νοβουλευτική εμπειρία, θα χρει-
αστεί να προσελκύσουν ψήφους 
σε περιοχές «κλειδιά».

Ακόμα και αν τα στελέχη που 
αποχωρούν υποστηρίξουν τους 
νέους υποψηφίους, παραμένει 
αμφίβολο αν θα καταφέρουν να 
διαβιβάσουν τις προσωπικές τους 
ψήφους. Αυτό εντείνει τον προ-
βληματισμό στην Πινδάρου, για 
το πώς θα διατηρηθεί η δυναμική 
του κόμματος χωρίς την παρουσία 
των δημοφιλών βουλευτών.

Η προσπάθεια ανανέωσης 
τυγχάνει αποδοχής από όλους 
στον ΔΗΣΥ και ο περιορισμός 
των θητειών έχει συμβάλει στη 
μείωση της ηλικίας της ηγεσίας. 
Ωστόσο, η μαζική αυτή αλλαγή, 
που οδηγεί περίπου το ένα τρίτο 
των σημερινών βουλευτών στην 
έξοδο από την κούρσα, δημιουργεί 
ανησυχία για το αν οι νεότεροι υπο-
ψήφιοι θα μπορέσουν να καλύψουν 
το κενό και να διατηρήσουν την 
εκλογική βάση του κόμματος. Αυτή 
η πρόκληση κάνει την προετοιμα-
σία για τα ψηφοδέλτια ακόμη πιο 
απαιτητική για το κόμμα.

Η αλλαγή σηματοδοτεί ένα νέο 
κεφάλαιο για τον ΔΗΣΥ, αναδεικνύ-
οντας την πρόκληση της ανανέωσης 
στην πράξη. Το κόμμα βρίσκεται σε 
ένα κρίσιμο σταυροδρόμι, καθώς 
οι αποχωρήσεις έμπειρων στελε-
χών μπορεί να επηρεάσουν την 
εκλογική του επιρροή, ειδικά σε 
περιοχές όπου αυτά τα στελέχη 
είχαν ισχυρή βάση. 

Η αποτελεσματική προετοιμα-
σία για τις εκλογές του 2026 και η 
προσαρμογή σε αυτήν τη νέα εποχή 
είναι καθοριστικής σημασίας για 
το μέλλον του ΔΗΣΥ, εάν θέλει 
να έχει ισχυρή παρουσία στην 
πολιτική σκηνή της Κύπρου και 
να διατηρήσει τη δυναμική του.

Αναζητούν ισορροπίες 
ενόψει Bουλευτικών

Οι φευγάτοι λόγω ορίου θητειών και οι προκλήσεις

«Παλιές καραβάνες» 
δεν θα μπορούν να 
διεκδικήσουν βου-

λευτική έδρα

 Ανησυχία για την 
ανταγωνιστικότητα 
των ψηφοδελτίων

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ
panagiotouc@sig-
malive.com 
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Η νέα συνθήκη με 
την εκλογή Τραμπ 

στα ενεργειακά 
της Ανατολικής 

Μεσογείου 

Ο
Ντόναλντ Τραμπ 
επανεξελέγη 
με εντυπω-
σιακό τρόπο 
Π ρ ό ε δ ρ ο ς , 
προειδοποι-
ώντας για μια 

εντυπωσιακή στροφή στις εθνι-
κές ενεργειακές πολιτικές των 
ΗΠΑ. Προεκλογικά δεσμεύτηκε 
να εγκαταλείψει τους στόχους της 
κυβέρνησης Μπάιντεν για την κα-
θαρή ενέργεια και επιστρέφοντας 
σε πολιτικές υπέρ των ορυκτών 
καυσίμων. Ο Τραμπ υποσχέθηκε 
να ενισχύσει την παραγωγή πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου, να 
μειώσει τη φορολογία, να ελέγξει το 
χρέος και να σφραγίσει τα σύνορα. 
Παράλληλα, οι Ρεπουμπλικάνοι 
ανέκτησαν την πλειοψηφία στη 
Γερουσία, κάτι που επιτρέπει 
ελευθερία κινήσεων. Τι μπορεί 
όμως να σημαίνει η στροφή που 
ευαγγελίζεται ο Τραμπ για την 
ενεργειακή αρχιτεκτονική στην 
Ανατολική Μεσόγειο, την Κύπρο,  
την Ελλάδα, το Ισραήλ αλλά και 
την Τουρκία;

Η πολύπλοκη θέση 
με Ισραήλ-Ρωσία 

Η εκλογή Τραμπ θα έχει πιθα-
νές επιπτώσεις στη σχέση Ισρα-
ήλ-Ρωσίας, ειδικά υπό το φως της 
συνεργασίας Ρωσίας-Ιράν, η οποία 
αποτελεί απειλή για το Ισραήλ.

Η σχέση Ισραήλ-Ρωσίας είναι 
πολύπλευρη, με τον Πρωθυπουργό 
Νετανιάχου και τον Ρώσο Πρόεδρο 
Πούτιν να διατηρούν δεσμούς, λόγω 
και των ενεργειακών συναλλαγών 
μεταξύ των δύο  χωρών. Ενώ το 
Ισραήλ προμηθεύεται πετρέλαιο 
από τη Ρωσία, κύριοι προμηθευ-
τές του είναι το Αζερμπαϊτζάν και 
το Καζακστάν. Οι Συμφωνίες του 
«Αβραάμ» του 2020, που ενισχύ-
ουν τις σχέσεις του Ισραήλ με τα 
ΗΑΕ και το Μπαχρέιν, διευκολύ-
νουν την πρόσβαση του Ισραήλ 
σε νέες πηγές πετρελαίου και 
μειώνουν την εξάρτησή του από 
τη Ρωσία.

Επιπλέον, το Ισραήλ έχει ισχυ-
ρούς ενεργειακούς δεσμούς με την 
Αίγυπτο και την Ιορδανία, παρέ-
χοντας φυσικό αέριο και νερό, ενώ 
αγοράζει προϊόντα από τις χώρες 
αυτές. Ο Υπουργός Άμυνας του 
Ισραήλ, Ισραήλ Κατζ, έχει τονίσει 
τη σημασία της εξόρυξης φυσικού 

αερίου στην Ανατολική Μεσόγειο 
για την ενίσχυση της στρατηγικής 
θέσης της χώρας.

Συμφωνίες του «Αβραάμ»
Υπενθυμίζεται πως, κατά την 

πρώτη του θητεία, ο Τραμπ δια-
μεσολάβησε για την ομαλοποίηση 
των σχέσεων μεταξύ του Ισραήλ 
και των αραβικών χωρών του 
Κόλπου, με αρχιτέκτονα αυτής 
της διαδικασίας τον γαμπρό του, 
Τζάρεντ Κούσνερ.

Μία από τις αιτίες της σιωπής 
του αραβικού κόσμου απέναντι 
στις ενέργειες του Ισραήλ είναι η 
διαδικασία ομαλοποίησης που κα-
θιερώθηκε επί προεδρίας Τραμπ. 
Επιπλέον, αξίζει να σημειωθεί ότι 
η Κάμαλα Χάρις, που έχασε στις 
εκλογές, δεν παρευρέθη στην 
ομιλία του  Ισραηλινού Πρωθυ-
πουργού Νετανιάχου, στη Γερου-
σία των ΗΠΑ, ενώ τα ισραηλινά 
μέσα ανέφεραν ότι η κυβέρνηση 
Νετανιάχου υποστήριξε την υπο-
ψηφιότητα του Τραμπ.

Η στρατηγική των 
ΗΠΑ για «περικύκλωση» 
της Τουρκίας 

Τούρκοι αναλυτές, που προσπα-
θούν να ερμηνεύσουν τη σημασία 
της επανεκλογής του Τραμπ,  υπεν-
θυμίζουν ότι ο αγωγός East-Med, 
«που στόχευε στη δημιουργία 
ενός αντι-τουρκικού συνασπισμού 
στην Ανατολική Μεσόγειο, ξεκίνησε 
κατά τη διάρκεια της προεδρίας του 
Τραμπ». Επιπλέον σημειώνουν πως 
«η απόφαση των ΗΠΑ να εξοπλίσουν 
την Ελλάδα και να ενισχύσουν τις 
δυνάμεις τους στην Αλεξανδρούπολη 
ελήφθη επίσης επί Τραμπ».

Τα επόμενα χρόνια, όπως σημει-
ώνουν, η διοίκηση Μπάιντεν ήρε το 
εμπάργκο όπλων στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία, κλιμακώνοντας περαιτέρω 
τις ενέργειες κατά της Τουρκίας στην 
περιοχή. «Παράλληλα, η παρουσία 

της τρομοκρατικής οργάνωσης PKK/
YPG στη Συρία με την υποστήριξη 
των ΗΠΑ θεωρείται κομμάτι αυτής 
της στρατηγικής, με τις ΗΠΑ να πε-
ρικυκλώνουν την Τουρκία από τον 
νότο μέσω των συμμάχων τους: του 
PKK/YPG και της Ελλάδας. Αυτή 
η στρατηγική ξεκίνησε επίσης από 
την εποχή Τραμπ».

Επαφές Ρεπουμπλικανών 
με Κύπρο - Ελλάδα 

Ο Ρίτσαρντ Γκρενέλ, πρώην 
πρέσβης των ΗΠΑ και βασικός 
σύμβουλος εξωτερικής πολιτικής 
του Ντόναλντ Τραμπ, υπογράμ-
μισε την ανάγκη για ενίσχυση 
της συνεργασίας με την Ελλάδα 
και την αντιμετώπιση θεμάτων 
όπως η θρησκευτική ελευθερία 
και η ασφάλεια στην Ανατολική 
Μεσόγειο. Τόνισε ότι η διοίκηση 
Τραμπ θα επανέφερε την έμφαση 

στην οικονομία και την ενέργεια, 
με στόχο την ενίσχυση της ενεργει-
ακής ανεξαρτησίας της Ευρώπης 
και τη συνεργασία με την Ελλάδα.

Αναφορικά με τις σχέσεις με 
την Τουρκία, ο Γκρενέλ δήλωσε 
ότι η διοίκηση Τραμπ θα επιμείνει 
στη διπλωματία και στη συνεργα-
σία, αποφεύγοντας την πολιτική 
σύγκρουση, ενώ εξέφρασε την 
πίστη ότι οι ΗΠΑ θα συνεχίσουν 
να υποστηρίζουν τα ενεργειακά 
έργα στην περιοχή.

Έχει σημασία ότι, πριν από την 
εκλογή Τραμπ, ο Έλληνας Πρωθυ-

πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
είχε τετ-α-τετ συνάντηση με τον 
Μάικ Πομπέο, τον αρχιτέκτονα 
της τριμερούς συνεργασίας 3+1 
στην Ανατολική Μεσόγειο, όταν 
εκτελούσε χρέη Υπουργού Εξωτε-
ρικών των ΗΠΑ στην προηγούμενη 
διακυβέρνηση Τραμπ. Ο Πομπέο, 
σύμφωνα με πληροφορίες των αμε-
ρικανικών ΜΜΕ, είναι ανάμεσα 
στους υποψηφίους να αναλάβει 
το Υπουργείο Άμυνας των ΗΠΑ. 

Με επανεκλογή Τραμπ, η Κυ-
πριακή Δημοκρατία θα πρέπει 
να επιδιώξει την αναζωπύρωση 
της συνεργασίας της με το Ισρα-
ήλ, καθώς επί Τραμπ υπήρχε 
ενθάρρυνση για σύμπλευση Ελ-
λάδας, Κύπρου και Ισραήλ, που 
κορυφώθηκε με την υπογραφή 
του νόμου EastMed Act.

Στο πλαίσιο αυτό, προτεραιότητα 
θα μπορούσε να είναι ένα κοινό 
ενεργειακό έργο Ισραήλ-Κύπρου 
με συμμετοχή των ΗΠΑ και χω-
ρών του Κόλπου, ενισχύοντας τη 
στρατηγική τους αξία. Μακροπρό-
θεσμος στόχος θα πρέπει να είναι η 
ένταξη στον Οικονομικό Διάδρομο 
Ινδίας-Μέσης Ανατολής-Ευρώπης.

Το μήνυμα της 
ExxonMobil

Στο πλαίσιο αυτό θα πρέπει πά-
ντως να σημειωθεί πως ο διευθύ-
νων σύμβουλος της ExxonMobil 
(η οποία εμπλέκεται στα ενεργει-
ακά της Ανατολικής Μεσογείου 
και στην Κυπριακή ΑΟΖ), Ντά-
ρεν Γουόουντς, δήλωσε ότι η 
πετρελαϊκή βιομηχανία δεν έχει 
σχέδια να αυξήσει την εξόρυξη 
πετρελαίου λόγω του Ντόναλντ 
Τραμπ. Παρά την προτροπή του 
πρώην προεδρικού υποψηφίου για 
μεγαλύτερη παραγωγή πετρελαίου 
και φυσικού αερίου, ο Γουόουντς 
ανέφερε ότι οι παραγωγοί πετρε-
λαίου δεν θα επηρεαστούν από 
πολιτικούς παράγοντες. Τόνισε 

ότι η παραγωγή σχιστολιθικού 
πετρελαίου στις ΗΠΑ δεν αντιμε-
τωπίζει εξωτερικούς περιορισμούς 
και ότι βασίζεται περισσότερο σε 
οικονομικές συνθήκες παρά σε 
πολιτικές αποφάσεις.

«Απόδραση» ξανά από 
Συμφωνία του Παρισιού

Η ατζέντα του Τραμπ στοχεύει 
στην ακύρωση των κανονισμών 
της κυβέρνησης Μπάιντεν για την 
ενέργεια και στην έξοδο εκ νέου 
των ΗΠΑ από τη Συμφωνία του 
Παρισιού για το κλίμα, επιδιώκο-
ντας παράλληλα την αναβίωση των 
βιομηχανιών ορυκτών καυσίμων 
και την αύξηση των εξαγωγών 
υγροποιημένου φυσικού αερίου.

Ο Τραμπ φαίνεται επίσης απο-
φασισμένος να επιβάλει υψηλούς 
δασμούς σε εισαγωγές από την 
Κίνα και άλλες χώρες, κάτι που θα 
μπορούσε να οδηγήσει σε αυξήσεις 
τιμών και αντιδράσεις, ιδίως στον 
ενεργειακό τομέα, που εξαρτάται 
από εξαρτήματα που εισάγονται 
από το εξωτερικό.

Υποψήφιοι Υπουργοί 
σε θέσεις-κλειδιά 

Έχοντας ως στόχο τη μέγιστη 
παραγωγή πετρελαίου και φυσι-
κού αερίου, ο Τραμπ εξετάζει τις 
πιο κάτω υποψηφιότητες για την 
ηγεσία σημαντικών υπουργείων 
και υπηρεσιών:

Υπουργείο Ενέργειας: Ο Νταν 
Μπρουιλέτ, πρώην Υπουργός Ενέρ-
γειας, και ο κυβερνήτης της Βόρειας 
Ντακότας, Νταγκ Μπέργκαμ, είναι 
πιθανοί υποψήφιοι. Ο Μπρουιλέτ, 
γνωστός για την ικανότητά του στην 
πολιτική χωρίς αντιπαραθέσεις, θεω-
ρείται κατάλληλος για την εφαρμογή 
του ενεργειακού οράματος του Τραμπ. 
Ο Μπέργκαμ, από μια πολιτεία με 
έντονη δραστηριότητα γεωτρήσεων, 
συμμερίζεται την επιδίωξη του Τραμπ 
για επέκταση της εξόρυξης.

Υπουργείο Εσωτερικών: Ο 
Ντέιβιντ Μπέρνχαρντ, πρώην 
Υπουργός Εσωτερικών, και ο κυβερ-
νήτης της Αλάσκας, Μάικ Ντάνλιβι, 
είναι υποψήφιοι για τη διαχείριση 
των ομοσπονδιακών γαιών και 
των αδειών εξόρυξης. Ο Ντάνλιβι 
υποστηρίζει την πρόσβαση της βιο-
μηχανίας πετρελαίου και φυσικού 
αερίου σε ομοσπονδιακές εκτάσεις, 
ειδικά μετά από περιορισμούς που 
επέβαλε η διοίκηση Μπάιντεν.

Υπηρεσία Προστασίας Περιβάλ-
λοντος (EPA): Ο Τραμπ προτίθεται 
να ανατρέψει πολιτικές για τη μεί-
ωση εκπομπών αερίων και ρύπων 
από οχήματα. Ο πρώην επικεφαλής 
της EPA, Άντριου Γουίλερ, είναι 
πιθανός υποψήφιος για τη θέση.

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑΔΟΣ 

H επιστροφή του Τραμπ 
και η Ανατολική Μεσόγειος

Αναζωογόνηση των συμφωνιών του «Αβραάμ», ο διάδρομος 
Ινδίας – Μέσης Ανατολής – Ευρώπης και η ανησυχία Τουρκίας
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Μ
ε άρθρα μου 
στη «Σημε-
ρινή» από 
το 2015 
ξεσκέπα-
σα τη με-
γαλύτερη 

απάτη στο Κυπριακό: Δεν υπήρ-
ξαν επικαλούμενες «Συμφωνίες 
Υψηλού Επιπέδου» 1977/79. 
Στις 12 Φεβρουαρίου 1977, στη 
συνεδρία που έλαβεν χώραν στη 
Λευκωσία προεδρεύοντος του τότε 
ΓΓ του ΟΗΕ, Κουρτ Βάλντχαϊμ, οι 
Μακάριος και Ντενκτάς συνεν-
νοήθηκαν για 4 κατευθυντήριες 
γραμμές ως οδηγίες προς τους 
διαπραγματευτές για επανέναρ-
ξη του ενδο-κοινοτικού διαλόγου. 
Αυτές κρατήθηκαν στα πρακτικά 
της συνεδρίας από τον ΟΗΕ. 

Αλλά ενσυνείδητα και σταδιακά 
σκόπιμα αναβαθμίστηκαν σε ένα 
μεγάλο ψέμα, μιαν απάτη, από τους 
υποστηρικτές και προωθητές της 
βρετανο-τουρκικής απαρτχάιντ Δι-
κοινοτικής, Διζωνικής Ομοσπονδίας 
(από το 1956). Οι 4 κατευθυντήριες 
γραμμές παρουσιάστηκαν ως ανα-
κοινωθέντα και όχι ως «Συμφωνίες» 
τόσο από την κυπριακή Κυβέρνηση 
όσο και τον ΟΗΕ και στη Βουλή των 
Κοινοτήτων στο Λονδίνο!

Νίκος Κουτσού 
Ήταν με έκπληξη που, 4 χρόνια 

αργότερα, ξεπρόβαλε ευαισθητο-

ποιημένο ένα άτομο με δική του 
μελέτη. Ήταν ο πρώην βουλευτής 
κ. Νίκος Κουτσού (βλέπε «Σημε-
ρινή», 19 Δεκεμβρίου 2019, με 
τίτλο «Η ερμηνεία του κειμένου 
των κατευθυντηρίων γραμμών 
της 12ης Φεβρουαρίου - Η 
μεγαλύτερη ιστορική διαστρέ-
βλωση στην πορεία του Κυπρι-
ακού» (https://simerini.sigmalive.
com/article/2021/12/19/e-
ermeneia-tou-keimenou-ton-
kateuthunterion-grammon-tes-
12es-phebrouariou/).

Έγραψε, μεταξύ άλλων: «Μέχρι 
σήμερα υπάρχουν τρεις εκδοχές. 
Μια ότι πρόκειται για πρακτικά, τα 
οποία μάλιστα δεν φέρουν υπογρα-
φές, η άλλη για ανακοινωθέν και η 
τρίτη ότι πρόκειται για συμφωνία. 
Ενώ στην αρχή λέχθηκε ότι δεν φέ-
ρουν την υπογραφή του Μακαρίου, 
στη συνέχεια λέχθηκε ότι ούτε του 
Ντενκτάς υπάρχει υπογραφή, ούτε 
κάποιου άλλου. Απ’ ό,τι γνωρίζω, 
ούτε στο Εθνικό Συμβούλιο, ούτε 
δημόσια παρουσιάστηκε ποτέ τέτοια 
συμφωνία ή έγγραφο... Άρα, αν 
υπάρχει, μπορεί κάθε στιγμή να 
δημοσιευθεί. Κατά την άποψή μου 
δεν υπάρχει, άρα δεν πρέπει να 
νιώθουμε δεσμευμένοι από μίαν 
ανύπαρκτη συμφωνία…».

Ο κ. Νίκος Κουτσού επανήλθε 
στο θέμα και στις 8 Οκτωβρίου 
2024, στον «Φιλελεύθερο», με 
τίτλο «Νόμος μας η αλήθεια - Οι 
εσωτερικές συγχύσεις και οι επι-
πτώσεις» (https://www.philenews.
com/apopsis/paremvaseis-ston-f/
article/1515438/nomos-mas-i-
alithia-i-esoterikes-sigchisis-ke-i-
epiptosis/) γράφοντας, μεταξύ άλ-
λων, και πάλι: «…Χαρακτηρίζεται 

ως συμφωνία ένα κείμενο που δεν 
υπογράφτηκε ποτέ από κανέναν 
και το οποίο μας είπε ο τότε Γ.Γ. 
του ΟΗΕ κ. Βάλντχαϊμ, σε κείμενό 
του προς το Σ.Α. (αρ. εισήγησης 
S12323), ημερ. 22 Απριλίου 1977) 
ότι αποτελεί «ανακοίνωση»…». 

Τώρα επανέρχομαι στα δικά μου 
άρθρα, ξεκινώντας από το πρώτο 
στις 31.8.2015, στη «Σημερινή» 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2015/8/31/pou-einai-oi-
sumphonies/), στο οποίο έγραψα 
μεταξύ άλλων: «Φανερώστε τις 
υπογραφές αν υπάρχουν. Τόσο 
τον Φεβρουάριο του 1977, όσο 
και τον Μάιο του 1979, δεν υπήρ-
ξαν «Συμφωνίες Κορυφής», αλλά 
«κατευθυντήριες γραμμές». Αυθαί-
ρετα κάποιοι τις έχουν αναγάγει 
διαχρονικά (σε ικανοποίηση και 
των ξένων) σε «Συμφωνίες» (με 

κεφαλαίο Σ) για να καλύπτουν 
τις δικές τους υποχωρήσεις υπέρ 
των τουρκικών απαιτήσεων. Ακό-
μα και σε συζητήσεις στη Βουλή 
των Λόρδων (Westminster), π.χ. 8 
Μαρτίου 1978, η αναφορά ήταν 
για «κατευθυντήριες γραμμές» - 
guidelines (με μικρό g). Παρ’ όλα 
ταύτα… παράδειγμα η κατασκευή, 
«μεταμόρφωση» σε «Συμφωνία» (με 
κεφαλαίο Σ) στην 3η παράγραφο της 
Κοινής Διακήρυξης Αναστασιάδη/
Έρογλου 11 Φεβρουαρίου 2014, 
όπου επικαλούνται «High Level 
Agreements/ Υψηλού Επιπέδου 
Συμφωνίες».

»Καλείται, λοιπόν, ο Πρόεδρος 
Αναστασιάδης και το Υπουργείο 
Εξωτερικών της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας να δημοσιοποιήσουν 
στον λαό, αν υπάρχουν τέτοιες 
επικαλούμενες «Συμφωνίες» (με 

κεφαλαίο Σ) με τις υπογραφές τού 
τότε Προέδρου μ. Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου και του Τουρκοκύπριου 
ηγέτη μ. Ραούφ Ντενκτάς αφενός 
και Προέδρου μ. Σπύρου Κυπρια-
νού αφενός και Τουρκοκύπριου 
ηγέτη μ. Ραούφ Ντενκτάς αφετέρου. 
Ακόμα παραπέμπω, εκτός των ξέ-
νων εγγράφων που αναφέρονται 
σε «κατευθυντήριες γραμμές» και 
όχι «συμφωνία», στο βιβλιάριο του 
Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, που 
εξεδόθη τον Μάρτιο του 1977 στη 
Λευκωσία, καλύπτοντας τις ενδο-
κοινοτικές συνομιλίες στη Βιέννη 
μεταξύ 31 Μαρτίου - 7 Απριλίου 
1977, στη δεύτερη σελίδα του οποί-
ου τονίζεται: «Στις 12 Φεβρουαρίου 
1977, σε συνάντηση του Προέδρου 
της Δημοκρατίας, Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου, με τον Τουρκοκύπριο 
ηγέτη, κ. Ραούφ Ντενκτάς στη Λευ-
κωσία, εν τη παρουσία του Γ.Γ. του 
ΟΗΕ κ. Κουρτ Βάλντχαϊμ, συμφωνή-
θηκαν οι ακόλουθες κατευθυντήριες 
γραμμές για την επανέναρξη των 
συνομιλιών...

Η νομική πρόκληση
»Όμως, έστω και να υποθέσει 

ένας ότι το κείμενο των «κατευ-
θυντήριων» εκείνων «γραμμών» 
συνιστούσε «συμφωνία» ή νομικό 
έγγραφο από το 1977 ή το 1979 
αντίστοιχα, είναι ξεπερασμένα, για-
τί αντιβαίνουν στα όσα βασίζεται 
η Ευρωπαϊκή Ένωση, μέλος της 
οποίας είναι η Κυπριακή Δημο-
κρατία, και άρα άκυρα! Απλώς γιατί 
οι νόμοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
υπερισχύουν όλων των εσωτερικών 
νόμων της κάθε χώρας-μέλους, οι 
οποίοι αντίκεινται στο Δίκαιο της ΕΕ. 

Έξι Πρόεδροι με άλλοθι 
τη μεγαλύτερη ΑΠΑΤΗ 
για την απαρτχάιντ ΔΔΟ
Το ψέμα που εξέθρεψε διαχρονικά η Κυπριακή Δημοκρατία για το Κυπριακό και οι ευθύνες των Προέδρων 

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Το έγγραφο A. Gillon.

Γ. Βασιλείου. Γλ. Κληρίδης. Τ. Παπαδόπουλος.
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Αυτό εντοπίστηκε και καταγράφτηκε 
πριν από χρόνια από τον Βρετανό 
αρχιδικαστή Lord Denning MR σε 
σχέση με τη Συνθήκη της Ρώμης 
(βλέπε ομιλία στις 24 Ιουνίου 2010 
στο Gray’s Inn στο Λονδίνο από τον 
Λόρδο Neuberger of Abbotsbury, 
τον τότε Master of the Rolls, με τίτ-
λο «The incoming tide: The civil 
law, the common law, referees and 
advocates»). Εδώ έγκειται και η επι-
μονή του κ. Μουσταφά Ακιντζί, ο 
οποίος θέλει η όποια διευθέτηση 
του Κυπριακού να κατοχυρώνεται 
από το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, ούτως 
ώστε να αποφύγει τον κίνδυνο μελ-
λοντικής νομικής πρόκλησης…»

Στις 16 Οκτωβρίου 2015 έγρα-
ψα (https://simerini.sigmalive.com/
article/2015/10/16/phantasma-oi-
sumphonies-upselou-epipedou/):

«…Δεν υπήρξαν είτε «Συμ-
φωνίες Υψηλού Επιπέδου» είτε 
«Χαμηλού Επιπέδου», αλλά ένα 
πρακτικό, το οποίο αναγορεύθηκε 
σε «Συμφωνία Κορυφής», για να 
δικαιολογηθούν όλες οι υποχω-
ρήσεις της ε/κ πλευράς.

»Στις 14 Φεβρουαρίου 1977, δύο 
μέρες μετά τη συνάντηση Αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου, ως Προέδρου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, και 
του Τουρκοκύπριου ηγέτη Ραούφ 
Ντενκτάς στη Λευκωσία, εν τη πα-
ρουσία του τότε Γ.Γ. του ΟΗΕ, Κουρτ 
Βάλντχαϊμ, ο Βρετανός τότε Ύπατος 
Αρμοστής, αφού είδε τον Βάλντχαϊμ 
και εξασφάλισε από πρώτο χέρι το 
τι έλαβεν χώραν, έστειλε ενημερω-
τικό τηλεγράφημα στο Φόρεϊν Όφις, 
τονίζοντας ότι ΣΤΑ ΚΡΑΤΗΘΕΝΤΑ 
ΠΡΑΚΤΙΚΑ από ΤΑ ΗΝΩΜΕΝΑ 
ΕΘΝΗ, καταγράφτηκαν οι λεπτομέ-
ρειες της συζήτησης και οι οδηγίες 
(instructions) προς τους διαπραγ-
ματευτές (to the negotiators) των 
δύο πλευρών ΚΑΙ ΔΕΝ ΥΠΗΡΞΑΝ 
ΥΠΟΓΡΑΦΕΣ ΣΤΟ ΕΓΓΡΑΦΟ (δη-
λαδή το πρακτικό). Δηλαδή, από 
κρατηθέντα πρακτικά, σκόπιμα και 
ενσυνείδητα κάποιοι τα ανήγαγαν 
ψευδώς, παραπλανητικά, διαστρε-
βλωτικά σε «Συμφωνίες Υψηλού 
Επιπέδου», για να ξεγελούν τον λαό 
και να καταπατούν τα συμφέροντα 
της πατρίδας μας».

Έγραψε ο Ύπατος Αρμοστής, 
μεταξύ άλλων,  ξεκαθαρίζοντας:

« ... The agreed instructions 
to the negotiators had been 
worked out painstakingly and 

word by word - Waldheim 
clearly considered this the major 
achievement of the meeting... No 
document had been signed, but 
the minutes of the meeting, taken 
by the UN, included the points on 
the basis of which the negotiators 
would work. It had been agreed 
in principle that Cyprus would 
be federal, unitary, bicommunal, 
independent and non-aligned...».

(...Οι οδηγίες που συμφωνήθη-
καν προς τους διαπραγματευτές 
ήταν σκληρή δουλειά λέξη προς 
λέξη - την οποία ο Βάλντχαϊμ 
θεωρεί κύριο επίτευγμα της συ-
νάντησης... Κανένα έγγραφο δεν 
υπογράφτηκε, όμως τα πρακτικά 
της συνάντησης, που κράτησαν τα 
Ηνωμένα Έθνη, περιλαμβάνουν τα 
σημεία στη βάση των οποίων θα 
δουλέψουν οι διαπραγματευτές. Ως 
αρχή συμφωνήθηκε η Κύπρος να 
είναι ομόσπονδη, ενωμένη, δικοινο-
τική, ανεξάρτητη και αδέσμευτη...).

Έτσι, τα πρακτικά… μεταμορ-
φώθηκαν σε «Συμφωνίες Υψηλού 
Επιπέδου» ΦΑΝΤΑΣΜΑ!

Με αποκορύφωμα την Κοινή 
Διακήρυξη της 11ης Φεβρουαρίου 
2014… στην οποία -με την ενοχή και 
ανοχή της Γραμματείας του ΟΗΕ- 
γίνεται αναφορά σε ανύπαρκτες 
«Συμφωνίες Υψηλού Επιπέδου». 
Όμως, εδώ δημιουργήθηκε πλέον 
ένα σοβαρότατο πρόβλημα. Γιατί, 

όταν αναφέρει ότι «η διευθέτηση 
(του Κυπριακού) θα βασίζεται σε μια 
δικοινοτική, διζωνική ομοσπονδία 
με πολιτική ισότητα, όπως καταγρά-
φηκε στα σχετικά Ψηφίσματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας και των 
Συμφωνιών Υψηλού Επιπέδου», 
ενόψει της πραγματικότητας ότι ΔΕΝ 
ΥΠΗΡΞΑΝ ΤΕΤΟΙΕΣ ΣΥΜΦΩ-
ΝΙΕΣ, ΟΥΤΕ ΥΠΟΓΡΑΦΕΣ, ούτε 
αναφορά σε Διζωνική στο πρακτικό 
εκείνο που κράτησαν τα Ηνωμένα 
Έθνη, η Διακήρυξη εκείνη δεν αξί-

ζει ούτε το χαρτί πάνω στο οποίο 
γράφτηκε… 

Στις 30 Οκτωβρίου 2015 έγρα-
ψα (http://www.sigmalive.com/
simerini/politics/279629/adiritos-
anagki-i-eksapatisi-tou-laou):

«…Τα ψέματα της ΔΔΟ… Στις 
25 Αυγούστου 2015, ο Πρόεδρος 
Ν. Αναστασιάδης είπε: ‘‘Επιτέλους 
κάποιες των αποφάσεων, κάποιες 
των Συμφωνιών Κορυφής, που 
οι ηγέτες μας τις υπέγραψαν, 

θα πρέπει να μας δεσμεύουν 
όλους’’ («Σημερινή», 26.8.2015). 
Μα όταν ούτε Συμφωνίες Κορυ-
φής υπήρξαν, ούτε υπογραφές για 
ποιες τέτοιες, για ποιους ηγέτες 
που τις υπέγραψαν και που πρέ-
πει να μας δεσμεύουν, αναφέρ-
θηκε ο Πρόεδρος ενώπιον των 
Αποδήμων; Ένας Πρόεδρος δεν 
επιτρέπεται να ξεστομίζει τέτοιες 
παραπλανητικές δηλώσεις για να 
δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα 
και να επικαλείται Συμφωνίες-φά-

ντασμα και ανύπαρκτες υπογραφές 
(δηλαδή του 1977/79)…».

Ολοκληρώνω με τα ακόλουθα 
ιστορικά γεγονότα.

Στη συνάντηση που είχε με την μ. 
Πρωθυπουργό Μάργκαρετ Θάτσερ 
ο επίσης μ. Πρόεδρος Σπύρος Κυ-
πριανού στο πλαίσιο της Διάσκεψης 
της Κοινοπολιτείας στη Λουσάκα, 
στις 31 Ιουλίου 1979, όταν της ανέ-
φερε ότι ο όρος διζωνικότητα δεν 
αναφέρεται και δεν χρησιμοποιείται 
σε κανένα σύνταγμα, «η Πρωθυ-
πουργός συμφώνησε ότι δεν πρό-
κειται για όρο που χρησιμοποιείται 
στο Διεθνές Δίκαιο». Παραθέτω το 
πρακτικό της συνάντησης.

Σε έγγραφο με τίτλο «Κύπρος: Η 
ιδέα της διζωνικότητας», ημερ. 1η 
Νοεμβρίου 1983, δεκατέσσερεις 
ημέρες πριν από τη μονομερή, από 
τον Ραούφ Ντενκτάς, ανακήρυξη του 
ψευδοκράτους, η κα A. Gillon από το 
τμήμα έρευνας του Φόρεϊν Όφις, σε 
ερώτηση αν οι Ελληνοκύπριοι είχαν 
δεχθεί την έννοια της διζωνικότη-
τας, σε σχέση με την αναφορά του 
Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ στην 
πρώτη συνάντηση του νέου γύρου 
των συνομιλιών στις 9 Αυγούστου 
1980, απάντησε με ένα ξεκάθαρο 
όχι. «The answer is no». 

Η κα Α. Gillon διέψευσε τον ΓΓ 
του ΟΗΕ για λανθασμένη δήλωση 
και εξήγησε πώς είχαν τα πράγματα. 

Η Άγκυρα επιβεβαίωσε. 
 Τον Οκτώβριο του 1979 Ο E. 

Karasapan, του τουρκικού ΥΠΕΞ, 
είπε σε αξιωματούχο της βρετα-
νικής πρεσβείας στην Άγκυρα: 
«Οι Ελληνοκύπριοι ποτέ δεν θα 
δεχθούν διζωνικές διευθετήσεις». 
Τον ρώτησαν κατά πόσον είχαν 
δεχθεί την αρχή (της διζωνικότητας) 
στο παρελθόν και ο Karasapan 
αρνήθηκε και είπε ότι οι Ελληνο-
κύπριοι το μόνο που είχαν δεχθεί 
ήταν τον δικοινοτισμό.

 Ο Μακάριος είχε δεχθεί κρυφά 
από τον λαό τη ΔΔΟ από το 1975, 
όμως ΔΕΝ υπέγραψε τίποτα…

 Ψήφισμα 649/90.
Εξ ου και το επιστέγασμα της 

ΑΠΑΤΗΣ. Το ψήφισμα 649/90 
επί Γιώργου Βασιλείου δίχως λα-
ϊκή εντολή. Ο τότε αντιπρόσωπος 
του ΓΓ του ΟΗΕ Gustav Feissel 
(6.3.1990) αποκάλυψε ότι η βια-
σύνη για το ψήφισμα 649 ήταν για 
να διδόταν νομιμότητα (legitimacy) 
στις κατευθυντήριες γραμμές και 
έτσι να δέσμευαν αμφότερες τις 
πλευρές στη διαδικασία λύσης. Με 
την προτροπή του Φόρεϊν Όφις. 
Το ψήφισμα εκδόθηκε το 1990, 
όταν αντιπρόσωπος του ΗΒ στον 
ΟΗΕ ήταν ο Sir Crispin Tickell, 
εμφανίζοντας τη Δι-κοινοτική, 
Δι-ζωνική Ομοσπονδία για πρώτη 
φορά σε ψήφισμα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας. Ουσιαστικά συνέτεινε 
(χάρη στον Γ. Βασιλείου) όπως το 
Σ.Α. υποστηρίξει ανοικτά τη νεο-α-
ποικιακή μορφή «ομοσπονδίας», 
που αντικατόπτριζε τις πολιτικές 
της Τουρκίας και του Ηνωμένου 
Βασιλείου. Των δύο τελευταίων 
αποικιακών ηγεμόνων του νησιού. 
Ο Sir Tickell αντικαταστάθηκε τον 
ίδιο χρόνο από Sir David Hannay…

Βλέπε εγχειρίδιο «ΓΙΑ ΝΑ ΜΗΝ 
ΔΙΕΡΩΤΑΤΑΙ ΚΑΝΕΝΑΣ», Σελ 
8-9. https://online.fliphtml5.com/
uzyoe/xbyc/...

Και «Η βιασύνη για το 649/90 
– ‘‘Νομιμότητα’’ στις κατευθυντή-
ριες!» (https://simerini.sigmalive.
com/article/2020/9/13/e-biasune-
gia-to-64990-nomimoteta-stis-
kateuthunteries/).

 Στις 24.4.2004 ο λαός με την 
ψήφο του την έστειλε στον αγύριστο 
μαζί με το «Σχέδιο Ανάν», αλλά οι 
διζωνικοί Πρόεδροι και κομμα-
τάρχες αρνούνται να το σεβαστούν. 

Πηγές: Βρετανικό Εθνικό Αρχείο, 
βιβλίο γράφουσας «Διζωνική vs 

Δημοκρατία 1955-2019». 

Κανένα έγγραφο δεν υπογράφτηκε, όμως τα 
πρακτικά της συνάντησης, που κράτησαν τα Ηνω-

μένα Έθνη, περιλαμβάνουν τα σημεία στη βάση 
των οποίων θα δούλευαν οι διαπραγματευτές 

10.11.2024

Δ. Χριστόφιας. Ν. Αναστασιάδης. Ν. Χριστοδουλίδης.

Το πρακτικό για τη συνάντηση Θάτσερ - Κυπριανού 
στη Λουσάκα, το 1979.
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Σ
υμπληρώθηκαν σή-
μερα 70 ολόκληρα 
χρόνια από εκείνο 
το ιστορικό βράδυ, 
που ο Γρίβας Διγε-
νής αποβιβάστηκε 
μυστικά στην ακτή 

της Χλώρακας, για να ηγηθεί του 
ένοπλου απελευθερωτικού αγώνα 
της ΕΟΚΑ. Ήταν γύρω στις οκτώ η 
ώρα της 10ης Νοεμβρίου, όταν ο 
κυπριακής καταγωγής απόστρατος 
συνταγματάρχης του Ελληνικού 
Στρατού, Γεώργιος Θεοδώρου 
Γρίβας, πάτησε τα ιερά χώματα 
της ιδιαίτερης πατρίδας του, 
έχοντας έναν και μοναδικό 
σκοπό: Με τη βοήθεια 
του Θεού και τη συ-
μπαράσταση του 
απανταχού Ελληνι-
σμού, ν’ αναλάβει 
την ηγεσία του 
ιερού αγώνα 
για την απο-
τίναξη του 
β ρ ε τ α ν ι -
κού ζυγού, 
έχοντας επί-
γνωση των 
δυσχερειών και 
των κινδύνων που 
θ’  αντιμετώπιζε. Γνώριζε 
ο Γρίβας ότι ο αγώνας που 
αναλάμβανε απαιτούσε κόπους, 
μόχθους, στερήσεις. Ο σκοπός, 
όμως, του αγώνα, η λευτεριά της 
δούλης ιδιαίτερης πατρίδας του, 
ήταν ιερός και άξιζε κάθε θυσία. 

Μυστικές προετοιμασίες 
Προτού πάρει τη μεγάλη από-

φαση να έρθει στην Κύπρο, ο Δι-
γενής γνώριζε ότι η κυβέρνηση 
Παπάγου ήταν αντίθετη με τη 
διεξαγωγή ένοπλου απελευθε-
ρωτικού αγώνα. Σε μια περίπτω-
ση,  μάλιστα, ο συμπολεμιστής 
του στις μάχες της Πίνδου κατά 
των Ιταλών, στρατηγός Βασίλειος 
Βραχνός, Υφυπουργός Ασφάλει-
ας, τον κάλεσε στο γραφείο του 
και του συνέστησε να πάψει να 
«ενοχλεί» αξιωματικούς, ζητώντας 
τους όπλα και πυρομαχικά για τον 
κυπριακό αγώνα. Και δεν έμεινε 
στις συστάσεις και προτροπές ο 
Βραχνός. Προχώρησε και απεί-
λησε τον Διγενή ότι θα διέτασσε τη 
σύλληψή του, αν εξακολουθούσε να 

«ενοχλεί» αξιωματικούς. Βέβαια, ο 
Διγενής δεν ορρώδησε στις απει-
λές τού πρώην συμπολεμιστή του 
στρατηγού. «Δεν πρόκειται να βλά-
ψω την πατρίδα μου», του είπε κι 
εξακολούθησε με τους συνεργάτες 
του να συγκεντρώνουν οπλισμό 
και να θέτουν σε εφαρμογή την 
απόφαση για ένοπλο απελευθε-
ρωτικό αγώνα στη σκλαβωμένη 
ελληνική Κύπρο.

Παράλληλα με το κλιμάκιο της 
Αθήνας, και στην Κύπρο διεξά-
γονταν μυστικά προετοιμασίες 
για τον Αγώνα που θα άρχιζε σε 
λίγο. Ο εντολοδόχος του Αρχη-

γού στην Κύπρο, Αντρέας Αζίνας, 
άρχισε να διανέμει οπλισμό που 
ερχόταν κρυφά από την Αθήνα σε 
διάφορες περιοχές που του είχε 
ορίσει ο Διγενής. Οι περιοχές αυτές 
ήταν: Λευκωσία, Λεμεσός, Άγιος 
Μάμας, Κακοπετριά και Λεύκα. 
Παράλληλα, ο Αζίνας με τον φλο-
γερό Παπασταύρο στη Λευκωσία, 
ο Νικόλας Αβραάμ από τον Άη 
Μάμα, στον Αμίαντο και την Πιτσι-
λιά και ο Αντρέας Παπαδόπουλος 
στην Κακοπετριά και τη Γαλάτα 
όρκιζαν αγωνιστές, να είναι έτοι-
μοι για δράση, όταν ο Αρχηγός θα 
έδινε το πρόσταγμα της έναρξης 
του Αγώνα.

Στις 6 Οκτωβρίου 1954 ο Αζίνας 
συναντήθηκε στην Αθήνα με τον 
Αρχηγό και πήρε τις τελευταίες 
οδηγίες για τη άφιξή του στην Κύ-
προ και την παραλαβή του από μυ-
ημένους αγωνιστές. Μόλις γύρισε 
ο Αζίνας πήγε στη γενέτειρά του, τη 
Χλώρακα, όπου συναντήθηκε με 
τον αδελφό τού πατέρα του, Νικό-
λα Αζίνα, και τον φίλο του, Κώστα 
Λεωνίδα, πρώτο ομαδάρχη της 
Χλώρακας, και τους μετέφερε το 
χαρμόσυνο μήνυμα: «Έρχεται ο 
Αρχηγός με τους βοηθούς του». 
Τους υπέδειξε ότι χρειαζόταν πολύ 
προσεχτική, σοβαρή και υπεύθυνη 
προετοιμασία. Έπρεπε ο Αρχηγός 
να παραληφθεί με απόλυτη μυ-
στικότητα, κάτω από συνθήκες 
πλήρους ασφάλειας. Τους είπε ότι 
τον Αρχηγό θα συνόδευαν πέντε 
πρόσωπα, αλλά τελικά ήρθαν μόνο 
τρία. Ο Διγενής, ο Σωκράτης Λοϊ-
ζίδης και ο Νότης Πετροπουλέας. 
Στον Κώστα Λεωνίδα παρήγγειλε 
να έχει έτοιμη και την πρώτη ομά-
δα της Χλώρακας για εκπαίδευση 
μόλις έφθανε ο Αρχηγός.

Στις 26 Οκτωβρίου ο Αζίνας 
πήρε από την Αθήνα το ιστορικό 

μήνυμα: «Η μυστική απoστολή 
έχει αναχωρήσει από την Αθή-

να». Έμπλεος χαράς ο Αζίνας 
σπεύδει στην Πάφο για να 

παραστεί, δήθεν, στους 
εθνικούς εορτασμούς, 

που θα γίνονταν εκεί 
για να τιμηθεί η 28η 

Οκτωβρίου 1940. 
Στην πραγματικό-
τητα, όμως, σκο-

πός του ήταν να 
μεταβεί στη 

Χ λ ώ ρ α κ α , 
χωρίς να 
προκαλέ-
σει καμιά 
υ π ο ψ ί α 
στους πρά-

κτορες των 
Βρετανών. Μόλις 

έφθασε στο χωριό του, κάλεσε τους 
πρώτους αγωνιστές για να καταρ-
τίσουν το σχέδιο της παραλαβής 
του Αρχηγού. 

Η πορεία του Γρίβα προς 
την Κύπρο

Στο μεταξύ, ο Αρχηγός έπλεε 
στη Ρόδο με το επιβατηγό σκάφος 
«Αιγαίον». Προτού φθάσει στο νησί 
ξέσπασε τρικυμία και το ιστιοφόρο 
«Σειρήν», με καπετάνιο τον Θε-
όφιλο Ξανθόπουλο, που θα τον 
παραλάμβανε, παρασύρθηκε από 
τα κύματα και πήγε στη Λίνδο. Ο 
αρχικελευστής Βασίλης Παπαθε-
οδώρου, που ήταν μυημένος και 
περίμενε στο ιστιοφόρο για να 
παραλάβει τον Διγενή και τους 
συνοδούς του, ανησύχησε διότι 
καθυστερούσε το σκάφος και 
άρχισε να το αναζητεί. Μια βδο-
μάδα κράτησε η αναζήτηση και 
τελικά το ιστιοφόρο εντοπίστηκε 
και οδηγήθηκε αρχικά στο λιμάνι 
Μανδρακίου κι από εκεί στο λιμάνι 
Καλλιθέας, όπου επιβιβάστηκε ο 
Διγενής με τους Σωκράτη Λοϊζΐδη 
και Νότη Πετροπουλέα. Κατά την 
αναζήτηση του πλοιαρίου, πρά-
κτορες της Ασφάλειας στάλθηκαν 
μυστικά στη Ρόδο, διότι είχαν αντι-
ληφθεί οι άντρες του Βραχνού ότι 
ο Γρίβας εξαφανίστηκε και ήταν 
πια πεπεισμένοι ότι θα έφευγε για 
την Κύπρο. Πλησίασαν τον αρχι-
κελευστή Παπαθεοδώρου και τον 
ρώτησαν αν έπεσε στην αντίληψή 
του κάποιος Γρίβας, Συνταγματάρ-
χης του Ελληνικού Στρατού, αλλά 
ο πατριώτης αρχικελευστής τούς 
ανέφερε ότι δεν πέρασε από την 
είσοδο του λιμανιού κανένας με 
αυτό το όνομα.

Το ταξίδι από τη Ρόδο στην 
Κύπρο ήταν επεισοδιακό. Νέα 
σφοδρή τρικυμία, που ξέσπασε 
μεσοπέλαγα, κλυδώνιζε το πλοίο 
σαν  καρυδότσουφλο. Κάποια 
στιγμή ο καπετάνιος Ξανθόπου-
λος εισηγήθηκε στον Αρχηγό να 
οδηγήσει το ιστιοφόρο σε ερημικό 
ορμίσκο της Μικράς Ασίας μέχρι 
να κοπάσει η τρικυμία, πράγμα 
που ο Αρχηγός αρνήθηκε. Τότε 
ο Ξανθόπουλος, παρά τον μεγάλο 
κίνδυνο καταποντισμού του ιστι-
οφόρου, συνέχισε τη ρότα του με 
προορισμό τις ακτές της Χλώρακας, 
όπου τελικά έφθασαν στις οκτώ 
περίπου η ώρα το βράδυ της 10ης 
Νοεμβρίου 1954. Ο αείμνηστος 
Λεωνίδας Παπακώστας θα γράψει 
αργότερα για την ιστορική εκείνη 
νύχτα:

«Γύρω στις οκτώ ήρθε το 
καΐκι. Είπα τότε στον  Νικόλα 
(Μαυρονικόλα) και τον Μιχα-
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Πριν ακριβώς από 70 χρόνια 
ο Διγενής στην Κύπρο
Η προετοιμασία για τον ερχομό του στρατηγού Γρίβα στο νησί και η πανηγυρική υποδοχή του 
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Λανθασμένοι χει-
ρισμοί και ολέθρια 

λάθη Αθήνας και 
Λευκωσίας, αντί 

να οδηγήσουν την 
Κύπρο στις μητρι-

κές αγκάλες, εντα-
φίασαν την Ένωση 
και έδωσαν στους 

Τούρκους δικαίωμα 
στρατιωτικής πα-
ρουσίας και επέμ-

βασης στο νησί μας 

Οι τρεις που παρέλαβαν τον Διγενή, στις 10 Νοεμβρίου 1954. 
Από αριστερά, Παπακώστας Λεωνίδα, Νικόλας Μαυρονικόλας και Μιχαλάκης Παπαντωνίου.

λάκη (Παπαντωνίου): ‘‘Εδώ δεν 
μπορούμε να τους βγάλουμε. Θα 
πάω στην Αλυκή -500 μέτρα 
δυτικότερα- και ελάτε κι εσείς’’. 
Πήγαμε τρέχοντας στην Αλυκή 
και, κουνώντας κυκλικά το κλε-
φτοφάναρο, έδωσα τα σήματα 
και ήρθε εκεί το καΐκι. Έριξαν 
βάρκα στη θάλασσα και άρχισε 
να έρχεται προς την ακτή. Όταν η 
βάρκα πλησίασε, ρώτησα: ‘‘Ποιος 
είναι;’’. Κάποιος από τη βάρκα 
απάντησε: ‘‘Εδώ Διγενής’’, ‘‘Εδώ 
Ακρίτας’’. Κι εγώ απάντησα: 
‘‘Ελάτε, είναι εντάξει’’. Η βάρ-
κα έφτασε στην ακτή, μπήκαμε 
στο νερό και τους βοηθήσαμε 
να αποβιβαστούν. Ήταν τέσσερα 
άτομα στη βάρκα, άγνωστα σ’ 
εμάς εκτός από ένα, τον Σωκράτη 
Λοϊζίδη, που ήταν γνωστός μας 
από την ΠΕΚ. Αγκαλιαστήκαμε 
και φιληθήκαμε, τους καλω-
σορίσαμε , κατεβάσαμε από τη 
βάρκα και τις βαλίτσες τους... 
Την ώρα που κατέβαινε από τη 
βάρκα, ο Σωκράτης έκοψε λίγο 
το χέρι του και έτρεξε λίγο αίμα. 
Γύρισε και μας είπε: ‘‘Παιδιά, το 
πρώτο αίμα για την ελευθερία 
της Κύπρου μας’’».

Νερό από την Ελλάδα
 Όταν οι αγωνιστές πήραν τις βα-

λίτσες και τα πράγματα του Διγενή 
και των συνοδών του, ξεκίνησαν 
με κάθε προφύλαξη για το χωριό. 
Πέρασαν από τα χωράφια για να μη 
γίνουν αντιληπτοί και, όταν έφθα-
σαν στο περβόλι του Γιωρκίτση, 
κάθισαν να ξαποστάσουν. Εκεί ο 
Αρχηγός έβγαλε το παγούρι του, 
ήπιε νερό να ξεδιψάσει και είπε 
στους τρεις αγωνιστές: «Παιδιά, 
όποιος διψά μπορεί να πιει νερό 
από την Ελλάδα». Πήραν τότε 
ένας-ένας το παγούρι και ήπιαν 
νερό. «Νιώσαμε τότε μέσα μας 
ότι δεν πίναμε φυσικό νερό». Η 
στιγμή ήταν συγκλονιστική για 
τους τρεις αγωνιστές, που πρώτη 
φορά έπιναν νερό από την Ελλάδα, 
που τόσο αγαπούσαν. Θα πουν 
αργότερα ο Κώστας Λεωνίδα και 
ο Νικόλας Μαυρονικόλας για την 
εθνική εκείνη μυσταγωγία: «Ήταν 
κάτι διαφορετικό. Ήταν κάτι σαν 
Θεία Μετάληψη. Έμοιαζε σαν τον 
Μυστικό Δείπνο. Αυτό που νιώ-
σαμε να ξεδιψάει ήταν ο πόθος 
μας για λευτεριά, για Ένωση της 
Κύπρου με την Ελλάδα».

Αφού ξεκουράστηκαν για δέκα 
λεπτά, συνέχισαν την πορεία τους 
και σε λίγο έφτασαν στον κεντρικό 
δρόμο του χωριού. Τον διέσχισαν 
βιαστικά και κατευθύνθηκαν στο 
σπίτι του Νικόλα Αζίνα, που ήταν 
ο τελικός προορισμός τους. Εκεί ο 
Νικόλας Αζίνας με τη γυναίκα του 
Παναγιωτού τούς υποδέχθηκαν 
εγκάρδια. Ο Νικόλας έδωσε οδη-
γίες στη γυναίκα του να ετοιμάσει 
το τραπέζι για δείπνο. Πήγε στο 
διπλανό σπίτι της κόρης της Στα-
σούς (Αναστασίας) Πενταρά, που 
ήταν συνεννοημένη και είχε ετοι-
μάσει όρνιθα βραστή και σούπα 
τραχανά. Οι τρεις που παρέλαβαν 
τον Διγενή -Παπακώστας, Μαυ-
ρονικόλας και Παπαϊωάννου- δεν 
κάθισαν στο τραπέζι, παρόλο που 

τους είπαν να μείνουν. Σηκώθηκαν 
και καληνύχτισαν. Ενώ πήγαιναν 
προς την έξοδο, ο Αρχηγός τούς 
είπε: «Αύριο, την ίδια ώρα, εδώ 
όλη η ομάδα». Και την άλλη μέρα, 
ο Νότης Πετροπουλέας, υπό την 
προσωπική επίβλεψη του Αρχη-
γού, άρχισε την εκπαίδευση της 
πρώτης ομάδας της ΕΟΚΑ στον 
χειρισμό των όπλων και εκρη-
κτικών υλών.

Ο αγώνας που περιμένει 
 Έχουν περάσει από τότε 70 

ακριβώς χρόνια και ο επικός 
απελευθερωτικός αγώνας της 
ΕΟΚΑ παραμένει αδικαίωτος. 
Λανθασμένοι χειρισμοί και ολέ-
θρια λάθη Αθήνας και Λευκωσίας, 
αντί να οδηγήσουν την Κύπρο στις 
μητρικές αγκάλες, ενταφίασαν την 
Ένωση και έδωσαν στους Τούρκους 
δικαίωμα στρατιωτικής παρουσίας 

και επέμβασης στο νησί μας. Απο-
τέλεσμα αυτών των λαθών είναι η 
σημερινή τραγική κατάσταση του 
εθνικού μας θέματος. Ο τουρκικός 
Αττίλας έχει στην κατοχή του τα 
βόρεια εδάφη μας, οργώνει τις 
θάλασσές μας, μας ζητά πλήρη 
υποταγή κι εμείς «αγρόν ηγορά-
σαμεν». Η πολιτική ηγεσία, αντί να 
δώσει τα χέρια και να ενώσει τον 
λαό, αλληλοκατηγορείται, χωρίς 
να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τους 

πολλούς και σοβαρούς κινδύνους 
που διατρέχουμε. Κλείνει τ’ αφτιά 
στις ιταμές απειλές του νεοσουλτά-
νου Ερντογάν, για νέα εισβολή, αν 
δεν δεχτούμε την πλήρη αποδοχή 
των απαράδεκτων αξιώσεών του. 
Και τα βασανιστικά ερωτήματα που 
εγείρονται είναι: Πότε η πολιτική 
ηγεσία θα δώσει τα χέρια και θα 
ενώσει τον λαό; Δεν αντιλαμβά-

νεται πού οδηγούν οι Τούρκοι τα 
πράγματα; Πότε τα παθήματα του 
πρόσφατου παρελθόντος θα της 
γίνουν μαθήματα; Και η εγγυήτρια 
Μητέρα Πατρίδα, γιατί παρακο-
λουθεί αδιάφορη τα κακά μας 
χάλια; Γιατί δεν αναλαμβάνει κι 
εκείνη τις ευθύνες της και δεν καλεί 
την ηγεσία μας να βάλει νερό στο 
κρασί της, να αρθεί στο ύψος των 

περιστάσεων, να ενώσει τον λαό, 
να συνεργαστεί με την ελλαδική 
πολιτική ηγεσία και μαζί να συ-
ναποφασίσουν μέτρα για ν’ απο-
τρέψουμε την τουρκοποίηση της 
Κύπρου μας; Πότε θα ακροαστούν 
το ιστορικό αξίωμα που βοά ότι: 
Λαός που δεν σέβεται την ιστορία 
του, είναι καταδικασμένος να χαθεί 
από προσώπου Γης;

10.11.2024
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Ο
δημογραφι-
κός τομέας 
στην Κύπρο 
αποτελεί έναν 
από τους ση-
μαντικότερους 
δείκτες που 

επηρεάζουν την οικονομία, την 
κοινωνία και την πολιτική ζωή 
του νησιού. Τα τελευταία χρόνια, 
το δημογραφικό πρόβλημα στη 
χώρα έχει αναδειχθεί ως μία από 
τις βασικές προκλήσεις που καλεί-
ται να αντιμετωπίσει η κυπριακή 
κοινωνία και οι πολιτικοί φορείς. 
Με τη συνεχιζόμενη γήρανση του 
πληθυσμού, τη μείωση του ποσο-
στού γεννήσεων και τη σταδιακή 
αύξηση των μεταναστευτικών ροών, 
η Κύπρος βρίσκεται σε μία κρίσιμη 
καμπή, όπου οι πολιτικές για το 
δημογραφικό ζήτημα απαιτούν 
άμεση προσοχή και στρατηγικό 
σχεδιασμό.

Η γενική τάση προς τη γήραν-
ση του πληθυσμού είναι έντονη 
και εντείνεται από τη μείωση των 
γεννήσεων και την αύξηση του 
προσδόκιμου ζωής. Οι συνθήκες 
αυτές δημιουργούν σοβαρές προ-
κλήσεις για τη βιωσιμότητα του 
κοινωνικοασφαλιστικού συστήμα-

τος, τη διατήρηση της παραγωγι-
κότητας και την εξασφάλιση των 
κατάλληλων υπηρεσιών υγείας 
και φροντίδας για τις αυξανόμε-
νες ηλικιακές ομάδες. Παράλ-
ληλα, η Κύπρος αποτελεί χώρα 
πρώτης υποδοχής για πολλούς 
μετανάστες, κυρίως από χώρες 
της Μέσης Ανατολής και τρίτες 
χώρες, γεγονός που προσδίδει νέες 
διαστάσεις στο δημογραφικό τοπίο. 
Μάλιστα, ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης, 
μέσα στη βδομάδα δήλωσε στη 
Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Πολιτικής 
Κοινότητας ότι οι αιτητές ασύλου 
ανήλθαν στο 6% του πληθυσμού, 
υποδεικνύοντας ότι οι δυνατότητες 
της Κύπρου για υποδοχή και φι-
λοξενία περισσότερων μεταναστών 
είναι περιορισμένες.

Τα νέα μέτρα για αντιμε-
τώπιση του δημογραφικού

Ως προς αυτό, η Κυβέρνηση 
εξήγγειλε νέα μέτρα που στοχεύουν 
στην αντιμετώπιση των αρνητικών 
δημογραφικών τάσεων και στη 
συμφιλίωση της οικογενειακής 
και της επαγγελματικής ζωής. 
Πρόκειται για τη δεύτερη δέσμη 
δράσεων, ύψους €50 εκατομμυ-
ρίων.

Συγκεκριμένα, αποφασίστηκε: 
Η αύξηση του βοηθήματος τοκετού 
από €628 ευρώ, στα €1000 ευρώ 
για το πρώτο παιδί, στα €1500 
ευρώ για το δεύτερο παιδί και στα 
€2000 ευρώ για το τρίτο παιδί.

Η επέκταση των δικαιούχων 
του επιδόματος γονικής άδειας, με 

τη διεύρυνση του ορίου ηλικίας 
του παιδιού από τα 8 στα 15 έτη, 
αλλά και η επέκταση της διάρκειας 
παροχής του επιδόματος γονικής 
άδειας για το δεύτερο παιδί από 
τις 8 εβδομάδες στις 10 εβδομά-
δες και για το τρίτο παιδί από τις 
8 εβδομάδες στις 12 εβδομάδες.

Παράλληλα, αποφασίστηκε η 
μηνιαία οικονομική στήριξη  €200 
προς τις μητέρες που αποκτούν το 
πρώτο παιδί πριν από την ηλικία 
των 30 ετών, για περίοδο 24 μηνών 
μετά τον τοκετό.

Η πιλοτική επέκταση του απο-
γευματινού ωραρίου λειτουργίας 
των βρεφονηπιακών σταθμών και 
των παιδοκομικών σταθμών μέχρι 
τις 19:30, για καλύτερη ανταπόκρι-
ση στις ανάγκες των εργαζόμενων 
γονιών, αλλά και η υποστήριξη των 
επιχειρήσεων με επιδότηση της 
δαπάνης για τη δημιουργία βρεφο-
νηπιακών σταθμών, παιδοκομικών 
σταθμών και κέντρων προστασίας 
και απασχόλησης παιδιών για τις 
ανάγκες των εργαζόμενων γονιών, 
για επιχειρήσεις και συμπράξεις 

επιχειρήσεων με περισσότερους 
από 100 εργαζομένους.

Ακόμη θα διευρυνθεί ο αριθμός 
των πολύτεκνων οικογενειών που 
λαμβάνουν επίδομα τέκνου, απαλεί-
φοντας τα εισοδηματικά και περιου-
σιακά κριτήρια για οικογένειες με 
πέντε και άνω εξαρτώμενα παιδιά.

Αυξήθηκε το προσδόκιμο 
ζωής - Στα 30 γίνονται 
μητέρες

Αξίζει να σημειωθεί ότι χορηγία 
€200 σε κάθε νέα μητέρα κάτω 
των 30 ετών θα εφαρμοστεί τον 
Σεπτέμβριο του 2025. Το συγκε-
κριμένο μέτρο λήφθηκε καθώς η 
ηλικία μιας γυναίκας που γεννά 
το πρώτο της παιδί είναι στα 29.8 
έτη, ενώ το 2002 ήταν στα 26.7 έτη. 

Επίσης, το μέσο προσδόκιμο ζωής 
αυξήθηκε από 77,5 χρόνια το 2002 
σε 81,6 χρόνια το 2022. Η αναλογία 
των εργαζομένων και των συνταξι-
ούχων του γηγενούς πληθυσμού 
διαφοροποιήθηκε αρνητικά από 
2,51 εργαζόμενοι προς ένας συντα-
ξιούχος το 2002, σε 1,82  προς ένας 
συνταξιούχος κατά το 2022.

Το επόμενο διάστημα θα ακο-
λουθήσει η τρίτη δέσμη μέτρων, 
που θα συνδυαστεί με την εφαρ-
μογή του μετασχηματισμού του 
φορολογικού συστήματος, της με-
ταρρύθμισης του συνταξιοδοτικού 
συστήματος και της μετατροπής 
όλων των δημοτικών σχολείων σε 
ολοήμερα σχολεία κατά τη διάρκεια 
της παρούσας διακυβέρνησης.

«Επαναπατρισμός μετα-
ναστών και μέτρα για 
αύξηση των γεννήσεων»

Ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου 
Δημογραφικής και Μεταναστευ-

Κτυπούν το δημογραφικό 
ενισχύοντας την 
οικογενειακή ευημερία
Μεταναστευτικές ροές και γήρανση πληθυσμού 
δημιουργούν δημογραφικό πρόβλημα στη 
χώρα μας

Μορφίτης: «Αν συνεχίσει η πτωτική πορεία 
στον ρυθμό των γεννήσεων και ταυτόχρονα 
συνεχίζονται οι ροές μεταναστών, θα κατα-

στούμε στο πολύ σύντομο μέλλον μειοψηφία 
στην ίδια την πατρίδα μας»

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 
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τικής Πολιτικής Κύπρου, Ανδρέας 
Μορφίτης,  σχολίασε στη «Σ» τα 
μέτρα που ανακοίνωσε ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης για επίλυση του 
δημογραφικού, υπογραμμίζοντας 
ότι κινούνται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση.

Αρχικά ανέφερε ότι το Ινστι-
τούτο Δημογραφικής και Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής, από την 
ημέρα ιδρύσεώς του το 2013 και 
όπως προκύπτει από την επίσημη 
επωνυμία του, διασυνδέει το με-

ταναστευτικό με το δημογραφικό. 
Συμπλήρωσε ότι το ένα επηρεάζει 
το άλλο και θα πρέπει τα δύο θέ-
ματα να συνεξετάζονται. 

Στη συνέχεια, ο κ. Μορφίτης 
εξήγησε πώς συνδέεται το δη-
μογραφικό με το μεταναστευτικό 
ζήτημα. «Αν συνεχίσει η πτωτική 
πορεία στον ρυθμό των γεννήσεων 
Ελληνοκυπρίων και ταυτόχρονα 
συνεχίζονται οι ροές μεταναστών, 
νόμιμων και παράνομων, που συ-
νήθως αποκτούν πολλά παιδιά, 

θα καταστούμε στο πολύ σύντομο 
μέλλον μειοψηφία στην ίδια την 
πατρίδα μας». 

Επεσήμανε ότι θα πρέπει να 
τύχει σοβαρής διαχείρισης το με-
ταναστευτικό με επαναπατρισμό 
μεγάλων αριθμών παράνομων 
μεταναστών και ταυτόχρονα να 
ληφθούν δραστικά μέτρα για 
αύξηση των γεννήσεων από τις 
ελληνοκυπριακές οικογένειες. 

«Μεταναστευτικό και 
δημογραφικό τα μεγα-
λύτερα προβλήματα της 
πατρίδας μας»

Ερωτηθείς για τα πρόσφατα 
μέτρα, που εξήγγειλε η Κυβέρ-
νηση, ανέφερε ότι «αυτά τα μέτρα 
αφορούν τη δεύτερη δέσμη και 
ακολουθεί η τρίτη δέσμη, που είναι 
η σημαντικότερη και είναι συναρ-
τώμενη με τη μεγάλη προσπάθεια 
της Φορολογικής Μεταρρύθμισης, 
που ανάγεται στο μέλλον». 

Τόνισε ότι ως Ινστιτούτο Δη-
μογραφικής και Μεταναστευτικής 
Πολιτικής υπέβαλαν τόσο στην 
προηγούμενη, όσο και στην πα-
ρούσα Κυβέρνηση, σειρά μέτρων 
και προτάσεων για τη διαχείριση 
του μεταναστευτικού και για τη 
δημογραφική πολιτική της χώ-
ρας. «Μας ικανοποιεί ιδιαίτερα 
το γεγονός ότι οι πλείστες των 
προτάσεών μας εμπεριέχονται 
στα εξαγγελθέντα μέτρα δημο-

γραφικής πολιτικής που είδαν 
το φως της δημοσιότητας», είπε. 

Ο κ. Μορφίτης χαιρέτισε επίσης 
το γεγονός ότι η παρούσα Κυβέρνη-
ση έθεσε ως ύψιστη προτεραιότητα 
τόσο το μεταναστευτικό όσο και το 
δημογραφικό, τα οποία συναποτε-
λούν το μεγαλύτερο πρόβλημα της 
πατρίδας μας, που απειλεί το ίδιο 
το μέλλον μας. «Τα μέτρα κινού-
νται προς τη σωστή κατεύθυνση, 
νοουμένου ότι θα υλοποιηθούν 
ως πακέτο στήριξης και όχι μόνο 
κατά περίπτωση». Εξέφρασε την 
ελπίδα ότι όσα μέτρα χρήζουν νο-
μοθετικής ρύθμισης θα ψηφιστούν 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
το συντομότερο δυνατό, μόλις κα-
ταρτιστούν ως προτάσεις νόμου 
από την Κυβέρνηση.

Τι προτείνει το Ινστιτούτο
Επιπλέον εξέφρασε την άποψη 

ότι όλα τα μέτρα δημογραφικής 
και μεταναστευτικής πολιτικής, 
για να επιτελέσουν τον σκοπό 
τους, θα πρέπει να στοχεύουν σε 
συγκεκριμένες επιδιώξεις. 

Ο κ. Μορφίτης παρέθεσε μια 
σειρά από κοινωνικές και πολιτικές 
στοχεύεις, οι οποίες, κατά την γνώ-
μη του, θα πρέπει να εφαρμοστούν 
από την Κυβέρνηση, ώστε τα όποια 
μέτρα που αφορούν το δημογραφι-
κό και το μεταναστευτικό να έχουν 
αντίκτυπο στην καθημερινότητα 
των Ελληνοκυπρίων.

• Διασφάλιση αξιοπρεπών 
συνθηκών εργασίας.

• Εξασφάλιση των εργαζομένων 
για την επαγγελματική ανέλιξη και 
τη σταδιοδρομία τους. 

• Μείωση του χάσματος μετα-
ξύ απολαβών και κόστους ζωής 
και δραστική καταπολέμηση της 
ακρίβειας. 

• Εξάλειψη του αθέμιτου 
ανταγωνισμού μεταξύ Κυπρίων 
εργαζομένων και φτηνού παρά-
νομου εργατικού δυναμικού από 
μετανάστες. 

• Καταπολέμηση της παράνομης 
και αδήλωτης εργασίας.

• Επιδότηση της εργασίας και 
όχι της ανεργίας και της αδράνειας, 
μέσω αποτελεσματικών ελέγχων 
στο ΕΕΕ και το ανεργιακό επίδομα, 
που δημιουργούν στρατιές επο-
χιακών ανέργων. 

• Δημιουργία συνθηκών  κοι-
νωνικής γαλήνης και σταθερότητας. 

• Προϋποθέσεις διασφάλισης 
των παιδιών στους τομείς της υγεί-
ας, της μόρφωσης και της οικογέ-
νειας για το μέλλον. 

• Προσφορά φτηνής και αξιο-
πρεπούς στέγης μέσω διαφόρων 
σχεδίων και κατανομή με δίκαιο 
και αξιοκρατικό τρόπο σε όλους 
τους νόμιμα δικαιούχους. 

• Εμπέδωση του αισθήματος 
ασφάλειας μέσω της σωστής, δί-
καιης, βιώσιμης και λειτουργικής 
λύσης του Κυπριακού. 

Η γενική τάση προς τη γήρανση του πλη-
θυσμού είναι έντονη και εντείνεται από τη 

μείωση των γεννήσεων και την αύξηση του 
προσδόκιμου ζωής
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

Μ
πορεί να 
έχει περά-
σει αρκετός 
καιρός από 
το ιστορικό 
εκείνο με-
σημέρι της 

29ης Μαρτίου του 2022, όταν, σε 
εκδήλωση που πραγματοποιήθηκε 
στο Μόναχο, ανακοινώθηκε ότι η 
Κύπρος θα είναι μία από τις συν-
διοργανώτριες χώρες της τελικής 
φάσης του Ευρωμπάσκετ 2025.  Η 
χώρα μας θα φιλοξενήσει έναν από 
τους τέσσερεις ομίλους της διοργά-
νωσης, γεγονός που αποτελεί από 
μόνο του τεράστια επιτυχία, αφού 
αφενός πρόκειται μακράν για τη 
μεγαλύτερη αθλητική διοργάνωση 
που έγινε ποτέ στην Κύπρο και, 
αφετέρου, θα δώσει τη δυνατό-
τητα συμμετοχής της χώρας μας 
στη φάση αυτή με τον μανδύα της 
διοργανώτριας. Η ΚΟΚ εκπροσω-
πήθηκε από τον πρόεδρο, Ανδρέα 
Μουζουρίδη, τον αντιπρόεδρο, Μάρ-
κο Κληρίδη, τον γενικό διευθυντή, 
Άθω Αντωνίου, τον πρόεδρο της 
Επιτροπής για την αίτηση της ΚΟΚ 
για το Ευρωμπάσκετ 2025, Μαρκ 
Κληρίδη, τον πρεσβευτή της Κύ-
πρου για το Ευρωμπάσκετ 2025, 
Δημήτρη Διαμαντίδη και τη Δώρα 
Παντέλη, η οποία παρουσίασε την 
υποψηφιότητα της ΚΟΚ.

Στην κυπριακή αποστολή στο 
Μόναχο συμμετείχαν επίσης 
οι Κωνσταντίνος Πετρίδης, τότε  
Υπουργός Οικονομικών, Γιώρ-
γος Χρυσοστόμου, πρόεδρος ΚΟΕ, 
Δημήτρης Αλετράρης, διευθύνων 
σύμβουλος της ΟΠΑΠ Κύπρου, 
Μαίρη Χαραλάμπους Παπαμιλτιά-
δου, διευθύντρια ΚΟΑ και Κώστας 
Κουκκουλλής, αντιπρόεδρος ΚΟΑ. 
Σχεδόν δυόμισι χρόνια αργότερα 
και ευρισκόμενοι μόλις εννέα μήνες 
πριν από την έναρξη, σκιαγραφούμε 
το πού βρισκόμαστε σε οργανωτικό 
επίπεδο, τι περιμένουμε να δούμε 
αλλά και τον πολυδιάστατο αντίκτυ-
πο που θα έχει τόσο στη Λεμεσό 
αλλά και συνολικά στη χώρα μας. 
Για να γίνει αυτό, «ανακρίναμε» τον 
πρόεδρο της Κυπριακής Ομοσπον-
δίας Καλαθόσφαιρας, Ανδρέα Μου-
ζουρίδη που μίλησε στην «Σ» σε 
μια συνέντευξη εφ’ όλης της ύλης.

Αντιλαμβάνομαι ότι χρειάστη-
κε μια μεγάλη και συντονισμένη 
προσπάθεια ανάθεσης ομίλου 
Ευρωμπάσκετ. Ποιος εμπνεύ-
στηκε την ιδέα και πότε άρχισε; 
Τι χρειάστηκε για να φτάσουμε 
στην επιτυχία αυτή και ποιοι 
είχαν σημαντική συμβολή;

Ως Ομοσπονδία, για χρόνια 
διοργανώναμε μια σειρά από διε-
θνείς διοργανώσεις της FIBA, όπως 
αναπτυξιακών ηλικιών ή μικρών 
χωρών. Έτσι, ως Οργανισμός, είχαμε 
τη γενική τεχνογνωσία και δυνατό-
τητα για τη φιλοξενία διοργανώσεων 
της FIBA. Παράλληλα, για χρόνια 

κτίζαμε καλές σχέσεις με τους διε-
θνείς φορείς, σχέσεις εμπιστοσύνης, 
όπως την παρουσία εκπροσώπου 
μας στο Δ.Σ. της FIBA Europe, την 
παρουσία στελεχών του αθλήματός 
μας σε επιτροπές της FIBA και μέσω 
των επαφών και εξαιρετικών σχέ-
σεων που κτίζαμε με άλλες εθνικές 
ομοσπονδίες. Μαζί με τη θέληση 
που είχαμε να διοργανώσουμε κάτι 
μεγαλύτερο, η ιδέα τέθηκε για διεκ-
δίκηση ομίλου του FIBA EuroBasket 
2025 και το 2021 έγινε φανερό ότι 
υπήρχε η δυνατότητα για κάτι τέτοιο, 
λόγω και των γενικότερων συνθηκών 
στον χώρο του αθλητισμού και της 
κοινωνίας. Μας ευνόησε πολύ και 
η αλλαγή από τη FIBA το 2015, που 
επιτρέπει συνδιοργάνωση μεγάλων 
διοργανώσεων, με τέσσερεις χώρες 
να μοιράζονται το Ευρωμπάσκετ, 
δίνοντας την ευκαιρία σε μικρότερες 
χώρες, όπως η Κύπρος, να διεκδική-
σουν τη φιλοξενία του ενός ομίλου. 
Ετοιμάσαμε έτσι έναν πλήρη φάκελο 
της διεκδίκησης της διοργάνωσης 
το 2021 και τον Μάρτιο του 2022 
η FIBA μάς εμπιστεύτηκε τη σημα-
ντικότερή της διοργάνωση.

Επιλέγηκε η Λεμεσός. Γιατί 
στη Λεμεσό; Πώς αποφασίστηκε; 
Τι σημαίνει για την πόλη και τι 
για τον κυπριακό αθλητισμό η 
φιλοξενία μιας τέτοιου βεληνε-
κούς διοργάνωσης;

Όταν ετοιμάσαμε τον φάκελο της 
υποψηφιότητας, έπρεπε να καλύ-
ψουμε μια σειρά από απαιτητικές 

υποχρεώσεις και απαιτήσεις της 
FIBA, που δεν αφορούσαν μόνο 
την κλειστή αίθουσα, αλλά και θέ-
ματα ξενοδοχείων, μετακινήσεων, 
και πολλά άλλα. Η Λεμεσός διέθετε 
τη μεγαλύτερη και την πιο σχετικά 
μοντέρνα κλειστή αίθουσα της Κύ-
πρου, με τεράστιους βοηθητικούς 
χώρους, που είναι απαραίτητοι, ενώ 
είναι και η μοναδική πόλη που είναι 
σήμερα σε θέση να φιλοξενήσει 
χιλιάδες επισκέπτες και να διαθέτει 

τις απαιτούμενες κλίνες συγκεκρι-
μένων ξενοδοχείων για τις ομάδες, 
τους επισήμους και τους εργαζομέ-
νους στη διοργάνωση. Η Λεμεσός 
είναι αναμφίβολα μια αθλητική 
πόλη που αγαπά το μπάσκετ και 
είμαστε σίγουροι ότι το αποτύπωμα 
της κληρονομιάς που θ’ αφήσει η 
διοργάνωση θα είναι έντονο στην 
πόλη για χρόνια. Για να μην πούμε 
για το γερασμένο και ήδη 20 χρονών 

«Σπύρος Κυπριανού», το οποίο θα 
αποκτήσει νέο ορίζοντα ζωής για 
άλλες 2-3 δεκαετίες, φιλοξενώντας 
εκατοντάδες αθλητές καθημερινά, 
από πολλά αθλήματα και θα είναι 
σε θέση και άλλες ομοσπονδίες 
μας να διεκδικήσουν μια μεγάλη 
διοργάνωση.

Είναι η φάση ομίλων του 
Ευρωμπάσκετ 2025 η μεγα-
λύτερη διοργάνωση που έγινε 
ποτέ στη χώρα μας; Πόσο κόσμο 
περιμένουμε στην Κύπρο; Έχει 
γίνει συγκεκριμένη μελέτη; Με 
τη γλώσσα των αριθμών, τι και 
πόσα έσοδα μπορεί να φέρει;

Είναι με διαφορά η μεγαλύτερη 
διοργάνωση, όχι μόνο αθλητική, 
αλλά σε οποιονδήποτε χώρο, που 
θα έχει γίνει ποτέ στην Κύπρο. Πρό-
κειται για το δεύτερο σημαντικότερο 
καλαθοσφαιρικό τουρνουά εθνικών 
ομάδων μπάσκετ στον κόσμο, μετά 
το Παγκόσμιο Κύπελλο. Ο αριθ-
μός των ξένων που θα έρθουν, θα 
εξαρτηθεί από τις άλλες τέσσερεις 
ομάδες που θα κληρωθούν στον 
όμιλό μας, τις οποίες θα μάθουμε τον 
Μάρτιο του 2025. Όμως, αναμένου-
με ένα νούμερο πολλών χιλιάδων 
επισκεπτών, που θα μείνουν για 
δέκα ημέρες και θα συνεισφέρουν 
στην οικονομία.

Έχει γίνει πράγματι μελέτη, από 
μεγάλο ελεγκτικό οίκο, και το όφελος 
για τη χώρα μας υπολογίζεται πέρα 
από τα 12 εκατ. ευρώ, που θα κατα-
λήξουν στα ξενοδοχεία, στην εστίαση, 

τις μετακινήσεις, το retail και πολλά 
άλλα. Η μελέτη αυτή έδειξε παρόμοια 
αποτελέσματα με τους προηγούμενους 
διοργανωτές, τα οποία τα είχαμε πριν 
ξεκινήσει αυτή η προσπάθεια. Ως 
ΚΟΚ έχουμε ζητήσει αυτή η μελέτη 
να ανανεωθεί, καθώς γνωρίζουμε 
πολύ περισσότερα δεδομένα σε 
σχέση με το 2022 και αναμένεται 
να είναι έτοιμη εντός των ημερών. 
Πρέπει να σημειωθεί, επίσης, ότι, 
όλα τα λεφτά που θα επενδυθούν 
από το κράτος για την ανακαίνιση 
του «Σπύρος Κυπριανού» και άλλες 
ανάγκες, θα παραμείνουν εντός της 
τοπικής οικονομίας. Δεν είναι, όμως, 
μόνο τα άμεσα έσοδα, τα οφέλη, αλλά 
η τεχνογνωσία που θα λάβουν πολλοί 
συμπατριώτες μας, και η προβολή της 
χώρας μας, θα φέρει πολλά κέρδη. 
Μία χώρα,  που είναι σε θέση να 
διοργανώσει ένα από τα μεγαλύτε-
ρα αθλητικά event στον κόσμο, είναι 
μία χώρα που βγάζει υγεία και που 
αποδεικνύει ότι είναι χώρα την οποία 
αξίζει να επισκεφθείς και στην οποία 
αξίζει να επενδύσεις. Είναι γι’ αυτόν 
τον λόγο που η Κυβέρνηση βρίσκεται 
έντονα στο πλευρό μας και της διοργά-
νωσης και τους ευχαριστούμε θερμά 
γι’  αυτό, αφού το FIBA EuroBasket 
2025 αποτελεί εθνική υπόθεση για 
την Κύπρο.

Στάδιο Σπύρος Κυπριανού. 
Δεν πληρούσε αρχικά τις προ-
διαγραφές. Τι χρειαζόταν; Μόνο 
επέκταση; Υπήρξε καθυστέρηση 
στην ανάθεση; Γιατί; Κόστος; 
Πόσο ξεφύγαμε; Ποιος θα το 
επωμιστεί;

Όπως ήταν το στάδιο μέχρι τώρα, 
δεν πληρούσε σχεδόν καθόλου τα 
κριτήρια μιας τέτοιας διοργάνωσης. 
Είναι μια κλειστή αίθουσα, που 
κτίστηκε πριν από 20 χρόνια, και 
αντιλαμβάνεστε ότι η τεχνολογία και 
οι απαιτήσεις έχουν αλλάξει από 
τότε. Χρειαζόταν και επέκταση στη 
χωρητικότητα, τεράστιες αλλαγές 
στα αποδυτήρια και στους άλλους 
χώρους, μετατροπές σε θέματα 
προσβασιμότητας, ολοκληρωτι-
κή αλλαγή στα ηλεκτρολογικά, 
στον εξοπλισμό και στα θέματα 
λειτουργίας της αρένας.

Υπήρξε μία καθυστέρηση στην 
έναρξη του έργου, αφού έπρεπε 
να ακολουθηθούν οι διαδικασίες 
του Δημοσίου, μιας και το έργο 
ανακαίνισης του «Σπύρος Κυπρια-
νού» αποτελεί διαδικασία υπό το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων και τα 
έξοδα καλύπτονται από την κυ-
πριακή Κυβέρνηση. Όλα έγιναν 
νομότυπα και με δημόσια προ-
σφορά, με την κατοχύρωση του 
έργου να δίνεται στην εταιρεία 
«Α και Α ΑΠΟΣΤΟΛΙΔΗΣ ΕΡ-
ΓΟΛΗΠΤΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΛΤΔ», 
της οποίας η προσφορά ανήλθε 
στα €14.496.732. Το έργο θα 
αφήσει κληρονομιά στην ολότητα 
τού κυπριακού αθλητισμού έναν 
αθλητικό χώρο, που θα αποκτήσει 
νέο ορίζοντα ζωής για άλλα 20-
30 χρόνια, προς όφελος χιλιάδων 
συμπατριωτών μας και πολλών 
αθλημάτων.

Τα έργα ανακαίνισης ξεκίνησαν 
τον Αύγουστο του 2024 και είναι σε 
εξέλιξη. Αναμένεται να είναι έτοιμο 

Το Ευρωμπάσκετ 
2025 στην Κύπρο
Η μεγαλύτερη διοργάνωση που έγινε ποτέ στη χώρα 
μας, ο χορός εκατομμυρίων, η επιλογή της Λεμεσού 
και ο Γιάννης Αντετοκούνμπο - Το ψηφιδωτό από τα 

οφέλη και η συμβολή της Ελλάδας

«Είναι ξεκάθαρο 
ότι η παρουσία της 

Εθνικής Ελλάδας και 
του καλύτερου παί-

κτη στον κόσμο, του 
Γιάννη Αντετοκούν-

μπο, θ’ αποτελέσει 
τεράστια ώθηση για 
το ενδιαφέρον του 

κοινού»
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και να μας παραδοθεί για δοκιμα-
στικούς αγώνες, την 1η Ιουλίου 
2025, έτσι ώστε να έχουμε αρκετό 
χρόνο για να κάνουμε τις δοκιμές 
μας και να ετοιμαστούμε για τους 
αγώνες. Η FIBA είναι ενήμερη ανά 
πάσα στιγμή για την αναβάθμιση, 
τη  χωρητικότητα και τα χρονοδι-
αγράμματα. Πολλά πράγματα, δε, 
τα συζητάμε μαζί με τους ειδικούς 
τους, ώστε να χρησιμοποιηθούν 
υλικά και εξοπλισμός συμβατός 
με τέτοιου είδους διοργανώσεις.

Τι άλλα έργα έγιναν ή/και 
θα γίνουν στον περιβάλλοντα 
χώρο και τη γύρω περιοχή; Πού 
βρισκόμαστε με τα χρονοδια-
γράμματα; Πώς θα εξυπηρετηθεί 
το κοινό; Είναι θέμα η απουσία 
Μέσων Μαζικής Μεταφοράς;

Τα έργα επικεντρώνονται στην 
κλειστή αίθουσα. Όλοι οι υπόλοιποι 
χώροι, όπως τα δύο αεροδρόμια, τα 
ξενοδοχεία, είναι έτοιμα ακόμα και 
σήμερα να φιλοξενήσουν τη διοργά-
νωση. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων 
επιβλέπει έντονα το έργο στο «Σπύ-
ρος Κυπριανού» και εάν όλα πάνε 
καλά με τον χρόνο άφιξης των υλικών 
από το εξωτερικό, θα είναι όλα έτοιμα 
εντός του χρονοδιαγράμματος. Όσον 
αφορά τα ΜΜΜ, για τη διοργάνωση, 
θα υπάρχει η δυνατότητα για shuttle 
buses από κεντρικά σημεία της Λεμε-
σού προς το στάδιο, ενώ τα έργα που 
γίνονται στο «Σπύρος Κυπριανού» 
αφορούν και την προσβασιμότητα 
στο στάδιο και δημιουργούνται και 
σημεία «park and ride».

Και στο βάθος Ελλάδα. Ήταν 
προϋπόθεση να βρίσκεται στον 
όμιλό μας; Πώς και πόσο βοή-
θησε η Ελληνική Ομοσπονδία 
Καλαθόσφαιρας; Τι σημαίνει η 
κάθοδος της Επίσημης Αγαπη-
μένης και του Γιάννη Αντετο-
κούνμπο για την Κύπρο; Πώς 
σκοπεύετε να το εκμεταλλευτείτε 
εντός και εκτός παρκέ;

Η Εθνική Ελλάδας του Γιάννη 
Αντετοκούνμπο και του προπονητή 
Βασίλη Σπανούλη, και των άλλων 
αστέρων, θα δώσει πέντε παιχνί-
δια για το Ευρωμπάσκετ 2025 στη 
Λεμεσό. Θα είναι η πρώτη φορά 
από το 1995 και μόλις η τρίτη 
μετά το 1987, που η «Επίσημη 
Αγαπημένη» θα δώσει αγώνες 
για το Ευρωμπάσκετ σε ελληνικό 
έδαφος. Ο λόγος που ξέρουμε ότι 
η Ελλάδα θα είναι παρούσα στον 
όμιλό μας, είναι επειδή επιλέξαμε 
την Ελληνική Ομοσπονδία Καλα-
θοσφαίρισης ως τη συνεργαζόμενη 
ομοσπονδία, μία δυνατότητα που 
δίνει η FIBA στις διοργανώτριες, να 
επιλέγουν έναν αντίπαλο, για εμπο-
ρικούς κυρίως λόγους. Οι σχέσεις 
μας με την Ελληνική Ομοσπονδία 
Καλαθοσφαίρισης και τον πρόεδρο 
της ΕΟΚ, τον κ. Βαγγέλη Λιόλιο, 
είναι άριστη! Και οι ίδιοι από την 
πρώτη στιγμή αγκάλιασαν αυτήν 
την προοπτική, να παίξουν στην 
Κύπρο τον όμιλό τους.

Είναι ξεκάθαρο ότι η παρουσία 
της Εθνικής Ελλάδας και του καλύ-
τερου παίκτη στον κόσμο, του Γιάν-
νη Αντετοκούνμπο, θ’ αποτελέσει 
τεράστια ώθηση για το ενδιαφέρον 

του κοινού. Ήδη τα εισιτήρια που 
αφορούν τα παιχνίδια της Εθνικής 
Ελλάδας έχουν τεράστια ζήτηση και 
είναι σίγουρο πως θα έχουμε πέντε 
sold out στα πέντε παιχνίδια της 
Ελλάδας. Εντός παρκέ, θα δούμε 
την Ελλάδα να παίζει πέντε αγώνες, 
τον ένα με την Εθνική Κύπρου, που 
θα είναι το πρώτο επίσημο μεταξύ 
μας παιχνίδι και μόλις δεύτερο στην 
ιστορία, μετά το φιλικό του 2010. 
Εκτός παρκέ, θα έχουμε την Ελλάδα 
και τα αστέρια της στη Λεμεσό, για 
μια εβδομάδα, κάτι που ανυπομο-
νούμε να ζήσουμε.

Η Ελλάδα είναι μια από τις ισχυ-
ρότερες και πιο εμπορικές μπασκε-
τικά χώρες στον κόσμο και εμείς, 
ως μια μικρή χώρα, μπορούμε να 
επωφεληθούμε σε μεγάλο βαθμό 
από τη συνεργασία, η οποία δεν 
θα μείνει μόνο στο κομμάτι του 
Ευρωμπάσκετ, αλλά θα συνεχιστεί 
και τα επόμενα χρόνια.

Πόσο θα βάλει την καλαθό-
σφαιρα σε κάθε σπίτι; Υπήρξαν 
σκέψεις για να δοθεί -υπό τύπον 
wildcard- η συμμετοχή μας σε 
κάποιαν άλλη χώρα; Πόσο οξύ-
μωρη θεωρείται η απόφαση της 
αύξησης των ξένων στην πεντάδα 
της Basket League από 3 σε 4 
και κατ’ επέκτασιν μείωση του 
αριθμού των Κυπρίων, τη χρονιά 
πριν από το Ευρωμπάσκετ;

Η Εθνική Κύπρου θα έχει την 
ευκαιρία να συμμετάσχει για πρώτη 
φορά σε τελική φάση ευρωπαϊ-
κού πρωταθλήματος και θα γίνει 
η πρώτη εθνική ομάδα ομαδικού 
αθλήματος της Κύπρου με συμ-
μετοχή σε τελική φάση μεγάλης 
διοργάνωσης. Αυτό σημαίνει ότι η 
πρόκληση είναι εξαιρετικά μεγάλη 
και η δουλειά που γίνεται εδώ και 
χρόνια είναι έντονη. Προχωρή-
σαμε σε απόκτηση νατουραλιζέ 
παίκτη, όπως έχουν σχεδόν όλες 
οι ευρωπαϊκές χώρες, δουλέψαμε 
τις μικρές ηλικίες και έχουμε κά-
ποιους παίκτες που μπορούν να 
σταθούν επάξια. Στόχος μας είναι 
να πετύχουμε μία νίκη στον όμιλο, 
κάτι που είμαστε αισιόδοξοι ότι 
με σκληρή δουλειά μπορούμε να 
καταφέρουμε.

Αναμένουμε, με βάση και τις 

εμπειρίες άλ-
λων χωρών 
με παρόμοια 
δεδομένα, ότι 
θα ζήσουμε 
άνθηση του 
μ π ά σ κ ε τ 
στην Κύπρο 
και τα οφέλη 
θα είναι πολλά, 
αφού, πέρα από 
τα οικονομικά, 
θα εμπνευστεί 
μια ολόκληρη 
γενιά από την 

παρουσία μας στο Ευ-
ρωμπάσκετ και θα δουν 

όλοι ότι, αθλητικά, μπο-
ρούμε να είμαστε εκεί.

Δεν θεωρείται 
wild card η συμ-
μετοχή μας, αλλά 
θα αγωνιστούμε 

στην τελική φάση, ως 
διοργανώτρια, όπως θα 
συμβεί και με Λετονία, 
Φινλανδία και Πολω-

νία.
Και λόγω του με-

γέθους της διοργά-

νωσης, ο κόσμος αντιλαμβάνεται 
την ιστορικότητα και ήδη βλέπουμε 
τα εισιτήρια για τα πακέτα των αγώ-
νων της Κύπρου και της Ελλάδας 
να έχουν μεγάλη ζήτηση.

Για την ερώτηση για τους ξέ-
νους, μιλάμε για δυο διαφορετικά 
πράγματα, που κακώς συνδέονται 
σε κάθε περίπτωση. Οφείλουμε 
ως ομοσπονδία να αξιολογούμε 
σφαιρικά τα δεδομένα και όχι 
απλοϊκά και επιφανειακά. Θα 
ήταν ιδανικό να έχουμε μεγαλύ-
τερο αριθμό Κύπριων στο γήπεδο, 
αλλά η συγκεκριμένη απόφαση 
λήφθηκε λαμβάνοντας υπόψη και 
τα θέλω των σωματείων, που δί-
νουν τον δικό τους αγώνα για να 
εξελιχτούν και να προχωρήσουν, 
οπότε δεν είχαμε το δικαίωμα 
να τα αγνοήσουμε. Θυμίζω ότι 
ο αριθμός ξένων στη χώρα μας 
είναι από τους μικρότερους στην 
Ευρώπη. Ως Ομοσπονδία, κάνα-
με και συνεχίζουμε να κάνουμε 
πολλά προς όφελος του Κύπριου 
καλαθοσφαιριστή και πολλά από 
αυτά μένουν μακριά από τα φώτα 
της δημοσιότητας. Η ευκαιρία που 
δίνεται από το Ευρωμπάσκετ στον 
Κύπριο καλαθοσφαιριστή, να απο-
κομίσει εμπειρίες, είναι μοναδική. 
Έχει λοιπόν μεγάλη σημασία να 
βλέπουμε τα πράγματα στη σωστή 
τους διάσταση και να ξέρετε ότι η 
Ομοσπονδία δουλεύει με πλάνο, 
όπου ο Κύπριος καλαθοσφαιριστής 
έχει περίοπτη θέση.

«Η Εθνι-
κή Κύ-

πρου θα 
έχει την 
ευκαιρία 
να συμ-

μετάσχει 
για πρώ-
τη φορά 

σε τελική 
φάση ευ-
ρωπαϊκού 

πρωτα-
θλήματος 

και θα 
γίνει η 
πρώτη 
εθνική 
ομάδα 

ομαδικού 
αθλήμα-
τος της 
Κύπρου 
με συμ-
μετοχή 

σε τελική 
φάση 

μεγάλης 
διοργά-
νωσης»
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«Θεωρώ ότι ο δημοσιογράφος είναι με 
τον δικό του τρόπο, δάσκαλος. Γι’  αυτόν 

τον λόγο ο δημοσιογράφος έχει αυξη-
μένες ευθύνες και εξ ορισμού πρέπει να 
είναι άριστος χρήστης και γνώστης της 

γλώσσας, κάτι που δεν είναι εύκολο» 

Α
πό τον 8ον αιώνα 
π. Χ. αδιάκοπα, ο 
Ελληνισμός στον 
ίδιο γεωγραφικό 
χώρο ομιλεί την 
Ελληνική. Οι αρ-
χαίοι φιλόσοφοι, 

οι λόγιοι, οι ποιητές, οι επιστήμο-
νες μέσα από τα γραπτά κείμενα 
ενσαρκώνουν τους συνεχιστές της 
μακραίωνης εξέλιξης της Ελληνι-
κής, από γενιά σε γενιά, παραδίδο-
ντας σήμερα στον 21ον αιώνα μ.Χ. 
μια μορφή, ίσως την πιο πλούσια 
σε όλη την ινδοευρωπαϊκή οι-
κογένεια. Η λαλιά και η γραφή 
μας, που εκφράζονται μέσω της 
αρχέγονης ελληνικής γλώσσας, 
αποτελούν χαρακτηριστικά προσ-
διορισμού του Έλληνα. Ανέκαθεν, 
ο άνθρωπος είναι εξαρτημένος 
από τη γλώσσα, πόσω μάλλον 
στις μέρες μας, με τη ραγδαία 
ανάπτυξη των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης, «βομβαρδιζόμαστε» 
συνεχώς με πληροφορίες, αυξά-
νοντας το πάλιωμα του μυαλού 
με τις λέξεις. Αναμφίβολα, είναι 
θέμα συνείδησης η αδιάλειπτη 
προσπάθεια για ορθή χρήση της 
γραμματικής, της σύνταξης και 
του λεξιλογίου της γλώσσας μας.  

Στην παρουσία του στο νησί 
μας ο καθηγητής Μπαμπινιώτης 
εκφώνησε δύο ομιλίες. Τη Δευ-
τέρα, 4/11/2024, στο πλαίσιο της 
εκδήλωσης με θέμα «Δράσεις 
για την Ελληνική Γλώσσα στο 
εκπαιδευτικό σύστημα», που 
έλαβεν χώραν στο Προεδρικό 
Μέγαρο, παρουσία του Προέδρου 
της Δημοκρατίας, της Υπουργού 
Παιδείας και παιδιών από σχο-
λεία όλης της Κύπρου. Την επό-
μενη μέρα, Τρίτη, 5/11/2024, 
παρευρέθη με την ομιλία του 
«Δημοσιογραφικός Λόγος» σε 
εκδήλωση που οργάνωσε το Γρα-
φείο Τύπου και Πληροφορίων, 
ενώ μετά ακολούθησε συζήτηση 
με θέμα «Δημοσιογραφικός Λό-
γος: Ακαδημαϊκές και Πρακτι-
κές Προσεγγίσεις», στην οποία 
συμμετείχαν οι παρευρισκόμενοι 
ακροατές πολλών ειδικοτήτων.

Ο δημοσιογραφικός λό-
γος στο επίκεντρο

Ο καθηγητής Μπαμπινιώτης ανέ-
λυσε την εξέλιξη της δημοσιογραφί-
ας από τον Τύπο, στην τηλεόραση, 
στο ραδιόφωνο και την ηλεκτρονική 
ενημέρωση. Εξήγησε ότι ο δημοσι-
ογραφικός λόγος είναι παραγωγή 
κειμένων, προφορικών και γραπτών, 
μέσα από τύπους κειμένων που 
υπάρχουν, όπως ο επιστημονικός, 
ο διαφημιστικός, ο υποτιτλισμός και 
άλλα. Σημείωσε ότι πολλές φορές τα 

προφορικά και τα γραπτά λάθη στη 
γλώσσα των δημοσιογράφων περνούν 
και στους ακροατές-πολίτες. «Θεω-
ρώ ότι ο δημοσιογράφος είναι με τον 
δικό του τρόπο, δάσκαλος», είπε και 
εξήγησε ότι «γι’  αυτόν τον λόγο ο 
δημοσιογράφος έχει αυξημένες 
ευθύνες και εξ ορισμού πρέπει να 
είναι άριστος χρήστης και γνώστης της 
γλώσσας, κάτι που δεν είναι εύκολο», 
ανέφερε χαρακτηριστικά. 

Ο δημοσιογραφικός λόγος 
είναι καθημερινός, κατ’ εξοχήν 

επιδραστικός  διαμορφωτής της 
κοινής γνώμης και είναι εξίσου 
σημαντικός με το σχολείο. Τόνισε  
ότι, από τη στιγμή που ο λόγος του 
δημοσιογράφου είναι δημόσιος, 
«επωμίζεται αυτομάτως την ευ-
θύνη ενός ορθού προτύπου της 
ελληνικής γλώσσας». Συνέχισε λέ-
γοντας ότι η γλώσσα «λειτουργεί 
σαν ένα άλλο σχολείο, πιο δυνατό, 
πιο επιδραστικό, διαθέσιμο ανά 
πάσα στιγμή». Δήλωσε, ακόμη, 
ότι «η δημοσιογραφία είναι ένας 

κόσμος κειμένων», που πρέπει 
πάντοτε να αντιλαμβάνεται το 
κοινό στο οποίο απευθύνεται, 
τον ακροατή ή τον αναγνώστη. 
Συμπλήρωσε ότι η παραγωγή και 
η πρόσληψη πληροφοριών, εάν 
γίνονται με έναν επαρκή και σωστό 
τρόπο, είναι κατ’ εξοχήν δυναμικές 
διαδικασίες και όχι αυτοματισμοί: 
«Ο δημοσιογράφος πρέπει να έχει 
μια καλή σχέση με τη σύνταξη και 
οι δημοσιογράφοι έχετε ευθύνη 
για ποιοτικό λόγο».

Περισσότερα Ελληνικά 
Πρότεινε, μεταξύ άλλων, την ανά-

γκη για περισσότερες εκπομπές λόγου 
στην τηλεόραση και στο ραδιόφωνο. 
Εκπαιδευτικές, δηλαδή, όπου ο κόσμος 
θα μπορεί να ακούει και να βλέπει «πε-
ρισσότερα καλά Ελληνικά». Επεσήμανε 
τον ρόλο της «αυτομόρφωσης», την 
ευαισθησία και τη θέληση του ίδιου του 
ατόμου για καλλιέργεια και κατανόηση 
της γλώσσας. Στην πτυχή της αυτομόρ-
φωσης θα μπορούσε να βοηθήσει και 
η τεχνητή νοημοσύνη, για την οποία 

ο καθηγητής Μπαμπινιώτης έχει μια 
θετική στάση.  Επίσης έθιξε το θέμα 
της ελευθερίας του λόγου. Ο δημο-
σιογράφος θα πρέπει να διασφαλίζει 
ότι παράγεται ένα ποιοτικός λόγος, 
όπου στα γραφόμενα ή λεγόμενά του 
θα πρέπει να υπάρχει ήθος, εγκυ-
ρότητα και αξιοπιστία. Η ταχύτητα 
είναι μια μεταβλητή που επηρεάζει 
τον λόγο που παράγεται και εν τέλει 
διαμορφώνει με τον τρόπο της, τη 
σχέση ενός δημοσιογράφου με τη 
σύνταξη και την έκφραση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ
petridesc@simerini.com 

Η κατάκτηση της 
ελληνικής γλώσσας 
και η επίδραση του δημοσιογραφικού 

λόγου στην κοινωνία
Η σημασία του ορθού λεξιλογίου για τη δημοσιογραφία 

και ο ρόλος της «αυτομόρφωσης»

Προς Κάθε Ενδιαφερόμενο – Φυσικό ή Νομικό Πρόσωπο
Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, του Υφυπουργείου Κοινωνικής 
Πρόνοιας, διενεργεί διαγωνισμό με συνοπτική διαδικασία και με κριτήριο ανάθεσης τη χα-
μηλότερη τιμή, για την παροχή Βοηθητικών Υπηρεσιών Γραφείου στο Κέντρο Αξιολόγησης 
Αναπηρίας Λάρνακας  (Αρ. Διαγωνισμού: ΤΚΕΑΑ 15/2024).

Μπορείτε να βρείτε τα σχετικά έγγραφα του διαγωνισμού στην ιστοσελίδα του Τμήματος 
www.dmsw.gov.cy/dsid στην ενότητα «Τελευταία Νέα».

Σε περίπτωση που ενδιαφέρεστε για συμμετοχή στον πιο πάνω Διαγωνισμό, μπορείτε να 
υποβάλετε την προσφορά σας, το αργότερο μέχρι την Παρασκευή, 29 Νοεμβρίου 2024 
και ώρα 12:00 μ., είτε τοποθετώντας την στο κιβώτιο προσφορών της Αναθέτουσας Αρ-
χής στη διεύθυνση: Λεωφόρος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου ΙΙΙ 67, 2220 Λατσιά (ισόγειο), 
είτε αποστέλλοντάς την με συστημένη ταχυδρομική επιστολή, η οποία θα πρέπει, με δική 
σας ευθύνη, να παραληφθεί από την Αναθέτουσα Αρχή μέχρι την τελευταία προθεσμία 
υποβολής Προσφορών.



Ο
παγκόσμιος 
οικονομικός 
χάρτης ανα-
προσαρμό -
στηκε μετά 
την έναρξη 
του Ουκρα-

νικού, εφόσον οι κυρώσεις και 
οι αντικυρώσεις που επιβλήθη-
καν, οδήγησαν στον οικονομικό 
διαχωρισμό των χωρών.

Από τη μια οι ΗΠΑ μαζί με 
Ηνωμένο Βασίλειο και Ευρώπη 
και από την άλλη Ρωσία, Κίνα, 
Ινδία και άλλες χώρες που ευ-
ελπιστούν να διαδραματίσουν 
σημαντικό οικονομικό ρόλο. Οι 
δεύτερες, με τη δημιουργία των 
BRICS προσπαθούν να επηρεά-
σουν την κυριαρχία του δολαρίου, 
υιοθετώντας σε βάθος χρόνου ένα 
δικό τους νόμισμα ή συναλλασ-
σόμενες σε δικά τους νομίσματα.

Τα στατιστικά στοιχεία καταδει-
κνύουν ότι οι οικονομίες ΗΠΑ και 
Ρωσίας συνεχίζουν να αναπτύσ-
σονται, ενώ αυτές της Ευρώπης 
παρουσιάζουν επιβράδυνση. Το 
αυξημένο κόστος παραγωγής, λόγω 
της διακοπής παροχής φθηνού 
φυσικού αερίου, και ο περιορισμός 
των εξαγωγών επηρέασαν κυρίως 
τις βιομηχανικές χώρες, με τη Γερ-
μανία να αντιμετωπίζει σημαντικές 
οικονομικές προκλήσεις. 

Αυτό οδήγησε και στα προ-
βλήματα που παρουσιάζονται 
στον κυβερνητικό σχηματισμό 
στη Γερμανία, εφόσον ο καγκε-
λάριος απέπεμψε τον Υπουργό 
Οικονομικών της χώρας, και ηγέτη 
των Φιλελευθέρων, λόγω του ότι, 
όπως φαίνεται, δεν συναινούσε στην 
αύξηση του ανώτατου ορίου στου 
δημόσιου χρέους. Αυτό συνέβη 
μια μέρα μετά την ανακοίνωση 
των αποτελεσμάτων της εκλογικής 
διαδικασίας στις ΗΠΑ, τα οποία 
δημιούργησαν αμηχανία στις ευ-
ρωπαϊκές κυβερνήσεις.

Εκλογή Τραμπ
Η εκλογή Τραμπ σηματοδοτεί 

μια νέα οικονομική και πολιτική 
τάξη πραγμάτων για τις ΗΠΑ αλλά 
και γενικότερα. Το οικονομικό του 
πρόγραμμα βασίζεται περισσότερο 
στην ενδυνάμωση της εσωτερικής 
οικονομίας και επιχειρηματικό-
τητας μέσα από τις μειώσεις των 
φόρων για εταιρείες και φυσικά 
άτομα και την επιβολή δασμών 
στις εισαγωγές.

Επιπλέον αναμένεται να προ-
ωθήσει αυστηρές πολιτικές όσον 
αφορά τη μετανάστευση, ενώ θα 
υπάρξουν χαλαρώσεις στους κανο-
νισμούς που διέπουν τον τομέα της 
ενέργειας, των κρυπτονομισμάτων, 
της τεχνολογίας και γενικότερα του 
χρηματοπιστωτικού τομέα.

Το γεγονός ότι η νίκη Τραμπ 
ήταν ξεκάθαρη διέλυσε οποιεσδή-
ποτε ανησυχίες για αβεβαιότητα, 
αν το σενάριο αμφισβήτησης των 
αποτελεσμάτων επαναλαμβανόταν 

όπως το 2020. Αυτό καταγράφηκε 
ξεκάθαρα την Τέταρτη μέσα από 
τη μεγάλη άνοδο στους χρημα-
τιστηριακούς δείκτες στις ΗΠΑ.

Τα κρυπτονομίσματα κατέγρα-
ψαν σημαντική άνοδο, εφόσον ο 
κος Τραμπ εμφανίστηκε ως ο 
υποψήφιος που στηρίζει τη συ-
γκεκριμένη αγορά. Ενδεχομένως 
με την ανάληψη της εξουσίας να 
υπάρξουν αλλαγές στο θεσμικό 
πλαίσιο και στην Κεφαλαιαγορά των 
ΗΠΑ, με τον διορισμό εξειδικευμέ-
νου συμβουλίου, ενώ υποσχέθηκε 
ότι θα δημιουργηθεί στρατηγικό 
απόθεμα σε κρυπτονομίσματα.

Την ίδια ώρα οι αποδόσεις των 

κρατικών ομολόγων στις ΗΠΑ κι-
νήθηκαν ανοδικά, καταγράφοντας 
τις ανησυχίες για διεύρυνση των 
ελλειμμάτων και του Δημόσιου 
Χρέους από τις πολιτικές Τραμπ. 
Ο ίδιος, από την άλλη, φαίνεται 
έτοιμος να προχωρήσει σε σημα-
ντικές μειώσεις των δαπανών της 
κεντρικής κυβέρνησης, ώστε να 
περιοριστούν τα ελλείμματα.

Επιπλέον από την πρώτη ομιλία 
του ο νέος Πρόεδρος ανέφερε ότι 
θα χειριστεί προσωπικά τα θέματα 

πετρελαίου, ενισχύοντας το δολάριο 
και στήνοντας γέφυρες με παρα-
δοσιακές πετρελαιοπαραγωγούς 
χώρες όπως η Σαουδική Αραβία. 

Ο νέος Πρόεδρος δεν είναι 
υποστηρικτής της πράσινης με-
τάβασης και των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας, όμως θα πρέπει 
να αναμένουμε πώς θα ενεργήσει 
στην πράξη λαμβάνοντας υπόψη 
ότι ένας από τους κύριους χρη-
ματοδότες της προεκλογικής του 
εκστρατείας διαθέτει τη μεγαλύτερη 
εταιρεία παραγωγής ηλεκτρικών 
αυτοκινήτων στις ΗΠΑ.

Οι πολιτικές Τραμπ αναμένεται 
να ενισχύσουν την κατανάλωση 

πιέζοντας τον πληθωρισμό προς 
τα πάνω. Η FED προχώρησε την 
περασμένη εβδομάδα σε μείωση 
των επιτοκίων κατά 0,25%, με 
τον διοικητή της να ανακοινώνει 
προσήλωση στη μείωση του πλη-
θωρισμού και την ενίσχυση της 
απασχόλησης. 

Πολλοί αναλυτές έσπευσαν να 
τονίσουν ότι το ύφος της ομιλίας του 
Διοικητή της FED ήταν διαφορε-
τικό από την προηγούμενη φορά, 
αφήνοντας να νοηθεί ότι υπάρχουν 

ανησυχίες για αναθέρμανση του 
πληθωρισμού και η νομισματική 
πολιτική παραμένει περιοριστική. 
Κάτι τέτοιο αναμένεται να επηρε-
άσει τις αποφάσεις για τα επιτόκια 
διατηρώντας τα ψηλά, ενισχύοντας 
έτσι και τη ζήτηση σε δολάριο.

Αμήχανη Ευρώπη 
Η Ευρώπη φαίνεται να πα-

ρακολουθεί την εκλογή Τραμπ 
αμήχανα, με τους ευρωπαϊκούς 
χρηματιστηριακούς δείκτες να 
κλείνουν αρνητικά την Τετάρτη. 
Η ενδεχόμενη επιβολή δασμών 
αναμένεται να επηρεάσει χώρες 
όπως η Γερμανία με σημαντικές 
εξαγωγικές σχέσεις με τις ΗΠΑ. 
Αυτό, σε μια εποχή κατά την οποία 
το κόστος ενέργειας και παραγω-
γής έχει αυξηθεί σημαντικά και οι 
εξαγωγές της Ευρώπης προς τη 
Ρωσία και την Κίνα μειώνονται 
σημαντικά.

Η επιβράδυνση των οικονομι-
ών της Ευρωζώνης, και κυρίως 
αυτών με τη βαριά βιομηχανία, 
εφόσον αν κάποιος αναλύσει τα 
στατιστικά στοιχεία χώρες με οικο-
νομίες βασισμένες στις υπηρεσίες 
διατηρούν υψηλούς ρυθμούς ανά-
πτυξης, μπορεί να οδηγήσει την 
ΕΚΤ σε γρηγορότερες μειώσεις 
επιτοκίων, ως μέτρο χαλάρωσης 
της νομισματικής πολιτικής και 
παροχής ρευστότητας, για ενίσχυση 
της επιχειρηματικότητας.

Μεγάλο ερωτηματικό παραμένει 
η στάση της Ευρώπης στην περί-
πτωση που ο νέος Πρόεδρος των 
ΗΠΑ αποφασίσει να περιορίσει 
ή να καταργήσει την οικονομική 
βοήθεια προς την Ουκρανία. Αν, 
δηλαδή, θα αυξηθούν οι ευρωπα-
ϊκές αμυντικές δαπάνες για στήρι-

ξη της Ουκρανίας επιβαρύνοντας 
τον ευρωπαϊκό προϋπολογισμό ή 
θ’ ακολουθηθεί η απόφαση των 
ΗΠΑ. Αν ο κος Τραμπ καταφέρει 
να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο 
για τερματισμό των εχθροπραξιών 
στην Ουκρανία, αυτό θα ενεργήσει 
ευεργετικά για την παγκόσμια οι-
κονομία, εφόσον από τη φύση του 
ένα τέτοιο γεγονός περιορίζει την 
αβεβαιότητα και τη μεταβλητότητα 
στις αγορές.

Με ενδιαφέρον επίσης αναμένο-
νται οι αποφάσεις της Ευρώπης σε 
περίπτωση που οι ΗΠΑ μειώσουν 
ή καταργήσουν εξολοκλήρου την 
οικονομική ενίσχυση της Ουκρα-
νίας. Αν δηλαδή είναι διατεθειμένη 
να αυξήσει τις αμυντικές δαπάνες 
επιβαρύνοντας ακόμη περισσότερο 
τα δημοσιονομικά ισοζύγια.

Τέλος ο χρυσός, του οποίου 
η αξία ανέβηκε σημαντικά τα τε-
λευταία χρόνια, κινήθηκε πτωτικά 
με την εκλογή Τραμπ, εφόσον οι 
επενδυτές καταφεύγουν σε επεν-
δύσεις στα συγκεκριμένα μέταλλα 
σε περιόδους αβεβαιότητας.

Οι προεκλογικές εξαγγελίες εί-
ναι ένα πράγμα και η υλοποίησή 
τους άλλο. Κατά την προηγούμενή 
του θητεία η οικονομία των ΗΠΑ 
αναπτύχθηκε, οι πόλεμοι περιο-
ρίστηκαν και ακραίες του εξαγ-
γελίες δεν υλοποιήθηκαν. Όμως 
ήταν αυτός που προχώρησε σε 
επιβολή δασμών σε κινεζικά προ-
ϊόντα και εφάρμοσε μια σκληρή 
μεταναστευτική πολιτική. Ένα ση-
μαντικό στοιχείο,  που σημειώνεται 
από πολλούς, είναι το γεγονός ότι ο 
νέος πλανητάρχης είναι απρόβλε-
πτος. Οπότε, το 2025 θα δείξει αν η 
οικονομική παγκόσμια τράπουλα 
θα ξαναμοιραστεί.
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Η ενδεχόμενη επιβολή δασμών αναμένεται να 
επηρεάσει χώρες όπως η Γερμανία με σημα-
ντικές εξαγωγικές σχέσεις με τις ΗΠΑ. Αυτό, 

σε μια εποχή κατά την οποία το κόστος ενέρ-
γειας και παραγωγής έχει αυξηθεί σημαντικά 
και οι εξαγωγές της Ευρώπης προς τη Ρωσία 

και την Κίνα μειώνονται σημαντικά 

Αλλάζει ο παγκόσμιος 
οικονομικός χάρτης;
Οι νέες συνθήκες από την εκλογή Τραμπ στην οικονομία 
του πλανήτη και πώς η Ευρώπη βλέπει τη νέα προεδρία των ΗΠΑ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 10.11.2024

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 
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Πόσο επενδύει το κράτος 
στην Παιδεία και τον Πολιτισμό;
Το ύψος των προϋπολογισμών, η κατανομή των δαπανών 
και ο Πολιτισμός ως ο «φτωχός συγγενής» του κράτους

10.11.2024

Η
Παιδεία και ο 
Πολιτισμός απο-
τελούν πυλώνες 
που καθορίζουν 
την πρόοδο μιας 
κοινωνίας, και 
οι δαπάνες του 

κράτους σε αυτούς θα πρέπει να 
αντιμετωπίζονται ως επένδυση. Οι 
προϋπολογισμοί του Υπουργείου 
Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 
(ΥΠΑΝ) και του Υφυπουργείου Πο-
λιτισμού για το 2025 παρουσιάζουν 
αύξηση σε σχέση με το προηγούμενο 
έτος. Ωστόσο, παραμένουν ερωτή-
ματα σχετικά με τη διαχείριση αυτών 
των πόρων και τις προτεραιότητες 
που καθορίζουν την κατανομή τους. 

€1,550 δις για την Παιδεία 
Ο προϋπολογισμός του ΥΠΑΝ 

για το 2025 ανέρχεται στα €1,550 
δις, αυξημένος κατά 6% σε σύγκριση 
με το 2024. Οι αυξημένες δαπάνες 
για το 2025, όπως διευκρίνισε η 
Υπουργός Παιδείας, Αθηνά Μι-
χαηλίδου, κατά την παρουσίαση 
του προϋπολογισμού στην Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή Οικονομι-
κών (01/11), αφορούν στην ειδική 
εκπαίδευση, τις σχολικές εφορείες, 
την επέκταση της Προδημοτικής 
Εκπαίδευσης, στον ψηφιακό μετα-
σχηματισμό των σχολείων, σε θέματα 
φρούρησης σχολείων, καθώς και 
στις χορηγίες προς τα πανεπιστήμια. 

Ποσοστό 81% του προϋπολογι-
σμού, που ισοδυναμεί με €1,255 δις, 
αφορά σε τακτικές δαπάνες, όπως 
μισθοί και χορηγίες νομικών προσώ-
πων δημοσίου δικαίου. Ειδικότερα, 
€1,042 δις από τον συνολικό προϋ-
πολογισμό του Υπουργείου αφορούν 
τη μισθοδοσία. Το 19% (€294,5 εκατ.), 
αφορά σε αναπτυξιακές δαπάνες, με 
τα €218 εκατ. να προορίζονται για 
χορηγίες στα δημόσια πανεπιστήμια. 

Από το σύνολο του προϋπολογι-
σμού, το κονδύλι για τον Αθλητισμό 
ανέρχεται στα €53,7 εκατ. και για 
τη Νεολαία €5 εκατ. 

Οι πολιτικές που υλοποι-
ήθηκαν και τι προβλέπε-
ται για το 2025 

Οι πιο σημαντικές πολιτικές που 
υλοποίησε το ΥΠΑΝ τη σχολική 
χρονιά 2023-2024, σύμφωνα με 
την παρουσίαση που έγινε στη 
Βουλή, είναι οι εξής: 

• Εφαρμογή νέου συστήματος 
αξιολόγησης μαθητών στη Μέση 
Εκπαίδευση. 

• Προώθηση εκσυγχρονισμού 
και επικαιροποίησης αναλυτικών 
προγραμμάτων.

• Επέκταση θεσμού προαιρε-
τικού ολοήμερου σχολείου.

• Αναβάθμιση της Μέσης Τε-
χνικής και Επαγγελματικής Εκ-
παίδευσης και Κατάρτισης και 
των Μεταλυκειακών Ινστιτούτων.

• Έναρξη διαδικασίας για μετά-
βαση από την Ειδική στην Ενιαία 
Εκπαίδευση.

• Υλοποίηση δράσεων προς το 
ψηφιακό σχολείο.

• Ενίσχυση προγραμμάτων 
Αγωγής Ζωής - «ΕΥ ΖΗΝ» (στό-
χος η αντιμετώπιση προκλήσεων 
όπως κάπνισμα, αλκοόλ, ναρκωτικά, 
διατροφή, παραβατικότητα). 

• Εφαρμογή σεξουαλικής δι-
απαιδαγώγησης.

• Προώθηση νομοθετικής 
ρύθμισης για παροχή δωρεάν 
υποχρεωτικής προδημοτικής 
εκπαίδευσης από 4 χρονών.

Οι πολιτικές δράσεις για το 
2025 αφορούν: 

• Αναθεώρηση αναλυτικών 
προγραμμάτων και ψηφιακός 
μετασχηματισμός.

• Βελτίωση ειδικής εκπαίδευσης.
• Νέο σχέδιο αξιολόγησης εκπαι-

δευτικών και εκπαιδευτικού έργου.
• Βελτίωση και αναβάθμιση 

Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης.

• Αναβάθμιση Ανώτερης Εκ-
παίδευσης.

Ανάγκη για φοιτητικές 
εστίες και νέα σχολεία 

Η έλλειψη φοιτητικών εστιών σε 
όλα τα Πανεπιστήμια της Κύπρου 
αποτελεί σοβαρό πρόβλημα του 
συστήματος Τριτοβάθμιας Εκπαί-
δευσης. Με τις διαθέσιμες εστί-
ες να είναι ελάχιστες, οι φοιτητές 
αναγκάζονται να στραφούν στην 
ελεύθερη αγορά, όπου το κόστος 
των ενοικίων τα τελευταία χρόνια 
έχει εκτοξευθεί στα ύψη. Σε συν-
δυασμό με το κύμα της ακρίβειας, 
το κόστος για έναν φοιτητή είναι 
δυσβάστακτο, με αρκετούς να εργά-
ζονται παράλληλα με τις σπουδές 
τους για να τα βγάλουν πέρα ή 
να πηγαινοέρχονται καθημερινά 
στις επαρχίες τους. Πάγιο αίτημα 
των φοιτητών αποτελεί η ανέγερση 

φοιτητικών εστιών. Όσον αφορά το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, υπάρχουν 
208 κλίνες για 7 χιλιάδες φοιτητές. 

«Ζητήσαμε από την Υπουργό 
Παιδείας να ασκήσει όλες τις αρμο-
διότητές της και τις εξουσίες,  ώστε 
στον προϋπολογισμό του Πανεπι-
στημίου Κύπρου να έχει σοβαρότατο 
κονδύλι για φοιτητικές εστίες, που 
τώρα οι φοιτητές μας αντιμετωπίζουν 
τα δυσβάστακτα ενοίκια», ανέφε-
ρε σε δηλώσεις του ο βουλευτής 
της ΔΗΠΑ, Αλέκος Τρυφωνίδης, 
μετά την παρουσίαση του προϋπο-
λογισμού στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών. 

Άλλο θέμα που προκαλεί ανη-
συχίες είναι η ανάγκη ανέγερσης 
νέων σχολείων ειδικά σε αναπτυσ-
σόμενες περιοχές και στην ύπαιθρο. 

«Το θέμα της ανέγερσης νέων 
σχολείων σε ραγδαία αναπτυσσό-
μενες περιοχές δεν υπάρχει στον 
προϋπολογισμό», επεσήμανε ο 
βουλευτής του ΑΚΕΛ, Χρίστος 
Χριστοφίδης. 

Οι δαπάνες για μισθούς
Έντονη κριτική προκάλεσε και 

το ύψος των δαπανών για μισθούς. 
Όπως αναφέρεται και πιο πάνω, 
από τον συνολικό προϋπολογισμό 
€1,550 δις, ποσό €1,042 δις αφορά 
την κάλυψη των μισθών, προκαλώ-
ντας ανησυχία για το κατά πόσον 
αυτή η κατανομή περιορίζει τις 
δυνατότητες για επενδύσεις σε 
άλλους κρίσιμους τομείς. 

«Η δική μας επισήμανση αφορά 
στη συγκράτηση και αποτελεσμα-
τικότερη διαχείριση των πόρων, 

ειδικά για το μισθολόγιο», τόνισε 
ο βουλευτής του ΔΗΣΥ, Γιώργος 
Κάρουλλας. 

Αν και ο προϋπολογισμός είναι 
αυξημένος συγκριτικά με το 2024, η 
μεγαλύτερη αύξηση εντοπίζεται στις 
τακτικές δαπάνες, δηλαδή δαπάνες 
που αφορούν μισθούς, λειτουργι-
κά έξοδα και χορηγίες Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου. 

Συγκεκριμένα, οι τακτικές δα-
πάνες είναι αυξημένες κατά €78 
εκατ., ενώ οι αναπτυξιακές δαπάνες, 
που αφορούν επενδύσεις και την 
ανάπτυξη νέων έργων, υποδομών 
ή προγραμμάτων, είναι αυξημένες 
κατά €4 εκατ. 

Στα €58,6 εκ. ο 
προϋπολογισμός του Υφυ-
πουργείου Πολιτισμού 

Ο προϋπολογισμός του Υφυ-
πουργείου Πολιτισμού για το 2025 
ανέρχεται στα €58,6 εκατ., έναντι 
του ποσού €51 για το 2024. Το 
63,7% (€37.3 εκατ.) αφορά τακτικές 
δαπάνες και 36,29% (€21,2 εκατ.) 
αναπτυξιακές δαπάνες. 

Κυριότερες δαπάνες: 
• Μισθοί διοίκησης και κεντρι-

κών γραφείων: €556.482.
• Λειτουργικά έξοδα διοίκησης 

και κεντρικών γραφείων: €1,9 εκατ. 
• Χορηγία προς Θεατρικό Ορ-

γανισμό Κύπρου: €5,3 εκατ. 
• Χορηγία προς το Ίδρυμα 

Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου: 
€3,25 εκατ. 

• Τμήμα Αρχαιοτήτων: €25,5 
εκατ., εκ των οποίων τα €15 εκατ. 
αφορούν μισθούς. 

• Τμήμα Σύγχρονου Πολιτισμού: 
€16,8 εκατ., εκ των οποίων €3 εκατ. 
για μισθούς. 

• Υπηρεσία Κυπριακής Χειρο-
τεχνίας: €2,46 εκατ., εκ των οποίων 
€1 εκατ. για μισθούς. 

Ο «φτωχός συγγενής» 
του κράτους 

Ο προϋπολογισμός του Υφυ-
πουργείου Πολιτισμού ανέρχεται 
μόλις στο 0,45% του συνολικού κρα-
τικού προϋπολογισμού του 2025. 
Η Υφυπουργός Πολιτισμού, μετά 
την παρουσίαση του προϋπολογι-
σμού στη Βουλή, ερωτηθείσα εάν 
την ικανοποιεί το ύψος του ποσού, 
ανέφερε ότι σίγουρα το Υφυπουρ-
γείο θα ήθελε αρκετά περισσότε-
ρα, καθώς υπάρχουν πολλά έργα 
υπόψη για υλοποίηση. Διευκρίνισε, 
ωστόσο, ότι παρουσιάζει αύξηση 
συγκριτικά με το 2024. 

Ο βουλευτής του ΑΚΕΛ, Χρίστος 
Χριστόφιας, μετά την εξέταση του 
προϋπολογισμού του Υφυπουρ-
γείου, εξέφρασε την απογοήτευσή 
του, αναφέροντας ότι ο Πολιτισμός 
παραμένει ο «φτωχός συγγενής» 
του κράτους. Πρόσθεσε ότι η αύ-
ξηση στον προϋπολογισμό αφορά 
κυρίως δαπάνες για συντήρηση 
κτηρίων και μισθοδοσία, ενώ οι 
δαπάνες που αφορούν την στή-
ριξη ανθρώπων του Πολιτισμού 
δεν είναι ικανοποιητικές. 

Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι, 
σύμφωνα με την αρμόδια Υφυ-
πουργό, εντός του 2025 θα κα-
τατεθεί στη Βουλή το νομοσχέδιο 
για το καθεστώς του καλλιτέχνη.

ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ 
karaiskoum@
sigmatv.com
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Επιχειρήσεις που κάποτε ήκμαζαν, αναζη-
τούν τρόπους να επανατοποθετηθούν στην 

αγορά, ως ανταπόκριση στις μακροοικονομι-
κές μεταβολές, με τις αναδιαρθρώσεις μέσω 

Ε&Σ να προσφέρουν σωτηρία

Σ
ε παγκόσμιο επίπεδο, 
η τρέχουσα οικονο-
μική κατάσταση δη-
μιουργεί σημαντική 
οικονομική πίεση στις 
επιχειρήσεις, ιδιαί-
τερα στις μικρές και 

μεσαίες επιχειρήσεις (ΜΜΕ), που 
βασίζονται σε μεγάλο βαθμό σε 
εξωτερική χρηματοδότηση. Στην 
Κύπρο, αυτή η πίεση είναι ιδιαίτε-
ρα εμφανής, καθώς πολλές τοπικές 
ΜΜΕ αντιμετωπίζουν αυξανόμενες 
προκλήσεις στη διατήρηση της λει-
τουργίας και της ανάπτυξής τους. 
Τα υψηλά επιτόκια, ο πληθωρισμός 
και η περιορισμένη πρόσβαση σε 
επενδυτικά κεφάλαια, όπως venture 
capital η private equity, έχουν αφήσει 
τις επιχειρήσεις με λιγότερες επιλογές 
για την ενίσχυση των σχεδίων ανά-
πτυξης και επέκτασης. Παρόλο που 
οι πρόσφατες μειώσεις επιτοκίων από 
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα 
προσφέρουν κάποιαν ανακούφιση, 
η ανάκαμψη παραμένει αργή και οι 
πληθωριστικές πιέσεις συνεχίζουν 
να επηρεάζουν την ικανότητα των 
επιχειρήσεων να διαχειριστούν 
τα χρέη τους και να χρηματοδοτή-
σουν την ανάπτυξή τους, ωθώντας 
τις επιχειρήσεις να εξερευνήσουν 
την αναδιάρθρωση και τις Εξαγορές 
και Συγχωνεύσεις (Ε&Σ) ως πρα-
κτικές λύσεις για την αντιμετώπιση 
των οικονομικών πιέσεων. 

Εξαγορές και Συγχωνεύ-
σεις ως στρατηγική λύση

Σε αυτό το περιβάλλον, οι Ε&Σ 
έρχονται στο επίκεντρο ως στρα-
τηγική εναλλακτική λύση για τις 
επιχειρήσεις που αντιμετωπίζουν 
οικονομικές δυσκολίες. Επιχειρή-
σεις που κάποτε ήκμαζαν, αναζητούν 
τρόπους να επανατοποθετηθούν 
στην αγορά, ως ανταπόκριση στις 
μακροοικονομικές μεταβολές, με 
τις αναδιαρθρώσεις μέσω Ε&Σ να 
προσφέρουν σωτηρία. Οι Ε&Σ, ακόμη 
και σε συνθήκες οικονομικής έντα-
σης, έχουν τη δυνατότητα να ξεκλει-
δώσουν μεγάλο οικονομικό όφελος 
όταν εστιάζουν στη δημιουργία αξίας. 
Αυτό ισχύει ιδιαίτερα όταν η διοίκηση 
μίας επιχείρησης, καθοδηγούμενη 
από έμπειρους συμβούλους, μπορεί 
να βελτιστοποιήσει τη διαδικασία 
Ε&Σ είτε αυτή αφορά περιουσιακά 
στοιχεία μιας επιχείρησης αποσπα-
σματικά ως ανεξάρτητα στοιχεία 
ενεργητικού προς εκμετάλλευση 
είτε ως ενιαίο σύνολο, εντοπίζοντας 
τους βασικούς κινητήριους μοχλούς 
και προσφέροντας λύσεις αναδια-
μόρφωσης. Δυνητικοί επενδυτές 
μπορεί αρχικά να προσεγγίσουν 
τέτοιες ευκαιρίες με σκεπτικισμό, 
αλλά κατάλληλα στελεχωμένοι και 
προετοιμασμένοι επενδυτές μπο-
ρούν να αναδείξουν δυνητική αξία 
μέσω στρατηγικών ενεργειών, όπως 
οι λειτουργικές βελτιώσεις ή η οι-
κονομική αναδιάρθρωση.

Αναδιάρθρωση
και δημιουργία αξίας

Μια αυξανόμενη τάση κάτω 
από το φάσμα της εταιρικής ανα-
διάρθρωσης επικεντρώνεται στη 
βελτίωση της ρευστότητας και 
στην προσαρμογή των ισολο-
γισμών, καθοδηγούμενη τόσο 
από εσωτερικές επιχειρηματικές 
προκλήσεις όσο και από πιέ-
σεις των πιστωτών. Στην Κύπρο, 
όπου η παραδοσιακή χρημα-
τοδότηση μέσω δανείων είναι 
πιο συνηθισμένη και οι επιλογές 
χρηματοδότησης μετοχικού κε-
φαλαίου είναι περιορισμένες, οι 
επιχειρήσεις εξετάζουν ολοένα 
και περισσότερο την πώληση μη 
βασικών περιουσιακών στοιχείων 
για να αυξήσουν τη ρευστότητα. 
Αυτή η στρατηγική επιτρέπει στις 
επιχειρήσεις να διαχειρίζονται το 
χρέος αποτελεσματικότερα και 
να επικεντρώνονται στις κύριες 
δραστηριότητές τους. Σε ορισμέ-
νες περιπτώσεις, οι επιχειρήσεις 
δέχονται πιέσεις από τους δα-
νειστές για να σταθεροποιήσουν 
την οικονομική τους κατάσταση 
προκειμένου να είναι σε θέση 
να εξυπηρετούν με ασφάλεια 
τις δανειακές τους υποχρεώσεις, 
γεγονός που προσθέτει επείγο-
ντα χαρακτήρα στη διαδικασία 
αναδιάρθρωσης.

Ο ρόλος των συμβούλων 
και των στρατηγικών 
επενδυτών

Οι Ε&Σ δεν προσφέρουν μόνο 
την ευκαιρία αναδιοργάνωσης στις 
επιχειρήσεις, αλλά προσελκύουν 
και έναν συγκεκριμένο τύπο αγο-
ραστών - αγοραστές που αναζητούν 
ευκαιρίες με προοπτική ανάκαμψης 
παρά τις τρέχουσες προκλήσεις. 
Αυτοί οι αγοραστές εστιάζουν στη 
μελλοντική αξία είτε των περιουσι-
ακών στοιχείων μιας επιχείρησης 
αποσπασματικά ως ανεξάρτητα 
στοιχεία ενεργητικού προς εκμε-
τάλλευση είτε ως ενιαίο σύνολο 
που αποτελεί την επιχειρηματική 
λειτουργούσα οντότητα.

Οι εξειδικευμένοι επαγγελμα-
τίες σύμβουλοι διαδραματίζουν 
σημαντικό ρόλο στη βοήθεια των 
εταιρειών να προσδιορίσουν την 
υποκείμενη αξία και να κατευθύ-
νουν τις συζητήσεις προς τη μακρο-
πρόθεσμη ανάπτυξη. Οι εν λόγω 
Ε&Σ επιτρέπουν στις επιχειρήσεις 
να επικεντρωθούν σε βιώσιμους 
τομείς, ενώ παράλληλα μετριάζουν 
το οικονομικό βάρος.

Συνοψίζοντας: 
Μετατρέποντας τις
προκλήσεις σε ευκαιρίες

Δεδομένης της δυσκολίας άντλη-
σης κεφαλαίων ανάπτυξης στην κυ-

πριακή αγορά και του αυξανόμενου 
κόστους λειτουργίας, αναμένουμε 
ότι οι Ε&Σ θα είναι μια πιο βιώσιμη 
επιλογή για πολλές επιχειρήσεις. 
Επιχειρήσεις σε τομείς όπως το λια-
νικό εμπόριο, η βιομηχανία και στον 
κλάδο ανάπτυξης ακινήτων ενδέχεται 
να εξετάζουν στρατηγικές επιλογές 
όπως Ε&Σ, καθώς αντιμετωπίζουν 
δυσκολίες στην αναχρηματοδότηση 
ή και την ομαλή εξυπηρέτηση των 
χρεών τους. Οι Ε&Σ προσφέρουν 
μια πιθανή διέξοδο για τις επιχειρή-
σεις και τους επενδυτές για ν’ αντι-
μετωπίσουν τις προαναφερόμενες 
οικονομικές προκλήσεις  είτε μέσω 
πώλησης περιουσιακών στοιχείων 
είτε μέσω στρατηγικών συνεργασι-
ών με ισχυρές επιχειρήσεις, που 
μπορούν να προσφέρουν λειτουρ-

γική υποστήριξη. Λαμβάνοντας μια 
προληπτική προσέγγιση και εστιά-
ζοντας στη μακροπρόθεσμη αξία, η 
εταιρική διοίκηση μπορεί επίσης 
να αναδιαμορφώσει την αντίληψη 
των Ε&Σ, μετατρέποντας τις προ-
κλήσεις σε ευκαιρίες για αγοραστές 
που αναγνωρίζουν τις μελλοντικές 
δυνατότητες.

Οι στρατηγικές συμβουλές είναι 
κρίσιμες στην καθοδήγηση των εται-
ρειών στον λαβύρινθο των Ε&Σ. Η 
προσεκτική εφαρμογή εξειδικευ-
μένων συμβουλών υπερβαίνει την 
απλή διευκόλυνση και διεκπεραίωση 
συναλλαγής. Επιπρόσθετα, καθο-
δηγεί τη διαχείριση καταστάσεων 
έντονου οικονομικού στρες και 
προετοιμάζει τη μέγιστη αξιοποίηση 
προβληματικών ή αδρανών περιου-
σιακών στοιχείων. Οι στρατηγικές 
συμβουλές βοηθούν στη διαχείρι-
ση αυστηρών χρονοδιαγραμμάτων, 
στην επικοινωνία των πρωτοβου-
λιών δημιουργίας αξίας προς τους 
πιθανούς αγοραστές και, εν τέλει, 
εξασφαλίζουν ότι η διαδικασία παρα-
μένει αποτελεσματική. Εστιάζοντας 
στον στόχο -τη μεγιστοποίηση της 
αξίας και την επιτυχή πλοήγηση 
σε οικονομική δυσχέρεια- οι εται-
ρείες, αξιοποιώντας προσεκτικά τις 
στρατηγικές συμβουλές, μπορούν να 
επηρεάσουν σημαντικά την επιτυχία 
των Ε&Σ. Με προσεκτικό σχεδιασμό, 
ακόμη και οι πιο δύσκολες κατα-
στάσεις μπορούν να οδηγήσουν σε 
ευνοϊκά αποτελέσματα για όλα τα 
εμπλεκόμενα μέρη.

**Senior Advisor 2, Deal Advisory, 
KPMG Limited 

*Manager, Deal Advisory, 
KPMG Limited

Μετατρέποντας 
την κρίση σε ευκαιρία

ΞΕΚΛΕΙΔΏΝΟΝΤΑΣ ΑΞΙΑ ΜΕΣΏ ΕΞΑΓΟΡΏΝ ΚΑΙ ΣΥΓΧΏΝΕΥΣΕΏΝ

Η σημασία της αναπροσαρμογής των μικρομεσαίων 
σε ένα περιβάλλον με αυξανόμενες προκλήσεις 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΚΟΛΛΥΡΙΩΤΗΣ**
ΓΙΩΡΓΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ* 

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΠΑΦΟΥ
Αρ. Φακ.: ΑΝΠ/ΠΑΑ 10/14

ΠΩΛΗΣΗ ΜΕ ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ
Το κοινό πληροφορείται ότι, η ακίνητη ιδιοκτησία που περιγράφεται πιο 
κάτω, θα πωληθεί με δημοπρασία την Κυριακή, 24/11/2024 και ώρα 
10.00 π.μ. Η δημοπρασία θα γίνει στην Κρήτου Τέρρα, στον χώρο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου. Δημοπράτης είναι ο κ. Νίκος Βρυώνης, από τα 
Μέσανα, τηλ. 99375298.

Περιγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας
Κοινότητα: Κρήτου Τέρρα, Τοποθεσία: «Εντός του Χωρίου», Αρ. Εγγρα-
φής: R14842, Φύλλο/Σχέδιο/Τμήμα: 35/6336V01, Τεμάχιο: 550, Είδος 
ακινήτου: Tόπος, διώροφη κατοικία, Εμβαδόν: 29 τ.μ., Μερίδιο: Όλο, Επιφ. 
Τιμή Πώλησης: €8.000,00.
Γραπτές προσφορές μπορεί να παραδίδονται στον Δημοπράτη.
Περισσότερες πληροφορίες φαίνονται στην αγγελία που τοιχοκολλήθηκε 
στον πιο πάνω χώρο δημοπρασίας.

Αγαπούλλα Γιάγκου
Για Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Πάφου

Σύμφωνα με τον περί Λοιμοκαθάρσεως Νόμο, Κεφ. 260, καθίσταται επι-
βεβλημένη η λήψη αναγκαίων μέτρων με σκοπό την προστασία της δημό-
σιας υγείας. Ως εκ τούτου, την αποκλειστική ευθύνη τήρησης των μέτρων 
διαταγμάτων, με σκοπό τον περιορισμό της εξάπλωσης της ασθένειας του 
Κορωνοϊού COVID-19, που εκδίδονται από τον Υπουργό Υγείας, θα αναλαμ-
βάνει ο Δημοπράτης.
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Η
α μ φ ί ρ ρ ο π η 
εκλογική ανα-
μέτρηση, που 
υποσχέθηκαν 
οι εκλογολόγοι 
και οι πολιτικοί 
αναλυτές, κατέ-

ληξε τελικά στον «κόκκινο» θρίαμβο 
του Ντόναλντ Τραμπ. Γι’ ακόμα μια 
φορά, οι «ειδικοί» απέτυχαν να 
διαβάσουν τις πραγματικές ανά-
γκες των Αμερικανών, οι οποίοι, 
σε αντίθεση με τους δείκτες της 
οικονομίας, βιώνουν στο πετσί τους 
την ακρίβεια και την αβεβαιότητα 
για το μέλλον. Ο Ρεπουμπλικάνος 
υποψήφιος φαίνεται ότι αντιλή-
φθηκε από νωρίς τις ανάγκες του 
ακροατηρίου του και προσάρμοσε 
ανάλογα το πρόγραμμά του. Όντας 
υποψήφιος για τρίτη φορά απέδειξε 
ότι γνωρίζει πολύ καλά πώς να 
διεξάγει προεκλογική εκστρατεία. 
Σε αυτό βοήθησαν κάποιες άλλες 
συγκυρίες, οι οποίες τον ενίσχυσαν 
εκλογικά με απρόσμενο τρόπο. Από 
την άλλη, η Κάμαλα Χάρις έπαιξε 
το χαρτί του ιδεαλισμού και έχασε. 
Ενώ έριξε το βάρος της προεκλογι-
κής της εκστρατείας στη διασφάλιση 
των αξιών, ο αντίπαλός της έδωσε 
στο «πεινασμένο» ακροατήριο τις 
υποσχέσεις που ήθελε ν’ ακούσει. 

Η οικονομοκεντρική 
καμπάνια

Την ώρα που οι οικονομολόγοι 
διατυμπάνιζαν ότι η αμερικανική 
οικονομία πήγαινε καλά, οι πολίτες 
της χώρας είχαν διαφορετική άποψη. 
Περίπου το 40% των ψηφοφόρων 
ανέφεραν ότι η οικονομία ήταν το 
κυριότερο ζήτημα που τους απασχο-
λούσε, ξεπερνώντας με διαφορά κάθε 
άλλο θέμα της προεκλογικής ατζέ-
ντας. Από αυτούς, το 60% έδειχναν 
την προτίμησή τους στον Ντόναλντ 
Τραμπ. Οι πολίτες δεν σκέφτονταν 
τους οικονομικούς δείκτες και τα 
νούμερα που έδειχναν ανεβασμένα, 
αλλά τα καθημερινά τους έξοδα, που 
πλέον είχαν εκτοξευτεί. 

Ειδικοί επισημαίνουν ότι οι 
Αμερικανοί εξακολουθούν να 

αισθάνονται το σοκ των τιμών 
που αυξήθηκαν σε όλα τα αγαθά, 
από τα είδη καθαρισμού μέχρι τον 
καφέ, ως συνέπεια της πανδημίας. 
Η δυσαρέσκειά τους για την οικο-
νομία δεν περιοριζόταν στις τιμές, 
αλλά περιελάμβανε τη γενικότερη 
απογοήτευση και το άγχος για το 
μέλλον. Πολλοί Αμερικανοί είναι 
αγανακτισμένοι που δεν μπορούν 
ν’ αγοράσουν ένα σπίτι ή να ξεκινή-
σουν μια οικογένεια. Είναι γεγονός 
ότι λιγότεροι πλέον πιστεύουν ότι 
το αμερικανικό όνειρο είναι εφικτό.

Συνεντεύξεις που διενήργησε η 
Wall Street Journal αποκάλυψαν 
το σημαντικό χάσμα μεταξύ των 
επίσημων κυβερνητικών στοιχεί-
ων, που δείχνουν μια όλο και πιο 
ισχυρή οικονομία, και της απαι-
σιοδοξίας των Αμερικανών. Ενώ 
οι Δημοκρατικοί προέβαλαν την 
οικονομική ισχύ ως επιχείρημα 
για να τους στηρίξουν, πολλοί ψη-
φοφόροι δήλωναν ότι η οικονομία, 
όπως τη βιώνουν οι ίδιοι, είναι 
διαλυμένη. Σύμφωνα με τον επικε-
φαλής οικονομολόγο της Moody’s 
Analytics, Μαρκ Ζάντι, «αυτή η 
αισιόδοξη ρητορική δεν βρίσκει 
ανταπόκριση στους περισσότερους 
Αμερικανούς. Εξακολουθούν να 
πληρώνουν υψηλότερες τιμές για 
πολλά είδη πρώτης ανάγκης». 

Όπως προκύπτει, οι ψηφοφόροι 
του Τραμπ είχαν πιο ψηλά τα οικο-
νομικά ζητήματα σε σχέση με τους 
ψηφοφόρους της Χάρις. Σύμφωνα 
με το AP VoteCast, περίπου οι μισοί 
από τους ψηφοφόρους του Τραμπ 
δήλωσαν ότι οι αυξημένες τιμές ήταν 
ο κύριος παράγοντας για την απόφα-
σή τους. Γι’ αυτό και έθεσε το κόστος 
ζωής στο επίκεντρο της καμπάνιας 
του, υποστηρίζοντας στην ομιλία 
αποδοχής της υποψηφιότητάς του 
ότι «ο πληθωρισμός θα εξαφανιστεί 
πλήρως» υπό την ηγεσία του. 

Το μήνυμα του Τραμπ από 
την αρχή βρήκε απήχηση σε 
ψηφοφόρους περιοχών, όπου η 
παρακμή της βιομηχανίας εξάλει-
ψε κερδοφόρες δουλειές, κυρίως 
για εργαζομένους ανειδίκευτων 
εργασιών. Επίσης, έπεισε εργα-
ζομένους που άλλοτε θεωρούσαν 
ότι ένα πανεπιστημιακό πτυχίο θα 
τους οδηγούσε σε μια καλύτερη 
ζωή, αλλά είχαν αρχίσει πλέον 
να αμφισβητούν την αξία του. 

Το κύμα υψηλού πληθωρισμού, 
που ακολούθησε την πανδημία 
Covid, έκανε την οικονομία ζή-
τημα υψηλής προτεραιότητας για 
ένα ευρύ φάσμα ψηφοφόρων. Ο 
πληθωρισμός αυξήθηκε κατά την 
προεδρία Μπάιντεν και,  παρόλο 
που έχει μετριαστεί πρόσφατα, οι 
τιμές παρέμειναν πολύ υψηλότερες 
απ’ ό,τι ήταν όταν ο Τραμπ άφησε 
τον Λευκό Οίκο. Ο δείκτης τιμών 
καταναλωτή του Υπουργείου Εργα-
σίας ήταν σχεδόν 20% υψηλότερος 
τον Σεπτέμβριο σε σύγκριση με 
τον Ιανουάριο του 2021. Πρόκειται 
για τη μεγαλύτερη αύξηση σε μια 
προεδρική θητεία από τα πρώτα 
τέσσερα χρόνια του Ρόναλντ Ρίγκαν.

Μια πνευματική σύνδεση
Οι αναλύσεις πάνε και έρχονται 

για τους λόγους που έφεραν στην 
εξουσία τον Τραμπ, την ώρα που 
πολλοί Αμερικανοί ακόμα δεν μπο-
ρούν να πιστέψουν ότι κατάφερε 

να επιστρέψει στον Λευκό Οίκο. 
Εντούτοις, κανείς δεν μπορεί να 
αμφισβητήσει ότι ο νέος πλα-
νητάρχης ξέρει πώς να διεξάγει 
προεκλογική εκστρατεία. 

Κατά την τρίτη του προεκλο-
γική εκστρατεία χρησιμοποίησε 
κωμικά στοιχεία, έντονους χαρα-
κτηρισμούς, κάποιαν αισιοδοξία, 
μπόλικη τρομολαγνεία και άπλετο 
κυνισμό. Χειρίστηκε με μαεστρία 
την επικοινωνία, καταφέρνοντας να 
κτίσει με τα ηθικά και τα δικαστικά 
του βαρίδια τον προσωπικό του 
μύθο, που του επέτρεψε όχι μόνο 
να μη χάσει υποστηρικτές, αλλά  
να κερδίσει καινούργιους.  

Ειδικοί παρατηρούν ότι, στις 
εκδηλώσεις που διοργάνωνε, 
συνδεόταν με όλους τους αν-
θρώπους σε όποια περιοχή της 
χώρας βρισκόταν. Οι άνθρωποι 
αυτοί μάλιστα σε κάθε ευκαιρία 

απέρριπταν ή εξορθολόγιζαν όλες 
τις αντιφάσεις που κουβαλούσε η 
εκρηκτική του περσόνα. Οι ψηφο-
φόροι του ουσιαστικά έβλεπαν στο 
πρόσωπό του αυτό που ήθελαν 
να δουν, ενώ τους έπεισε ότι μετά 
απ’ όλα αυτά τα χρόνια τον ήξεραν 
και, το σημαντικότερο, τους ήξερε 
και αυτός.  

Ο «σύνδεσή» του με τον κόσμο 
ενισχύθηκε ακόμα περισσότερο 
μετά την απόπειρα δολοφονίας 
εναντίον του. Αναλυτές εξηγούν 
ότι ο τρόπος αντίδρασής του μετά 
τον πυροβολισμό που δέχθηκε, 
όταν δηλαδή σηκώθηκε και φώναξε 
«Αγωνιστείτε!», εκτίναξε τη δημο-
φιλία του. Ήταν μια ενδιαφέρουσα 
ανατροπή, αφού πριν από εκείνο 
το περιστατικό, ο Τραμπ είχε παίξει 
τον ρόλο τού σκληρού τύπου μόνο 
στην τηλεόραση. Μετά την από-
πειρα δολοφονίας όμως απέδειξε 
στην πράξη ότι είναι ο σκληρός 
της υπόθεσης και οι άνθρωποι 

τον ηρωοποίησαν. Οι Αμερικα-
νοί λατρεύουν τους αντιήρωες 
και τις ταινίες δράσης τους. Και 
η καμπάνια του εκμεταλλεύτηκε 
στο έπακρον αυτήν την ευκαιρία. 

Την ίδια ώρα, όμως, η περιπέ-
τεια αυτή του έδωσε την ευκαιρία 
να συνδεθεί σε πνευματικό επίπεδο 
με ορισμένους ψηφοφόρους. Ενώ 
προηγουμένως κάποιοι θρησκευό-
μενοι ήταν επιφυλακτικοί απέναντί 
του, με την επιβίωσή του και ειδικά 
με τον τρόπο που έτυχε να γυρίσει 
το κεφάλι του, απέδειξε το «θαύμα».  
Οι New York Times επικαλούνται 
τη μαρτυρία ενός οδηγού σχολι-
κού λεωφορείου, ο οποίος μετά 
το συμβάν ήταν πλέον «1.000%» 
σίγουρος ότι ο Τραμπ είχε επι-
λεγεί από τον Θεό για να νικήσει 
το κακό και ότι η νίκη του ήταν 
προκαθορισμένη. Και σε αυτήν 
την περίπτωση η καμπάνια του 

φρόντισε να διατηρήσει το αφήγη-
μα του θαύματος, δημοσιεύοντας 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
εικόνες του Αρχαγγέλου Μιχαήλ 
να μάχεται με δαίμονες. Μιλούσε 
πολύ για το αίμα και έκανε επι-
τηδευμένες ευσεβείς χειρονομίες, 
όπως για παράδειγμα όταν έσκυψε 
αργά το κεφάλι του στη σκηνή στο 
συνέδριο των Ρεπουμπλικανών για 
να φιλήσει το κράνος του εθελοντή 
πυροσβέστη που είχε σκοτωθεί στο 
Μπάτλερ. Θρησκειολόγοι, μάλιστα, 
δεν έκρυψαν την έκπληξή τους για 
το πόσο μελετημένος ήταν ο τρόπος 
με τον οποίο χειρίστηκε το θρη-
σκευτικό κομμάτι της προεκλογικής 
εκστρατείας ο Τραμπ.  Παράλληλα, 
το αυτοδιαφημιζόμενο μίσος του 
για τους θεσμούς δεν πρέπει να 
υποτιμάται. Καθώς περνούσε η 
χρονιά και οι μάχες του Τραμπ 
ενάντια στα δικαστήρια και τα μέσα 
ενημέρωσης μαίνονταν, άρχισε να 
αποκτά μιαν αντισυστημική λάμ-
ψη, που προσέλκυσε ειδικά τους 
νέους ψηφοφόρους. 

Γιατί δεν έπεισε η Χάρις 
Το μήνυμα της καμπάνιας της 

Κάμαλα Χάρις ήταν ότι οι ψηφοφό-
ροι είχαν μια επιλογή: Είτε δημο-
κρατία, συνταγματικά δικαιώματα 
και θεμελιώδεις ελευθερίες είτε το 
«χάος και τη διχόνοια» του Ντό-
ναλντ Τραμπ. 

Την Τρίτη, οι πολίτες απάντησαν. 
Πάνω από τους μισούς ψηφοφό-
ρους φάνηκαν να απορρίπτουν 
τις προειδοποιήσεις ότι ο Τραμπ 
αποτελεί απειλή για τις αρχές που 
κινδύνευαν σύμφωνα με τη Χάρις. 
Πολιτικοί αναλυτές σημειώνουν ότι 
στην τελική οι αφηρημένες αλήθειες 
είχαν μικρότερη σημασία σε σχέση με 
τα απτά ζητήματα, όπως η δυνατότητα 
πληρωμής ενοικίου ή οι ανησυχίες 
για τους μετανάστες. Σε μια εποχή 
αυξανόμενης δυσπιστίας προς τους 
θεσμούς, η έκκληση της Χάρις για 
προστασία των θεσμών της χώρας 
αντήχησε κενή περιεχομένου για 
πολλούς Αμερικανούς.

Όπως προκύπτει από τα δεδομέ-

Ο Τραμπ χειρίστηκε με μαεστρία την επικοι-
νωνία, καταφέρνοντας να κτίσει με τα ηθικά 
και τα δικαστικά του βαρίδια τον προσωπικό 
του μύθο, που του επέτρεψε όχι μόνο να μη 
χάσει υποστηρικτές, αλλά να κερδίσει και-

νούργιους   

Την ώρα που οι οικονομολόγοι διατυμπάνιζαν ότι η αμερικανική οικονομία 
πήγαινε καλά, οι πολίτες της χώρας είχαν διαφορετική άποψη

Η οικονομία και το 
κενό μήνυμα της Χάρις 
έστειλαν τον Τραμπ 
πίσω στον Λευκό Οίκο

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 



να της κάλπης, τους ψηφοφόρους, 
ειδικά στις αμφίρροπες πολιτείες, 
δεν απασχολούσε η «απειλούμενη» 
δημοκρατία και οι θεσμοί, αλλά 
οι περιορισμένες προοπτικές. Η 
εκστρατεία του Τραμπ στοχευμένα 
απευθυνόταν  στις ταλαιπωρημέ-
νες αγροτικές περιοχές και στους 
ψηφοφόρους της εργατικής τάξης,  
που το 2016 τον είχαν οδηγήσει 
στον Λευκό Οίκο. Η ρητορική 
του έφτασε σε κόκκινες πολιτείες 
που έγιναν πιο κόκκινες, καθώς 
το έθνος διαχωρίστηκε και πολώ-
θηκε σύμφωνα με την ευμάρεια 
και την εκπαίδευση. Βρήκε επίσης 
ευήκοα ώτα στους άντρες μεροκα-
ματιάρηδες, που αισθάνονται ότι 
μένουν πίσω λόγω της αλλαγής 
των πολιτιστικών νορμών και 
της τεχνολογικής προόδου. Στις 
συγκεντρώσεις του, ο 78χρονος 
Τραμπ ξυπνούσε τη νοσταλγία του 
ακροατηρίου του, θυμίζοντας τη 
μείωση φόρων του 2017 και τους 
συντηρητικούς διορισμούς του στο 
Ανώτατο Δικαστήριο. Υποσχέθηκε 

να μειώσει ακόμη περισσότερο τους 
φόρους σε κάθε κοινό στο οποίο 
απευθυνόταν, από σερβιτόρους 
μέχρι δισεκατομμυριούχους.

Από την άλλη η Κάμαλα Χάρις 
κατέβηκε στην προεκλογική, υποσχό-
μενη να γυρίσει σελίδα στην εποχή 
Τραμπ. Ουσιαστικά, γνώριζε ότι οι 
σκληροπυρηνικοί υποστηρικτές 
του αντιπάλου της πιθανότατα δεν 
θα άλλαζαν ποτέ πλευρά, γι’ αυτό 
απευθύνθηκε σε πιο μετριοπαθείς 
και Ρεπουμπλικάνους ψηφοφό-
ρους, που έβλεπαν τον Τραμπ ως 
έναν διχαστικό και ανίκανο ηγέτη, 
με μια ομάδα που ενδιαφερόταν 
περισσότερο για την εξουσία και 
τον πλούτο παρά για το κοινό καλό 
του έθνους. «Δεν γυρίζουμε πίσω», 
έλεγε συχνά. Όμως, είχε μπει αργά 
στην προεκλογική εκστρατεία, όταν ο 
Μπάιντεν αποσύρθηκε μετά την απο-
γοητευτική του απόδοση στο πρώτο 
προεδρικό debate. Με λίγους μόνο 
μήνες για να συστηθεί πλήρως στους 
πολίτες της χώρας, προσπάθησε να 
υπογραμμίσει την υποψηφιότητα του 

Τραμπ ως εκτροπή από τις πολιτικές 
αξίες και να εισαγάγει παράλληλα 
προτάσεις για την οικονομία, τη στέ-
γαση, την παιδική φροντίδα και τον 
πληθωρισμό. 

Όμως, αυτή η ατζέντα δεν κατά-
φερε να αναμετρηθεί με την αντιδη-
μοφιλή κυβέρνησή της. Ένα βασικό 
εμπόδιο ήταν ο πληθωρισμός, που 
εκτοξεύθηκε κατά τη διάρκεια της 
προεδρίας Μπάιντεν, καθώς οι δια-
κοπές στη βιομηχανική παραγωγή 
λόγω της Covid-19 έπληξαν τις πα-
γκόσμιες αλυσίδες εφοδιασμού και 
ο Πρόεδρος διοχέτευσε ομοσπον-
διακή βοήθεια στην οικονομία για 
την προστασία της απασχόλησης στη 
μεσαία και εργατική τάξη. Επίσης, 
ένα άλλο εμπόδιο ήταν η σκληρή 
πραγματικότητα των αναγκών στο 
εσωτερικό.  Την ώρα που φυσικές 
καταστροφές έπλητταν διαδοχικά 
τις πολιτείες, οι Αμερικανοί πολίτες 
έβλεπαν να φεύγουν δισεκατομμύρια 
σε οικονομική βοήθεια όχι στους 
πληγέντες, αλλά στον μακρινό πόλεμο 
της Ουκρανίας. 
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Η
θριαμβευτική 
εκλογική νίκη 
του Ρεπουμπλι-
κάνου Ντόναλντ 
Τραμπ στις 
ΗΠΑ έφερε 
ακόμα μια φορά 

στην επιφάνεια την υποκρισία του 
ιερατείου των Βρυξελλών και την 
προσαρμοστικότητα μερίδας ηγε-
τών της ΕΕ να αλλάζουν στρατόπεδο 
όταν η ανάγκη το επιβάλλει.

Αντιδράσεις Ευρωπαίων 
Με εξαίρεση τον Ούγγρο Πρω-

θυπουργό, Βίκτωρ Όρμπαν, ο οποί-
ος πανηγύριζε υπέρ του φίλου του, 
Τραμπ, πριν ακόμα γνωστοποιηθούν 
τα τελικά αποτελέσματα, οι υπόλοιποι 
ηγέτες της Ε.Ε. εμφανίστηκαν μου-
διασμένοι και αμήχανοι για την πα-
ταγώδη ήττα της Κάμαλα Χάρις, την 
οποίαν υποστήριζαν σιωπηρά μεν, 
επιδεικτικά δε με πλάγιες αναφορές 
ή με τις κατά καιρούς «πειραγμένες» 
δημοσκοπήσεις των συστημικών 
ΜΜΕ, που προέβλεπαν αμφίρρο-
πο αποτέλεσμα ή επικράτηση της 
υποψηφίας των Δημοκρατικών. Ο 
Γάλλος Πρόεδρος, ενώ απέκλειε το 
ενδεχόμενο εκλογής του Τραμπ, ήταν 
από τους πρώτους που έσπευσε να 
τον συγχαρεί δηλώντας την πλήρη 
υποταγή του. 

Τώρα όλοι χορεύουν στους ρυθ-
μούς Τραμπ, αναμένοντας με αγω-
νία εάν ο τελευταίος θα υλοποιήσει 
τις προεκλογικές του εξαγγελίες 
που αφορούν την Ευρώπη. 

Ισραήλ – ΗΠΑ: 
Η συνέχεια με τον Τραμπ 

Την ίδια ώρα, στα κατεχόμενα 
παλαιστινιακά εδάφη το Ισραήλ 
συνεχίζει ανενόχλητο μια λυσσαλέα 
γενοκτονία κατά των Παλαιστινίων, 
αποδεκατίζοντας παιδιά και αμά-
χους με την πρόφαση πως κτυπά 
«τρομοκράτες». Δεν υπάρχει μεγα-
λύτερος τρομοκράτης στον κόσμο 
από το κράτος του Ισραήλ. Οι Δυ-
τικοί αποστρέφουν το βλέμμα από 
το δράμα ενός λαού, που για 70 
τόσα χρόνια διεκδικεί με νύχια και 
με δόντια μια σπιθαμή πατρίδας. 
Το Ισραήλ, ένας παραχαϊδεμένος 
τρομοκράτης, που εξοπλίζεται 
από ΗΠΑ και ΕΕ, τώρα με την 
επικράτηση του Τραμπ ελπίζει 
σε μεγαλύτερη στήριξη για να 
πλήξει το Ιράν κλιμακώνοντας 
την ένταση και τις συγκρούσεις 
στη Μέση Ανατολή. 

Η νίκη Τραμπ εγείρει αμείλι-
κτα ερωτήματα για τους πολέμους 
σε Ουκρανία και Μέση Ανατολή. 
Τις σχέσεις με Ρωσία και Κίνα 
και ποιο θα είναι το μέλλον του 
ΝΑΤΟ τα επόμενα χρόνια, όταν 
ο Τραμπ ζητά από τις χώρες μέλη 
να καταβάλλουν το 2% του ΑΕΠ 
για αμυντικές δαπάνες. 

Ουκρανία - Μέση Ανατολή 
Ελπίδα για κάποιους, φόβος 

για άλλους, η επιστροφή του στον 

Λευκό Οίκο είναι πιθανό να έχει 
καθοριστικό αντίκτυπο στις δύο συ-
γκρούσεις, που διχάζουν τη διεθνή 
κοινότητα: τον πόλεμο στην Ουκρα-
νία και τον κίνδυνο κλιμάκωσης 
του πολέμου στη Μέση Ανατολή 
μετά από περισσότερο από ένα 
χρόνο συγκρούσεων μεταξύ του 
Ισραήλ και της Χαμάς στη Γάζα 
και της Χεζμπολάχ στον Λίβανο.

Πάνω απ’ όλα φοβούνται ότι θα 
μειώσει τη στρατιωτική υποστήριξη 
που παρέχουν οι Ηνωμένες Πολι-
τείες στην Ουκρανία, τη στιγμή που 
ο Τραμπ έχει καυχηθεί ότι θέλει να 
διαπραγματευτεί μια λύση σε «24 
ώρες». Ορισμένες ευρωπαϊκές χώ-
ρες, μεταξύ των οποίων η Πολωνία, 
οι χώρες της Βαλτικής και η Γαλλία, 
δηλώνουν ότι θέλουν να επεκτείνουν 
όσο το δυνατόν περισσότερο την 
υποστήριξή τους προς το Κίεβο, την 
ώρα που η Ρωσία σημειώνει νίκες 
κατά της Ουκρανίας. Οι Ευρωπαίοι 
δεν θα μπορέσουν να πάρουν τη 
θέση των Ηνωμένων Πολιτειών αν 
ο Τραμπ αποφασίσει να μειώσει τη 

στρατιωτική του υποστήριξη. Πόσω 
μάλλον που αρκετές χώρες, αρχής 
γενομένης από την Ουγγαρία και τη 
Σλοβακία, επικρίνουν την ευρωπαϊ-
κή υποστήριξη προς την Ουκρανία, 
όπως η Γερμανία, σκοπεύοντας να 
την μειώσουν.

Οι Ευρωπαίοι θυμούνται επίσης 
ότι, κατά τη διάρκεια της πρώτης 
θητείας του, ο Τραμπ έκανε μια 
σειρά από επιθέσεις στο ΝΑΤΟ 
και προέτρεψε τις χώρες μέλη του 
ΝΑΤΟ, ιδίως τη Γερμανία, να αυ-
ξήσουν τις αμυντικές τους δαπάνες 
στο 2%. Η Ευρωπαϊκή Ένωση των 
27 τρέμει στην προοπτική ενός εν-
δεχόμενου εμπορικού πολέμου, με 
τον Τραμπ να απειλεί να αυξήσει 
τους δασμούς όχι μόνο στα προϊ-
όντα που εισάγονται από την Κίνα 

αλλά και, σε μικρότερο βαθμό, σε 
εκείνα των διατλαντικών εταίρων 
του. Ωστόσο, υπάρχουν διαφωνίες 
ως προς τον τρόπο αντίδρασης στον 
προστατευτισμό που διεκδικούν οι 
Ρεπουμπλικάνοι. Ορισμένες πρω-
τεύουσες, όπως το Βερολίνο, θέλουν 
να συμβιβαστούν, ενώ άλλες, όπως 
το Παρίσι, προτείνουν να υπερασπι-
στούν τα ευρωπαϊκά συμφέροντα, 
να κινηθούν προς μια μεγαλύτερη 
«κυριαρχία» επί της ηπείρου απέ-
ναντι στον Αμερικανό σύμμαχό τους.

Καμιά ελπίδα 
για τους Παλαιστινίους

Αν υπάρχει ένας ηγέτης που 
ανυπομονούσε να συγχαρεί τον 
Ντόναλντ Τραμπ για την επανε-
κλογή του, αυτός είναι ο Ισραηλι-
νός Πρωθυπουργός, Μπενιαμίν 
Νετανιάχου, ο οποίος έσπευσε να 
τον συγχαρεί για τη «μεγαλύτερη 
επιστροφή στην Ιστορία», πριν 
ακόμη γίνουν γνωστά τα πλήρη 
αποτελέσματα των εκλογών. 

Οι αμφίσημες τοποθετήσεις 

Τραμπ δεν αποτελούν ελπίδα σωτη-
ρίας για τους Παλαιστινίους. Παρότι 
προεκλογικά κάλεσε το Ισραήλ να 
«βάλει τέλος στο πρόβλημα» στα 
παλαιστινιακά εδάφη, ταυτόχρονα 
κατηγόρησε την κυβέρνηση των 
Δημοκρατικών ότι προσπαθούν να 
«συγκρατήσουν» τον κ. Νετανιάχου. 
Όταν ρωτήθηκε στο πρώτο προε-
δρικό ντιμπέιτ με τον Τζο Μπάιντεν 
τον Ιούνιο αν θα υποστήριζε τη δη-
μιουργία παλαιστινιακού κράτους, 
απάντησε: «Θα πρέπει να το δω».

Οι ειδικοί αναμένουν ότι η δεύ-
τερη θητεία του Ντόναλντ Τραμπ θα 
ακολουθήσει τα βήματα της πρώτης 
του στη Μέση Ανατολή. Πιθανόν 
να επαναφέρει την πολιτική του 
“ρεαλιστικού απομονωτισμού”, ενι-
σχύοντας τις χώρες δορυφόρους 

των ΗΠΑ στη Μέση Ανατολή, με 
στόχο την αμερικανική αποχώρηση 
από την περιοχή. Αυτό σημαίνει 
τη διασφάλιση της περιφερεια-
κής συνεργασίας με το Ισραήλ, 
την υποστήριξη της στρατιωτικής 
αυτονομίας του και την εναντίωση 
στο πυρηνικό πρόγραμμα του Ιράν.

Ο Ντόναλντ Τραμπ ήταν ο αρ-
χιτέκτονας των συμφωνιών του 
«Αβραάμ», βάσει των οποίων τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, το 
Μπαχρέιν, το Μαρόκο και το Σου-
δάν συμφώνησαν να εξομαλύνουν 
τις σχέσεις τους με το Ισραήλ από 
το 2020. Τώρα ενδεχομένως να 
επιδιώξει την επέκταση αυτών των 
συμφωνιών , ιδίως όσον αφορά τη 
Σαουδική Αραβία, με την οποία δι-
ατηρούσε άριστες σχέσεις , κάτι που 
η κυβέρνηση Μπάιντεν απέτυχε να 
διασφαλίσει λόγω της επίθεσης της 
Χαμάς της 7ης Οκτωβρίου και του 
πολέμου στη Γάζα, που ακολούθη-
σε. Η επίθεση τότε είχε προφανώς 
ως κύριο στόχο να τορπιλίσει τις 
συμφωνίες του «Αβραάμ».

Πάντως ένα είναι σίγουρο, πως 
ο Τραμπ θα εντείνει την πολεμική 
του κατά του Ιράν. Άλλωστε είναι 
γνωστό πως με εντολή του Ντό-
ναλντ Τραμπ τον Ιανουάριο του 
2020 δολοφονήθηκε σε επίθεση 
μη επανδρωμένου αεροσκάφους 
των ΗΠΑ στη Βαγδάτη, ο Ιρανός 
στρατηγός Γκασέμ Σουλεϊμανί, επι-
κεφαλής της Δύναμης Αλ Κουντς 
των Φρουρών της Επανάστασης.

Τον Μάιο του 2018, ο Ντόναλντ 
Τραμπ απέσυρε τις Ηνωμένες Πολι-
τείες από το Κοινό Ολοκληρωμένο 
Σχέδιο Δράσης (JCPOA), το οποίο 
χαρακτήρισε ως «τη χειρότερη συμ-
φωνία στην Ιστορία». Επέβαλε μια 
σειρά οικονομικών κυρώσεων που 
οδήγησαν σε μείωση των ξένων 
επενδύσεων στο Ιράν και σε πτώση 
των ιρανικών εξαγωγών πετρελαίου. 
Όμως, αυτή η πολιτική είχε ελάχιστα 
αποτελέσματα.

Από το 2020 μέχρι σήμερα 
έχουν αλλάξει πολλά. Η Ρωσία 
στο ουκρανικό μέτωπο έχει ρε-
ζιλέψει τις χώρες του ΝΑΤΟ, οι 
οποίες ηττώνται κατά κράτος. Σε 
στρατιωτικό επίπεδο έχει συνάψει 
σημαντικές συμφωνίες με την Κίνα, 
το Ιράν και με άλλες χώρες, ενώ σε 

οικονομικό επίπεδο η ομάδα των 
BRICS αναδύεται ως το αντίπαλον 
δέος, πάνω στο οποίο συνθλίβονται 
οι αναποτελεσματικές κυρώσεις 
που επιβάλλουν ΗΠΑ και Ε.Ε. 

Ιράν - Ρωσία 
Λίγες ημέρες μετά την τελευταία 

ιρανική πυραυλική επίθεση στο 
ισραηλινό έδαφος (που αφορούσε 
181 βαλλιστικούς πυραύλους), ο 
Τραμπ συμβούλεψε το Ισραήλ να 
«χτυπήσει πρώτα τα πυρηνικά και 
να ανησυχεί για τα υπόλοιπα αρ-
γότερα». Η πρόσφατη μεταφορά 
από την Τεχεράνη βαλλιστικών 
πυραύλων μικρού βεληνεκούς στη 
Ρωσία, για χρήση στον πόλεμό της 
κατά της Ουκρανίας, ενδεχομένως 
να ωθήσει τους Ρεπουμπλικάνους 
να υιοθετήσουν πιο σκληρή στάση 
έναντι του Ιράν. Όμως, το Ιράν δεν 
είναι μόνο. Έχει δίπλα του τη Ρωσία 
, μια υπερδύναμη που τα έβαλε 
με πάνω από 40 χώρες (μέλη και 
μη μέλη του ΝΑΤΟ), που διά αντι-
προσώπων πολεμούσαν εναντίον 
της στην Ουκρανία. 

Με τη Ρωσία να καταγράφει 
νίκες σε όλα τα μέτωπα του πολέ-
μου θα δυσκολευτεί ο Τραμπ να 
λύσει ένα πρόβλημα σε 24 ώρες, 
το οποίο μάλιστα προκάλεσαν οι 
ΗΠΑ το 2014 με το πραξικόπη-
μα στο Κίεβο, που είχε ως στόχο 
να περικυκλώσουν τη Ρωσία με 
ΝΑΤΟϊκά στρατεύματα. 

Μπορεί ο Τραμπ να επέκρινε 
διαρκώς την πολιτική υποστήρι-
ξης του Τζο Μπάιντεν προς την 
Ουκρανία και να κατηγορούσε τον 
Ζελένσκι χαρακτηρίζοντάς τον «ως 
τον καλύτερο πωλητή στον πλα-
νήτη» στις 25 Σεπτεμβρίου, όταν ο 
Ουκρανός Πρόεδρος επισκεπτόταν 
τις Ηνωμένες Πολιτείες,  αλλά τα 
πράγματα δεν θα είναι τόσο απλά 
για τον απρόβλεπτο Τραμπ.

Οι σύμμαχοι του Κιέβου φο-
βούνται ότι μια ταχεία επίλυση του 
πολέμου θα σημαίνει αναπόφευκτα 
εδαφικές παραχωρήσεις στη Ρωσία 
και εγκατάλειψη των φιλοδοξιών 
της Ουκρανίας να ενταχθεί στη 
στρατιωτική συμμαχία του ΝΑΤΟ.

Δικαιολογημένα στη Μόσχα 
κρίνουν πως δεν έχει καμιά ση-
μασία ποιος θα είναι ο νέος ένοικος 
του Λευκού Οίκου. 

Υπενθυμίζουμε πως οι πρώτες 
αμερικανικές κυρώσεις κατά της 
Μόσχας, που επιβλήθηκαν μετά 
την προσάρτηση της Κριμαίας το 
2014, δεν είχαν αρθεί. Αντίθετα 
αυξήθηκαν ακόμη και υπό την 
πρώτη προεδρία Τραμπ.

Πέρα από την προσωπικότητα 
του Αμερικανού Προέδρου, είναι 
το κατεστημένο που βρίσκεται στην 
εξουσία στην Ουάσιγκτον.

«Όποιος κι αν κερδίσει τις εκλο-
γές, δεν βλέπουμε πώς η Αμερική 
μπορεί ν’ αλλάξει τον ρωσοφοβικό 
της προσανατολισμό», δήλωσε την 
1η Νοεμβρίου ο Σεργκέι Λαβρόφ, 
Υπουργός Εξωτερικών της Ρωσίας.

Στον απόηχο μιας γενοκτονίας οι εκλογές στις ΗΠΑ 
και η αναλγησία του Δυτικού κόσμου

Ο Ντόναλντ Τραμπ ήταν ο αρχιτέκτονας 
των συμφωνιών του «Αβραάμ», βάσει 

των οποίων ορισμένες αραβικές χώρες 
συμφώνησαν να εξομαλύνουν τις σχέσεις 

τους με το Ισραήλ από το 2020 

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ
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Το θέμα της αξιοποίησης του 
ευρωπαϊκού παράγοντα για 
μια λύση του Κυπριακού στη 

βάση του Διεθνούς Δικαίου και του 
ευρωπαϊκού νομικού πολιτισμού 
είναι κάτι που αποτελεί μείζον θέμα 
στην Κύπρο. Βρισκόταν ψηλά στον 
δημόσιο διάλογο ακόμα και πριν 
από την ένταξη της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στην Ε.Ε. Πολύ περισσό-
τερο, βέβαια, μετά την ευρωπαϊκή 
ενσωμάτωση της Κύπρου το 2004.

Ας δούμε όμως πώς η Ε.Ε. κατά 
το δικό της θεσμικό, κανονιστικό και 
νομικό πλαίσιο έχει καθήκον και 
δέσμευση να εκφράζει έμπρακτα 
αλληλεγγύη προς την Κύπρο, υπό 
το φως της συνεχιζόμενης τουρ-
κικής κατοχής και της ντε-φάκτο 
διχοτόμησης.

Συνθήκη Λισσαβώνας
Το άρθρο 42 παράγραφος 7 

της Συνθήκης της Λισσαβώνας 
προβλέπει τα εξής: «Η Ε.Ε. έχει 
υποχρέωση να παρέχει αρωγή, 
με όλα τα μέσα που διαθέτει. προς 
κράτος - μέλος που δέχεται ένοπλη 
επίθεση». Συνεπώς, με βάση αυτό 
το άρθρο, της απολύτως δεσμευτι-
κής για τα ευρωπαϊκά συλλογικά 
θεσμικά όργανά της Ε.Ε., υπάρχει 
καθήκον «αρωγής με όλα τα μέσα 
που διαθέτει» προς τη χώρα - μέλος 

της, την Κυπριακή Δημοκρατία.
Θα μπορούσε ενδεχομένως 

να προταχθεί το επιχείρημα ότι 
η «ένοπλη επίθεση» της Τουρκί-
ας έλαβεν χώραν το 1974, όταν η 
Κύπρος δεν ήταν μέλος της Ε.Ε.

Ωστόσο, αυτό το επιχείρημα, 
ουδόλως απαλλάσσει την Ε.Ε από 
την υποχρέωση «αρωγής με όλα 
τα μέσα που διαθέτει» προς την 
Κύπρο. Κι αυτό γιατί το έγκλημα 
της Τουρκίας, «η ένοπλη επίθεση», 
δεν ήταν στιγμιαίο. Αντίθετα είναι 
διαρκές, αφού η ένοπλη επίθεση της 

Τουρκίας συνεχίζεται με την στρατι-
ωτική κατοχή του 37% των εδαφών 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, τον 
βίαιο εκτοπισμό του μισού σχεδόν 
πληθυσμού και τη μαζική παραβίαση 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και θεμε-
λιωδών ελευθεριών του κυπριακού 
λαού. Κάτι που αποτυπώνεται σε 
αποφάσεις του ΕΔΑΔ σε σχετικές 
προσφυγές της Κύπρου.

Ουκρανία και Κύπρος 
Πέραν τούτου, υπάρχει ένα γε-

γονός το οποίο καθιστά επιτακτική 
την υποχρέωση της Ε.Ε. να παρέχει 
την αρωγή της προς την Κύπρο. Και 
αυτό είναι η αλληλεγγύη που εκδη-
λώνεται προς την Ουκρανία, που 
δεν είναι μέλος της Ε.Ε. Αλληλεγγύη 
που εκδηλώνεται παντοιοτρόπως 
και απλόχερα με οικονομική βοή-
θεια, αποστολή στρατιωτικού υλικού 
και επιβολή κυρώσεων προς την 
αδικοπραγούσα με ένοπλη βία, 
Ρωσική Ομοσπονδία. Είναι λοιπόν 
δυνατό να μην  εκδηλώνεται αυτή η 
αλληλεγγύη προς την Κύπρο, που 
είναι μέλος της Ε.Ε.;

Μια δεύτερη υποχρέωση που 
έχει η Ε.Ε. να συνδράμει την Κυ-
πριακή Δημοκρατία είναι τα τελικά 
συμπεράσματα που υιοθέτησε το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το 2005. 
Με αυτά ανατέθηκαν συγκεκριμέ-

νες υποχρεώσεις στην Τουρκία, 
για την ανεμπόδιστη εξέλιξη των 
ευρωτουρκικών σχέσεων. Αυτές οι 
υποχρεώσεις της Τουρκίας είναι:

Ανεπιφύλακτη ανα-
γνώριση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.

Ισότιμη εφαρμογή της συμφωνί-
ας τελωνειακής Ένωσης Τουρκίας 
και Ε.Ε. Δηλαδή άνοιγμα λιμανιών 
και αεροδρομίων σε κυπριακά 

πλοία και αεροπλάνα.
Συνεργασία της Τουρκίας για 

λύση του Κυπριακού στη βάση των 
περί Κύπρου ψηφισμάτων του ΟΗΕ 
και των αρχών και αξιών της Ε.Ε.

Τα ίδια επαναλήφθηκαν με τη 
λεγόμενη αντιδήλωση της Ε.Ε της 
21ης Σεπτεμβρίου του 2005.

Η Τουρκία αρνείται πεισμόνως 
να εκπληρώσει αυτές τις ρητές 
υποχρεώσεις που της ανέθεσε 
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και η 
Αντιδήλωση το 2005.

Είμαστε στο 2024. Πού είναι 
οι κυρώσεις που επέβαλε η Ε.Ε. 
στην Τουρκία για την περιφρόνη-
ση αυτών των αποφάσεων για 19 
ολόκληρα χρόνια;

Είναι η ώρα να γίνουμε διεκ-
δικητικοί και να εγκαταλείψουμε 
την αιδήμονα στάση μας έναντι των 
Ευρωπαίων εταίρων μας.

Σημ.: Η συνάντηση του Προ-
έδρου Χριστοδουλίδη με τον 
Πρόεδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν 

υπήρξε αναμφίβολα γεγονός με-
γάλης σημασίας για την Κύπρο. 
Αναδεικνύει τον στρατηγικό της 
ρόλο στην περιοχή.

Σε ό,τι αφορά το Κυπριακό, οι ΗΠΑ, 
δεδομένων και των βαρύτατων ευθυ-
νών τους στην τραγωδία του 1974, 
θα πρέπει να συνδράμουν ενεργά σε 
λύση δίκαιη και δημοκρατική. Και γι’ 
αυτό θα πρέπει να στραφούν προς 
την πλευρά της Τουρκίας.

* Πρώην Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων

Η ευθύνη της Ε.Ε. προς την Κύπρο

«Η Ε.Ε. έχει υποχρέωση να παρέχει αρωγή, 
με όλα τα μέσα που διαθέτει, προς κράτος - 

μέλος που δέχεται ένοπλη επίθεση»

Έτσι, μέχρι σήμερα η Κύπρος ήταν θύμα 
των διαπλεκόμενων συμφερόντων της 

Δύσης και της Τουρκίας. Κανένας δεν ήθε-
λε να βοηθήσει την Κύπρο, ούτε και η Ε.Ε., 
της οποίας η ημικατεχόμενη Κύπρος έγινε 

μέλος το 2004, πριν καταφέρουν να την 
καταστήσουν τουρκικό προτεκτοράτο

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ 
Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

Τα τελευταία 70 τουλάχιστον 
χρόνια η Κύπρος ήταν το 
διαχρονικό θύμα των δια-

πλεκόμενων  συμφερόντων των 
ΗΠΑ, της Βρετανίας, γενικά του 
ΝΑΤΟ και της χαϊδεμένης Τουρ-
κίας. Τα αντικρουόμενα συμφέ-
ροντα Ανατολής και Δύσης, δη-
λαδή του ΝΑΤΟ και της Ρωσίας 
με οποιοδήποτε καθεστώς, έδιναν 
στην Τουρκία το πλεονέκτημα να 
ελίσσεται και να κερδίζει όλο και 
περισσότερα ανταλλάγματα από 
τη Δύση. Η γεωγραφική της θέση 
της δίνει ένα τεράστιο γεωπολιτικό 
πλεονέκτημα.

Αυτό το πλεονέκτημα έδινε στην 
Τουρκία τη δυνατότητα να απαιτεί 
και το ΝΑΤΟ να εκπληρώνει όλες 
τις παράλογες απαιτήσεις της. Κι 
ακόμα ανάγκαζε τις χώρες της 
Δύσης να της δείχνουν μια με-
ροληπτική στάση, παραβλέποντας 
το φυσικό και το διεθνές δίκαιο, 
για να έχουν την Τουρκία ικανο-
ποιημένη και διαχρονικό τους 
σύμμαχο. Η στρατιωτική βοήθεια 
ήταν απεριόριστη και οι Βάσεις 
του ΝΑΤΟ στην Τουρκία ήταν το 
δόρυ της επίθεσης και της άμυνας 
του Δυτικού κόσμου.

Η Ελλάδα και η Κύπρος πλή-
ρωναν συνήθως το λογαριασμό 

των παροχών και δεχόντουσαν 
τις καρπαζιές που κρατούσαν 
την Τουρκία στη θέση του πα-
ραχαϊδεμένου συμμάχου. Η Ελ-
λάδα πλήρωσε τα σπασμένα με 
δώρα έναν εμφύλιο πόλεμο και 
μια δικτατορία και την ανάγκη να 
νιώθει και να συμπεριφέρεται ως 
το εξάρτημα των χωρών της Δύσης. 

Ζούσε με «έναν βρετανικό και ένα 
αμερικανικό πνεύμονα».

Η Κύπρος υπήρξε το κουτί από 
το οποίο αντλούσαν δώρα για την 
Τουρκία. Από τη δεκαετία του 1950 
την κατέστησαν ενδιαφερόμενο 
μέρος στο Κυπριακό. Το 1959 
την κατέστησαν συνέταιρο στην 
Κύπρο, που ήταν ελληνικό νησί 
από χιλιάδες χρόνια, προτού η 
Τουρκία εμφανιστεί στο ιστορικό 

γίγνεσθαι. Αλλά η Τουρκία ήθελε 
και κυριαρχία πάνω στο νησί, με 
διχοτόμηση της Κύπρου. Και αυτό 
προσπάθησαν να της το δώσουν 
το 1964, αλλά απέτυχαν. Για τού-
το χρειάστηκε να εγκαταστήσουν 
στην Ελλάδα την αμερικανόδουλη 
χούντα, που οργάνωσε το πραξικό-
πημα για παραχώρηση τμήματος 

της Κύπρου στην Τουρκία.
Έτσι, μέχρι σήμερα η Κύπρος 

ήταν θύμα των διαπλεκόμενων 
συμφερόντων της Δύσης και της 
Τουρκίας. Κανένας δεν ήθελε να 
βοηθήσει την Κύπρο, ούτε και η 
Ε.Ε., της οποίας η ημικατεχόμενη 
Κύπρος έγινε μέλος το 2004, πριν 
καταφέρουν να την καταστήσουν 
τουρκικό προτεκτοράτο.

Τώρα, τα διαπλεκόμενα συμφέ-

ροντα άρχισαν να διαφοροποιού-
νται. Το παραχάιδεμα της Τουρκίας 
έφερε και κάποια αντίθετα απο-
τελέσματα. Η Τουρκία άρχισε να 
νιώθει ασύδοτη. Αγόρασε και τους 
S-400 από τη Ρωσία και άρχισε να 
ακροβατεί σε δυο βάρκες. Κατά-
φερε να γίνει ένας διπλός σύμμα-
χος και άρχισε να κάνει τη Δύση 
να μην της έχει εμπιστοσύνη. Οι 
ΗΠΑ άρχισαν να βλέπουν ότι ο 
Ελληνισμός είναι πιο αξιόπιστος 
σύμμαχος. Και αντιλαμβάνονται ότι 
η γεωπολιτική θέση της Κύπρου 
είναι το ίδιο σημαντική όπως της 
Τουρκίας.

Τώρα και το Ισραήλ έχει βεβαι-
ωθεί ότι θα είναι καταστροφή για 
τη χώρα μια λύση στο Κυπριακό, 
που να μεταβάλλει την Κύπρο σε 
τουρκικό προτεκτοράτο και το 
κατεχόμενο μέρος να αποτελεί 
τουρκική Βάση. Τώρα είναι και 
τα θέματα ενέργειας στην Ανατολική 
Μεσόγειο, που έκαναν όλους να 
βλέπουν με καχυποψία τα επεκτα-
τικά σχέδια της Τουρκίας, που ώς 
τώρα στρέφονταν μόνο εναντίον 
του Ελληνισμού.

Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
βλέπουμε με ικανοποίηση τη νέα 
θέση της Κύπρου ανάμεσα στα 
διαπλεκόμενα συμφέροντα και 

τη συνεργασία της με τις ΗΠΑ. 
Το μήνυμα που δίνει η Αμερική 
με τη συνάντηση Μπάιντεν - Χρι-
στοδουλίδη απευθύνεται προς την 
Τουρκία και είναι σαφές. «Έσιει τζι 
αλλού πορτοκαλιές, που κάμνουν 
πορτοκάλια».

Το θέμα είναι να μη δώσου-
με όλα μας τα πορτοκάλια, χωρίς 
κανένα αντάλλαγμα. Και ο φόβος 
είναι ότι αν η Τουρκία ξυπνήσει 
από τον ύπνο της αλαζονείας της 
και προσφέρει ξανά όλα της τα 
πορτοκάλια στις ΗΠΑ, τότε τα 
δικά μας θ’ αποτελούν προϊόν β’ 
ποιότητας και ανάλογης τιμής. Το 
θέμα είναι να μην εξαντλήσουμε το 
πλεονέκτημα της αξιοποίησης των 
νέων διαπλεκόμενων συμφερόντων 
με μια ΔΔΟ τουρκικών προδια-
γραφών σε δυο ή τρία τραπέζια 
διαπραγματεύσεων, όπου η Κ.Δ. 
θα καταργηθεί και η διχοτόμηση 
να ονομαστεί «επανένωση της δι-
αιρεμένης Κύπρου». Η Κύπρος 
δεν είναι διαιρεμένη. Είναι κατε-
χόμενη και το ζητούμενο είναι ο 
τερματισμός της κατοχής.

Ελπίζουμε ότι ο ΠτΔ θ’ αξιο-
ποιήσει αυτήν τη νέα προοπτική 
και θα πετύχει μια βιώσιμη λύση 
για να διασφαλίσει το μέλλον του 
Ελληνισμού στην Κύπρο.

Η νέα ευκαιρία και η αξιοποίησή της για βιώσιμη λύση

10.11.2024
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Οι τελευταίες εξελίξεις στην 
ιατρική, ιδίως στους τομείς 
της τεχνητής νοημοσύνης, 

της εξατομικευμένης ιατρικής και 
των νέων τεχνολογιών, φέρνουν 
επανάσταση στη διάγνωση και 
τη θεραπεία σοβαρών ασθενει-
ών, όπως ο καρκίνος, οι μεταμο-
σχεύσεις και οι καρδιαγγειακές 
παθήσεις. Αυτές οι εξελίξεις υπό-
σχονται βελτίωση της ποιότητας και 
αύξηση του προσδόκιμου ζωής. 
Ωστόσο, το κόστος τους συχνά είναι 
απαγορευτικό, εγείροντας ζητήμα-
τα πρόσβασης. Αν και το Γενικό 
Σύστημα Υγείας (ΓεΣΥ) αποτελεί 
σοβαρή κοινωνική κατάκτηση και 
πρέπει να προστατευτεί, δεν είναι 
βέβαιο ότι θα μπορεί να καλύψει 
αυτές τις προηγμένες επιλογές 
όταν προκύψει η ανάγκη, καθι-
στώντας την ιδιωτική ασφάλιση 
υγείας ζωτικής σημασίας.

Στον τομέα του καρκίνου, η επι-
στημονική κοινότητα αναπτύσσει 
εξατομικευμένες θεραπείες βασισμέ-
νες στο γενετικό προφίλ του ασθε-
νούς, προσφέροντας στοχευμένες 
θεραπείες με λιγότερες παρενέργειες 
και καλύτερα αποτελέσματα. Και-
νοτόμα εμβόλια κατά του καρκίνου, 
που χρησιμοποιούν την τεχνολογία 
mRNA, έχουν δείξει ότι μπορούν 

να εκπαιδεύσουν το ανοσοποιητι-
κό σύστημα να αναγνωρίζει και να 
καταστρέφει τα καρκινικά κύτταρα, 
ενώ η precision oncology (εξατομι-
κευμένη ογκολογία) επιτρέπει πιο 
ακριβείς διαγνώσεις και θεραπείες. 
Επιπλέον, η τεχνητή νοημοσύνη 
βοηθά στη διάγνωση του καρκίνου 
μέσω της ανάλυσης ιατρικών εικό-
νων, επιτρέποντας στους γιατρούς 
να εντοπίζουν τη νόσο σε πρώιμα 
στάδια και να αυξάνουν τις πιθα-
νότητες επιτυχίας της θεραπείας.

Αδυναμία για 
ακριβές θεραπείες 

Παρά την ελπιδοφόρα αυτή 
πρόοδο, οι νέες θεραπείες και τε-
χνολογίες είναι συχνά πανάκριβες. 
Σε πολλές περιπτώσεις, δεν καλύ-
πτονται πλήρως από τα δημόσια 
συστήματα υγείας, με αποτέλεσμα 
οι ασθενείς να χρειάζονται ιδιωτική 
ασφάλιση για να έχουν πρόσβαση 
σε αυτές. Το ΓεΣΥ καλύπτει βασικές 
ανάγκες και εξασφαλίζει τη φροντίδα 
για μεγάλο μέρος του πληθυσμού, 
όμως ενδέχεται να μην μπορέσει 
να υποστηρίξει τις εξελιγμένες και 
ακριβές θεραπείες στο μέλλον. Ασθε-
νείς χωρίς πρόσβαση σε ιδιωτική 
ασφάλιση κινδυνεύουν να μείνουν 
έξω από αυτές τις ιατρικές καινοτο-

μίες, κάτι που θα μπορούσε να έχει 
σοβαρές συνέπειες για την υγεία 
και την ποιότητα ζωής τους.

Στον τομέα των μεταμοσχεύσε-
ων, οι νέες τεχνολογίες και οι επι-
στημονικές εξελίξεις έχουν φέρει 
σημαντική πρόοδο, δίνοντας ελπί-
δα σε ασθενείς που πάσχουν από 
σοβαρές ασθένειες. Η χρήση της 
τεχνητής νοημοσύνης βοηθά στην 
καλύτερη αντιστοίχιση και μεγα-
λύτερη συμβατότητα δωρητών με 
λήπτες, αυξάνοντας τις πιθανότητες 
επιτυχίας των μεταμοσχεύσεων. 
Επιπλέον, η έρευνα για τη δημι-
ουργία τεχνητών οργάνων και η 
αναγεννητική ιατρική, μέσω της 
καλλιέργειας ιστών και οργάνων 
σε εργαστήρια, υπόσχεται να μει-
ώσει την εξάρτηση από δωρητές. 
Οι εξελίξεις αυτές ανοίγουν νέους 
ορίζοντες στην ιατρική, προσφέ-
ροντας θεραπείες που πριν από 
μερικά χρόνια φάνταζαν αδιανόητες, 
αλλά η διαθεσιμότητά τους συχνά 
εξαρτάται από την οικονομική δυ-
νατότητα των ασθενών. 

Τεχνητή νοημοσύνη 
Οι καρδιαγγειακές παθήσεις, 

που παραμένουν μια από τις πιο 
συχνές αιτίες θανάτου παγκοσμίως, 
επωφελούνται επίσης από τις νέες 

τεχνολογίες. Η τεχνητή νοημοσύνη 
χρησιμοποιείται στην ανάλυση κλι-
νικών δεδομένων, όπως τα ηλεκτρο-
καρδιογραφήματα, βοηθώντας στην 
ακριβέστερη πρόβλεψη του κινδύ-
νου για καρδιακά επεισόδια. Αυτή η 
προσέγγιση επιτρέπει την έγκαιρη 
προληπτική θεραπεία, μειώνοντας 
τα ποσοστά θνησιμότητας και προ-
σφέροντας καλύτερη ποιότητα ζωής

Η ιατρική συνεχίζει να εξελίσσε-
ται με ταχείς ρυθμούς. Η γονιδιακή 
θεραπεία, η επιγενετική και οι τε-
χνολογίες κυτταρικής ανανέωσης 
ανοίγουν νέους δρόμους για την 
παράταση του υγιούς προσδόκιμου 
ζωής και τη βελτίωση της ποιότητας 
ζωής των ανθρώπων. Ωστόσο, η 
πρόσβαση σε προηγμένες θερα-
πείες που βελτιώνουν την ποιότητα 
ζωής και μειώνουν τον κίνδυνο 
σοβαρών επιπλοκών καθίσταται 
ουσιαστικά απαραίτητη μέσω ιδι-
ωτικής ασφάλισης υγείας. Παρόλο 
που το ΓεΣΥ προσφέρει βασικές 
υπηρεσίες, οι πιο σύγχρονες και 
ακριβές τεχνολογίες μπορεί να μην 
είναι πάντα διαθέσιμες, περιορί-
ζοντας έτσι τις επιλογές και την 
ασφάλεια των ασθενών.

Στην Κύπρο, ο μέσος όρος ζωής 
σήμερα είναι περίπου 80 χρόνια. 
Οι νεότερες γενιές αναμένεται να 

ζήσουν μέχρι τα 100, ενώ τα παιδιά 
που γεννιούνται σήμερα ενδέχεται 
να φτάσουν ακόμη και τα 150 χρό-
νια, σύμφωνα με προβλέψεις. Ποιος 
γονιός θα ήθελε να στερήσει από το 
παιδί του αυτήν την προοπτική; Η 
διαρκής πρόοδος στην εξατομικευ-
μένη ιατρική, που προσαρμόζεται 
στις ανάγκες του κάθε ασθενούς, 
απαιτεί πρόσβαση σε εξειδικευ-
μένες θεραπείες και τεχνολογίες. 

Το ΓεΣΥ αποτελεί ένα θεμέλιο 
κοινωνικής πρόνοιας, που πρέπει 
να προστατευτεί, όμως δεν είναι 
σίγουρο ότι θα μπορεί πάντα να 
καλύψει αυτές τις εξελιγμένες υπη-
ρεσίες. Η ιδιωτική ασφάλιση υγείας 
αναδεικνύεται ως αναγκαιότητα, 
προσφέροντας στους ανθρώπους 
την ευκαιρία να επωφεληθούν από 
τις τελευταίες επιστημονικές εξελί-
ξεις και να διασφαλίσουν την υγεία 
τους μακροπρόθεσμα. Χωρίς αυτήν, 
πολλοί κινδυνεύουν να μείνουν 
εκτός αυτών των δυνατοτήτων, με 
σοβαρές επιπτώσεις στην ποιότητα 
της ζωής τους. Και όταν το τρένο 
πια θα είναι ήδη μακριά, δεν θα 
έχει σημασία η μεταμέλεια, γιατί 
απλώς δεν υπάρχει εισιτήριο για 
το παρελθόν!

*Ασφαλιστικός σύμβουλος
y.ioannides@yahoo.com

Ιδιωτική ασφάλιση υγείας, παρόν και μέλλον 
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ΗΤουρκία βρίσκεται σ’ ένα 
ιδιαίτερα δύσκολο γεω-
πολιτικό σταυροδρόμι, 

με εντάσεις στις σχέσεις της με τη 
Δύση, διαφορές με γειτονικές χώρες 
και έντονα ζητήματα με τις ΗΠΑ 
και το Ισραήλ. Τούτο τεκμαίρεται 
από την αρνητική κατάσταση για 
την Τουρκία των σχέσεών της με τη 
Δύση, τις επιπλοκές στην ενταξιακή 
της πορεία προς την Ευρωπαϊκή 
Ένωση (ΕΕ), την αρνητική στάση 
της Τουρκίας για απελευθέρωση 
και επανένωση της Κύπρου, τις 
διαφορές της με την Ελλάδα, το 
πάγωμα της αίτησής της για ένταξη 
στους BRICS, την εχθρική της στάση 
έναντι του Ισραήλ σε σχέση με το 
Παλαιστινιακό και τη σύγκρουση 
του Ισραήλ με Χαμάς, Χεζπολάχ και 
Ιράν, τη διαφαινόμενη ψυχρότητα 
στις σχέσεις Τουρκίας και Ρωσίας, 
και άλλα πολλά. Αυτές οι σχέσεις 
και διαφορές έχουν δημιουργή-
σει γεωπολιτική αστάθεια για την 
Τουρκία, την οποία πρέπει να δι-
αχειριστεί με στρατηγικό τρόπο 
προκειμένου να προστατεύσει τα 
εθνικά και γεωπολιτικά της συμ-
φέροντα. Η αναδιαμόρφωση και 
άσκηση πολιτικών από την Τουρκία 
που να προωθούν την ισορροπία 

και τη διαφοροποίηση στις σχέσεις 
με την ΕΕ, την Κυπριακή Δημοκρα-
τία και την Ελλάδα, κρίνεται πλέον 
απαραίτητη για την αντιμετώπιση 
των προκλήσεων στην Ανατολική 
Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή.

Αναπροσαρμογή
 πολιτικής έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης

Παρά τις μακροχρόνιες διαπραγ-
ματεύσεις, η ένταξη της Τουρκίας 
στην ΕΕ παραμένει αμφιλεγόμενη, 
λόγω Κυπριακού, ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, δημοκρατικών αξι-
ών και γεωπολιτικών εντάσεων. 
Ωστόσο, η Τουρκία θα μπορούσε 
να επαναπροσδιορίσει τη σχέση 
της με την ΕΕ με πιο πρακτικούς 
και εποικοδομητικούς όρους, και 
με βάση το Ευρωπαϊκό και Διεθνές 
Δίκαιο, εστιάζοντας στην επίλυση του 
Κυπριακού, στην οικονομική συνερ-
γασία, στην ενεργειακή συνεργασία 
και στην αναθεώρηση της πολιτικής 
της για τα ανθρώπινα δικαιώματα.

Εξομάλυνση σχέσεων με 
την Κυπριακή Δημοκρατία

Το Κυπριακό παραμένει πηγή 
έντασης ανάμεσα στην Τουρκία και 
την ΕΕ, ιδιαίτερα λόγω της τουρκικής 

στρατιωτικής παρουσίας και κατοχής 
του βόρειου τμήματος της Κύπρου, 
που αποτελεί τμήμα της επικράτειας 
της ΕΕ, και της έλλειψης διπλωμα-
τικών σχέσεων με την Κυπριακή 
Δημοκρατία. Μια πιο μετριοπαθής 
και εποικοδομητική προσέγγιση της 
Τουρκίας θα μπορούσε ν’ ανοίξει τον 
δρόμο για νέες ευκαιρίες, όπως μια 
θετική και εποικοδομητική στάση 
στις συνομιλίες για επίλυση του 
Κυπριακού, επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων για το Κυπριακό, 
προώθηση μέτρων οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης, μείωση της στρα-
τιωτικής παρουσίας στην Κύπρο, 
σεβασμός των κυριαρχικών δικαιω-
μάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
προώθηση διπλωματικών επαφών 
με την Κυπριακή Δημοκρατία, ανα-
θεώρηση των πολιτικών στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, συνεργασία στην 
αντιμετώπιση των μεταναστευτικών 
ροών, συνεργασία στους τομείς της 
ενέργειας και της ναυτιλίας, και δη-
μιουργία οικονομικών σχέσεων.

Επαναπροσδιορισμός 
σχέσεων με την Ελλάδα

Η σχέση της Τουρκίας με την 
Ελλάδα χαρακτηρίζεται από γε-
ωπολιτικές αντιπαραθέσεις στο 

Αιγαίο και στην Ανατολική Με-
σόγειο, καθώς και από διαφωνίες 
για το μεταναστευτικό. Ωστόσο, η 
Τουρκία μπορεί να ακολουθήσει 
μια νέα στρατηγική που να προάγει 
την κατανόηση και τη συνεργασία, 
όπως ο ειλικρινής και εποικοδο-
μητικός διάλογος για επίλυση των 
μεταξύ τους διαφορών, η ενίσχυση 
της διπλωματικής οδού, η κοινή 
αντιμετώπιση των μεταναστευτικών 
ροών και η προώθηση συνεργασίας 
σε θέματα πολιτισμού και τουρισμού.

Ανάγκη νέας γεωπολι-
τικής προσέγγισης και 
στρατηγικής

Η Τουρκία αντιμετωπίζει έναν 
περίπλοκο γεωπολιτικό χάρτη, όπου 
απαιτείται προσεκτική διαχείριση των 
σχέσεων με την ΕΕ, την Κυπριακή 
Δημοκρατία και την Ελλάδα. Με μια 
στρατηγική που θα προάγει τη συ-
νεργασία, την οικονομική ανάπτυξη 
και την περιφερειακή σταθερότητα, 
η Τουρκία μπορεί να ενισχύσει τη 
θέση της ως ενός σταθεροποιητικού 
παράγοντα στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Η επιδίωξη μιας ισορροπημένης 
εξωτερικής πολιτικής θα προσδώσει 
στην Τουρκία μεγαλύτερη ευελιξία 

και κύρος. Μια τέτοια στρατηγική 
απαιτεί οικοδόμηση εμπιστοσύνης, 
προώθηση της συνεργασίας και 
ετοιμότητα για διάλογο. Η Τουρκία 
πρέπει, επίσης, να διαφοροποιήσει 
τις σχέσεις της με τα διεθνή κέντρα 
εξουσίας, αποφεύγοντας τη σύγκρου-
ση, και προωθώντας έμπρακτα την 
ασφάλεια και συνεργασία στην Ανα-
τολική Μεσόγειο.

Καταλήγοντας, η Τουρκία μπο-
ρεί ν’ αξιοποιήσει την αναδυόμε-
νη γεωπολιτική πραγματικότητα 
στην Ανατολική Μεσόγειο και να 
επαναπροσδιορίσει τη θέση της, 
αναδεικνύοντας τον ρόλο της ως 
σημαντικού παίκτη στην περιοχή. 
Με το να καλλιεργήσει ουσιαστικές 
σχέσεις συνεργασίας και εμπιστο-
σύνης με την ΕΕ, την Κύπρο, την 
Ελλάδα και τους περιφερειακούς 
της γείτονες, η Τουρκία θα μπορέ-
σει να εξυπηρετήσει καλύτερα τα 
καλώς νοούμενα εθνικά και γεω-
πολιτικά της συμφέροντα σε ένα 
μεταβαλλόμενο παγκόσμιο τοπίο.

*Πανεπιστημιακός Καθηγη-
τής-Ανθρωπολόγος στο Philips 

University, πρώην Πρύτανης, και 
πρώην Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού Ιδρυμάτων Ανώτερης 

Εκπαίδευσης (EURASHE). 

Γεωπολιτική θέση της Τουρκίας: 
Προκλήσεις και πολιτικές

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΡ. 
ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ*
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Κάτι που συχνά μου έλεγε 
η γιαγιά μου η Χαρικλού, 
η οποία to 1922 σπούδα-

σε πολιτικές επιστήμες και πήρε 
ντοκτορά από το πανεπιστήμιο 
του Harvard, ήταν: Σταύρο μου... 
«If you can’t beat them, join them!».

Εντάξει! Ψεύδομαι ασυστόλως... 
Η γιαγιά μου η Χαρικλού, που τα 
Καμπιά, «ανάγιωσεν» έντεκα «κο-
πελλούδκια» και όχι μόνο δεν 
σπούδασε στο κοσμοξακουσμέ-
νο Harvard, αλλά μήτε την πρώτη 
τάξη του δημοτικού δεν αξιώθηκε 
να βγάλει η φουκαριάρα. Η ουσία, 
όμως, παραμένει πως... 

Μετά από 64 χρόνια μιας άγονης 
εξωτερικής πολιτικής, την οποία 
ακολούθησαν οι εκάστοτε κοντό-
θωροι «εθνοσωτήρες» Ελλάδας και 
Κύπρου, σήμερα, ένας «πραγματι-
στής» Πρόεδρος αποδέχθηκε πως 
στην παγκόσμια πολιτική σκακιέρα 
το μόνο «δίκιο» που υπάρχει είναι 
το «Δίκιο του Ισχυρού» κι αποφά-
σισε να ακολουθήσει τη ρήση...

«Αν δεν μπορείς να νικήσεις 
κάποιον, πήγαινε με το μέρος του!».

Ας πάρουμε, όμως, τα πράγματα 
από την αρχή:

·  1944 - Σύμφωνα με την αυτοβι-
ογραφία του Ουίνστον Τσόρτσιλ, στις 
9 Οκτωβρίου 1944, σε συνάντηση 
που είχε με τον Ιωσήφ Στάλιν στη 
Μόσχα, υπεγράφη (σε χαρτοπετσέτα 
παρακαλώ) η «Συμφωνία των Ποσο-
στών». Η διαίρεση της νοτιοανατολικής 
Ευρώπης σε σφαίρες επιρροής. Ελ-
λάδα και Κύπρος αποφασίστηκε πως 
ανήκουν στη Δύση.

·  1961- Κίνημα Αδεσμεύτων: 
Ο Μακάριος εθελοκωφεύει στην 
απόφαση των δύο υπερδυνάμε-
ων, ακολουθεί δικό του modus 

operandi και ενισχύει τους δε-
σμούς του με τους Αδέσμευτους. 

Η απόφαση του πρώτου Προ-
έδρου της λιλιπούτειας νεο-ιδρυ-
θείσας Κυπριακής Δημοκρατίας 
να κωφεύσει στις αποφάσεις των 
δύο υπερδυνάμεων, γράφοντας στα 
παλιά του υποδήματα τη «Συμφωνία 
των Ποσοστών», αποτέλεσμα είχε οι 
δεσποτάδες στην Washington DC να 
διαμορφώσουν την άποψη πως 
ο στενοκέφαλος - κατά την άποψή 
τους – Μακάριος είναι «εχθρός» της 
Αμερικής. «Persona non Grata»! Κι 
αφού του έδωσαν το παρατσού-
κλι «ο Φιντέλ Κάστρο της Μεσο-
γείου», η CIA άρχισε να  καταστρώνει 
σχέδια... how to eliminate* Makarios!

*Κομψός όρος, ο οποίος χρη-
σιμοποιείται από την Κεντρική 
Υπηρεσία Πληροφοριών της Αμε-
ρικής όταν θελήσει... «να βγάλει 
κάποιον από τη μέση».

Λίγο πολύ, όλα όσα ακολού-
θησαν είναι γνωστά. Το 1974, η 
Τουρκία, αξιοποιώντας το πράσινο 
φως που της ανάψαμε υπογράφο-
ντας τις συμφωνίες Λονδίνου-Ζυ-
ρίχης, εισέβαλε στην Κύπρο «διά 
της νομίμου οδού», με αποτέλε-
σμα, πενήντα χρόνια αργότερα, να 
συνεχίζει να κατέχει το 37% της 
πατρίδας μας.

Τώρα, αν η απόφαση του Αρ-
χιεπισκόπου Μακαρίου να γίνει 
φίλος και καραμπουζουκλής με 
τον Νάσερ της Αιγύπτου, τον Τίτο 
της Γιουγκοσλαβίας, τον Χαϊλέ 
Σελασιέ της Αβυσσηνίας και τον 
Φιντέλ Κάστρο της Κούβας είναι 
αυτό που επέσυρε την οργή των 
Αμερικανών, με αποτέλεσμα ο Κί-
σινγκερ να πει okay στην Τουρκία 
να εισβάλει στην Κύπρο... ή αν οι 

πραγματικοί ένοχοι είναι η Χούντα 
των Συνταγματαρχών, οι προβατό-
μυαλοι εθνικιστές της ΕΟΚΑ-Β ή 
κάποιος άλλος, καμιά σημασία δεν 
έχει. Αυτό που μετράει είναι πως...

Αιμόδιψο θεριό, 
σφικτοαλυσοπερίπλεκτο με 

άρματα πολλά, 
ερεθισμένο με διχόγνωμες 

αμάχες, 
χύμηξε πάνω στην Κύπρο την 

μακροπαραδαρμένη
και την σπάραξε με ατσάλινα 

αρπάγια του...
Δεν χρειάζεται κάποιος να είναι 

πολιτικός αναλυτής με ντοκτορά 
από το Harvard για να διαπιστώσει 
πως τα συγκλονιστικά γεγονότα κι 
οι κοσμογονικές ανακατατάξεις, 
που διαδραματίζονται έξω από 
την πόρτα μας, σιγά-σιγά σπρώ-
χνουν την «παλάντζα» των Δυτικών 
συμφερόντων προς το μέρος μας!

Η ολέθρια για την Τουρκία από-
φαση του Ερντογάν να υποστηρίξει 
τις τρομοκρατικές οργανώσεις της 
Χαμάς και της Χεζμπολάχ, ακολου-
θώντας τη μυωπική αναθεωρητική 
στρατηγική του Νεο-Οθωμανι-
σμού και τη χίμαιρα της «γαλάζιας 
πατρίδας», δίνοντας «όξος μετὰ 
χολής μεμιγμένον» στο Ισραήλ και 
στην Αμερική, είχε σαν αποτέλεσμα 
να στήσει τη χώρα του στον τοίχο. 

Αν στην εξίσωση προσθέσουμε 
τους S-400, την αλεπουδίσια  «στρα-
τηγική του εκκρεμούς» που χρόνια 
ακολουθεί η Τουρκία, το φλερτ της 
με τον Πούτιν και τις υπόλοιπες 
στραβοτιμονιές του Ερντογάν, το 
αποτέλεσμα είναι πως... το ποτήρι 
πάει να ξεχειλίσει για τους Αμε-
ρικανούς! 

Δεν ισχυρίζομαι πως ο πλανη-

τάρχης και οι συμβουλάτορές του 
έχουν αποφασίσει να εγκαταλεί-
ψουν τον ισχυρότερο σύμμαχό τους 
στο ΝΑΤΟ. Θα ήταν ναΐφ εκ μέρους 
μου να ισχυριστώ κάτι τέτοιο. Σε 
κανένα είκασμα του Πενταγώνου 
δεν καταγράφεται ένα τέτοιο ασύ-
νετο και παιδαριώδες σενάριο. Να 
είστε σίγουροι, όμως, πως «κάτι 
μαγειρεύεται» στο Langley. Τα κε-
ντρικά γραφεία της CIA. Και σας 
διαβεβαιώνω πως αυτό που «μα-
γειρεύεται» δεν είναι ούτε Iskender 
kebab ούτε lahmacun, αλλά... «H
ow to ‘eliminate’ Recep Tayyip E
rdoğan» ! Τον τσαμπουκαλή και 
καπάνταη της Μέσης Ανατολής, 
ο οποίος τόλμησε να τα βάλει με 
τους σημερινούς παντοκράτορες 
του πλανήτη! 

 Όνειρα θερινής νυκτός; 
Ίσως... Ο Ηρόδοτος όμως μας δί-

δαξε πως, «Τα πάντα ρει, μηδέποτε 
κατά τ’ αυτό μένειν». Που σημαίνει, 
όλα είναι ρευστά και τίποτα δεν 
μένει το ίδιο... Επαναλαμβάνω:

Οι κοσμογονικές ανακατατάξεις 
που διαδραματίζονται στη Μέση 
Ανατολή σπρώχνουν την «παλά-
ντζα» των Δυτικών συμφερόντων 
προς το μέρος μας!

Συνοψίζοντας, θα έλεγα πως η 
στροφή που έχει κάνει ο Νίκος 
Χριστοδουλίδης, χωρίς αλληγορίες 
και χωρίς «μου σου του» να τοπο-
θετήσει την Κύπρο στη «σφαίρα 
επιρροής» της Αμερικής, είναι ό,τι 
καλύτερο μπορούσε να κάνει για 
το καλό του τόπου μας! Μιας και 
τα συμφέροντα της υπερδύναμης 
αυτής για πρώτη φορά ταυτίζονται 
με τα δικά μας. 

Τώρα θα μου πείτε πως γίνε-
ται, κύριε Σιδερά, και ξαφνικά 

γίνατε... Χριστο-δούλος; Η λύση 
που προτείνει ο Πρόεδρος είναι 
η ΔΔΟ! Σε προηγούμενα άρθρα 
σας τονίσατε πως είστε κάθετα 
εναντίον της λύσης αυτής!

Έχετε δίκιο... αλλά: 
Η λύση ΔΔΟ, όπως μας την πλά-

σαραν οι «φίλοι» μας το 2004, με 
την Αμερική και το ΗΒ να σέρνουν 
τον χορό μιας και τα συμφέροντά 
τους τότε τους επέβαλλαν να μην 
κακοκαρδίσουν τους Τούρκους 
καρντάσηδές τους, καμία σχέση 
δεν έχει με τη λύση που αποδέχεται 
να διαπραγματευτεί ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης σήμερα. Αν προ-
σέξετε, σε όλες τις αναφορές του 
φροντίζει να τονίσει πως η λύση 
πρέπει να βασίζεται... 

Στα ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών, 
στις δημοκρατικές αρχές και αξίες 
της Ευρώπης και στο Διεθνές Δίκιο!

Αν τώρα τη λύση που επιζητά ο 
Πρόεδρος συνεχίζει να την ονομά-
ζει ΔΔΟ, λίγο με νοιάζει! Γιατί μια 
τέτοια λύση οραματίζομαι κι εγώ. 
Μια λύση η οποία θα διασφαλίσει...

Μία κυριαρχία, μία διεθνή προ-
σωπικότητα και μία ιθαγένεια. Χωρίς 
ξένους στρατούς ή/και μονομερή 
επεμβατικά δικαιώματα από κανέ-
ναν. Μια λύση, η οποία θα φέρει την 
πλήρη απελευθέρωση της Κύπρου. 

Ναι! Παραμένω ένας ακόμα ονει-
ροπόλος Δον Κιχώτης. Συνεχίζω να 
κυνηγώ ανεμόμυλους και να πιστεύω 
πως κάποια μέρα, αργά η γρήγορα, 
θα δω την πατρίδα μου Λεύτερη!

*Honorary Professor, Award 
winning Writer, Composer,  

Producer, Director, Journalist, TV 
Host, Member of UNESCO Greece 

If you can’t beat them, join them!
ΑΠΟΨΗ  
ΣΤΑΥΡΟΣ 
ΣΙΔΕΡΑΣ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

ΗΤεχνητή Νοημοσύνη (TN) 
αναφέρεται στην ικανότητα 
μιας μηχανής να αναπα-

ράγει τις γνωστικές λειτουργίες ενός 
ανθρώπου, όπως είναι η μάθηση, 
ο σχεδιασμός και η δημιουργικό-
τητα. Στόχος της είναι η σύνθεση 
ευφυούς συμπεριφοράς, με στοι-
χεία συλλογιστικής, μάθησης και 
προσαρμογής στο περιβάλλον, ενώ 
συνήθως εφαρμόζεται σε μηχανές 
ή υπολογιστές ειδικής κατασκευής. 
Διαιρείται στη συμβολική τεχνη-
τή νοημοσύνη (που επιχειρεί να 
εξομοιώνει την ανθρώπινη νοη-
μοσύνη αλγοριθμικά χρησιμο-
ποιώντας σύμβολα και λογικούς 
κανόνες υψηλού επιπέδου) και 
στην υποσυμβολική τεχνητή νο-
ημοσύνη, η οποία προσπαθεί να 
αναπαράγει την ανθρώπινη ευφυΐα! 

Η TN θεμελιώθηκε τυπικά ως 
πεδίο στη συνάντηση ορισμένων 
επιφανών Αμερικανών επιστημό-

νων το 1956. Επόμενοι σημαντικοί 
σταθμοί ήταν η ανάπτυξη της γλώσ-
σας προγραμματισμού, η οποία 
έπαιξε πολύ σημαντικό ρόλο στη 
δημιουργία εφαρμογών ΤΝ κατά 
τις επερχόμενες δεκαετίες. Κατά τα 
τέλη της δεκαετίας του ‹60 όμως 
άρχισε η εποχή κριτικής, απογο-
ήτευσης και υποχρηματοδότησης 
των ερευνητικών προγραμμάτων, 
καθώς όλα τα μέχρι τότε εργα-
λεία του χώρου ήταν κατάλληλα 
μόνο για την επίλυση εξαιρετικά 
απλών προβλημάτων. Στα μέσα 
του ‹70 ωστόσο προέκυψε μία 
αναθέρμανση του ενδιαφέροντος 
για τον τομέα λόγω των εμπορικών 
εφαρμογών, ενώ στις αρχές της 
δεκαετίας του ‹80 άρχισαν να 
υλοποιούνται πολύ πιο ισχυρά 
και με περισσότερες εφαρμογές 
νευρωνικά δίκτυα. Κατά τη δεκα-
ετία του ‘90, ανάπτυξη γνώρισαν 
οι ευφυείς πράκτορες (αυτόνομο 

λογισμικό ΤΝ), οι οποίοι βρήκαν 
μεγάλο πεδίο εφαρμογών λόγω 
της εξάπλωσης του Διαδικτύου. 
Επίσης τη δεκαετία του ‹90 η 
ΤΝ, κυρίως η μηχανική μάθηση 
και η ανακάλυψη γνώσης, άρχισε 
να επηρεάζεται πολύ από τη θεω-
ρία πιθανοτήτων και τη στατιστική. 
Σήμερα, όχι σπάνια, η ΤΝ ορίζε-
ται ως η επιστήμη που μελετά τη 
σχεδίαση και υλοποίηση ευφυών 
μηχανών.

Όπως γράφει ο Γιώργος Χατζη-
βασιλείου στο βιβλίο του «Φιλο-
σοφία της τεχνητής νοημοσύνης», 
η τεχνητή νοημοσύνη μπορεί να 
φτάσει ή και να υπερβεί την ανθρώ-
πινη νοημοσύνη στις ερχόμενες 
δεκαετίες και ήδη επιδρά ραγδαία 
στην καθημερινότητά μας. Αναλογι-
στείτε πόσο έχει αλλάξει τον κόσμο 
μόνο μία μορφή τεχνητής νοημο-
σύνης: η Google. Στον 21ο αιώνα 
οι άνθρωποι ερχόμαστε αντιμέτω-

ποι πρώτη φορά με την ογκώδη 
επίδραση ευφυών μηχανών και 
το ενδεχόμενο να εκκολαφθούν 
στο μέλλον μορφές τους που θα 
ξεπερνούν τον άνθρωπο σε ό,τι 
τον έφτασε από τις πρωτόγονες 
σπηλιές του μέχρι το φεγγάρι: τη 
νοημοσύνη του.

Η νέα Τεχνολογία επωάζει ένα 
καινοφανές σύμπαν. Ο άνθρωπος, 
όπως τον γνωρίζουμε -οι συνήθειες, 
το φυσικό και ψηφιακό του περι-
βάλλον, η σωματικότητά του- ίσως 
και να φαντάζει πρωτόγονος σε 
λίγες γενιές από σήμερα. Καλώς ή 
κακώς θα φανεί στο βαθύ μέλλον. 
Σε κάθε περίπτωση ζούμε ορισμέ-
νες από τις πιο ενδιαφέρουσες, 
γι’ αυτό και κρίσιμες, στιγμές της 
ανθρώπινης ιστορίας. Το πιο επι-
τακτικό φιλοσοφικό ερώτημα που 
αντιμετωπίζει λοιπόν η σύγχρονη 
σκέψη είναι: «Μπορεί ο άνθρωπος 
να ελέγξει κάτι πιο ευφυές από 

τον ίδιο;» 
Είναι γενικά αποδεκτό ότι τα 

σημερινά συστήματα τεχνητής νο-
ημοσύνης δεν έχουν ηθικό status. 
Κατά συνέπειαν είναι πολύ πιθανό 
τέτοιου είδους τεχνολογικά επι-
τεύγματα να βρεθούν στα χέρια 
παρανοϊκών και διεστραμμένων 
εγκεφάλων, που θα τα χρησιμο-
ποιούν χωρίς καμιάν αναστολή… 
που δεν θα διστάσουν να πατήσουν 
επί πτωμάτων, με μόνο σκοπό το 
κέρδος. 

Υστερόγραφο: Σκέφτομαι αλη-
θινά σε τι κόσμο θα κληθούν να 
ζήσουν τα παιδιά και τα εγγόνια 
μας. Θα είναι άραγε ελεύθεροι ή 
θα τους καταδυναστεύει σε κάθε 
τους βήμα μια αόρατη και ανε-
ξέλεγκτη δύναμη έτοιμη να τους 
κατασπαράξει; 
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας,  από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com 

Τεχνητή Νοημοσύνη: Ευλογία ή κατάρα;
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Δύο Χρυσά Βραβεία 
κέρδισε η Τράπεζα Κύπρου 
στα Cyprus HR Awards 
2023, που διοργανώνει η 
Boussias. Τα δυο βραβεία 
αφορούν στις κατηγορίες 
«Best Change Management 
Strategy/Initiative» και «Best 
Partnership with Educational 
Institutions». To πρώτο Χρυ-
σό βραβείο δόθηκε για την 
πρωτότυπη και πρωτοπορια-
κή για τα κυπριακά δεδομένα 
δράση «Think Tank», του 1ου 
Εσωτερικού Διαγωνισμού 
Καινοτομίας της Τράπεζας. 
Με μότο “Οι καλύτερες ιδέ-
ες ζουν ανάμεσά μας - Let’s 
banking do it!” οι εργαζόμενοι 
κλήθηκαν να ξεδιπλώσουν 
τα ταλέντα τους και ν’ αναπτύ-
ξουν τις δικές τους καινοτόμες 
ιδέες, ώστε να συμβάλουν στη 
δημιουργία ενός νέου προϊό-
ντος ή/και υπηρεσίας που θα 
αναβαθμίσει την εργασιακή 
και την πελατειακή εμπειρία. 
Οι 3 καλύτερες ιδέες βρα-
βεύτηκαν και βρίσκονται σε 
διαδικασία υλοποίησης. Το 
δεύτερο Χρυσό βραβείο αφο-
ρά τη δημιουργία της «BοC 
Academy», ενός «κέντρου 
γνώσης» που προσφέρει στο 

προσωπικό της Τράπεζας την 
ευκαιρία να αναβαθμίσει τις 
δεξιότητές του (upskilling) ή/ 
και να επανεκπαιδευτεί σε 
νέες (reskilling). Η Ακαδημία 
βασίζεται σε συνεργασίες με 
τοπικά και διεθνή ακαδη-
μαϊκά και επαγγελματικά 
ιδρύματα. Η BoC Academy 
ξεκίνησε ήδη τον 2ο κύκλο 

προγραμμάτων της με νέες 
θεματολογίες και συνεργασίες. 
Σημαντικό να αναφερθεί ότι 
και οι 2 βραβευμένες πρω-
τοβουλίες έγιναν πράξη μετά 
από εισηγήσεις του ίδιου του 
προσωπικού στο πλαίσιο του 
προγράμματος ενδυνάμωσης 
της εταιρικής κουλτούρας του 
Οργανισμού.

Δύο Χρυσές βραβεύσεις
για την Τράπεζα Κύπρου 
στα Cyprus HR Awards 

ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΑΓΓΛΙΣΙΔΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1997 ΕΩΣ 2017

Γνωστοποίηση σύμφωνα με τους Κανονισμούς 32, 33, 34, 35 και 36 
για καθορισμό και πληρωμή Αποχετευτικών Τελών

Ο Επαρχιακός Οργανισμός Αυτοδιοίκησης Λάρνακας (ΕΟΑΛ), ασκώντας τις εξουσίες που του χορη-
γούνται από τους Κανονισμούς 32, 33, 34, 35 και 36 των περί Αποχετεύσεων Αγγλισίδων Κανονι-
σμών του 1997 έως 2017, αποφάσισε και καθόρισε αναφορικά με το έτος 2024 τα ακόλουθα, σε 
σχέση με την επιβολή και είσπραξη των τελών:

1. Ετήσιο τέλος αποχέτευσης λυμάτων για κατοικίες και/ή άλλα ακίνητα ή υποστατικά, τα οποία βρί-
σκονται μέσα στην περιοχή της κοινότητας Αγγλισίδων, που εξυπηρετείται ή μπορεί να εξυπηρετηθεί 
από το Σύστημα Αποχέτευσης Λυμάτων του ΕΟΑΛ, 60 σεντ για κάθε χιλιάδα πάνω στη γενική εκτί-
μηση (αξία 1.1.2021) του ακινήτου, όπως αυτή είναι εγγεγραμμένη ή καταχωρημένη στο Επαρχιακό 
Κτηματολόγιο Λάρνακας.

2. Τέλος χρήσης του αποχετευτικού συστήματος 50 σεντ για κάθε κυβικό μέτρο νερού που καταναλώ-
νεται από κάθε υποστατικό που εξυπηρετείται από το Σύστημα Αποχετεύσεων Λυμάτων του ΕΟΑΛ. Το 
τέλος αυτό αναγράφεται στους λογαριασμούς υδατοπρομήθειας των υποστατικών που εξυπηρετούνται 
και καταβάλλεται στον ίδιο τόπο και χρόνο που καταβάλλεται το αντίστοιχο τέλος υδατοπρομήθειας.

3. Τα καθορισθέντα ετήσια τέλη, που αναφέρονται στην παράγραφο 1 πιο πάνω, τιμολογούνται σε μία 
δόση κατά τη διάρκεια του έτους και πρέπει να πληρωθούν το αργότερο μέχρι τις 31 Ιανουαρίου 2025. 

4. Οι πληρωμές των τελών γίνονται στα Κεντρικά Γραφεία του ΕΟΑΛ, στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του 
Δημότη, καθώς και στα Γραφεία Εξυπηρέτησης του Πολίτη του ΕΟΑΛ είτε με αυτόματη τραπεζική 
εντολή ή διαδικτυακά μέσω της ιστοσελίδας www.jccsmart.com.

Τα Κεντρικά Γραφεία του ΕΟΑΛ, το Κέντρο Εξυπηρέτησης του Δημότη και τα Γραφεία Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη λειτουργούν σε καθορισμένες μέρες και ώρες στα ακόλουθα σημεία:

• Κεντρικά Γραφεία στην οδό Αδαμάντιου Κοραή 12, 6010 Λάρνακα (καθημερινά), 7:45 – 14:00
• Κέντρο Εξυπηρέτησης του Δημότη στην οδό Ανδρέα Μιαούλη 11, 6017 Λάρνακα  
  (καθημερινά), 8:00 – 13:30
• Αθηένου, στην οδό Αρχ. Μακαρίου Γ’2 (Τρίτη),  7:45 – 13:30
• Πάνω Λεύκαρα, στην οδό Ανδρέα Παπανδρέου (Τετάρτη), 7:45 – 13:30
• Κίτι, στην οδό Παναγίας Αγγελόκτιστης (Πέμπτη - Παρασκευή), 7:45 – 13:30

5. Παρακαλούνται οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες/κάτοχοι όπως εξοφλήσουν έγκαιρα τους λογαριασμούς 
τους προς αποφυγήν ταλαιπωρίας και πρόσθετης επιβάρυνσης. Για σκοπούς εξυπηρέτησης του κοι-
νού αποστέλλονται καταστάσεις λογαριασμού με ταχυδρομείο ή με ηλεκτρονικό ταχυδρομείο, όπου 
έχει αυτό δηλωθεί από τους ιδιοκτήτες/κατόχους. Όσοι ιδιοκτήτες/κάτοχοι δεν λάβουν κατάσταση 
λογαριασμού, θα πρέπει να επικοινωνήσουν με τα γραφεία του ΕΟΑΛ στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο 
csd@eoal.org.cy, τηλ. 24501000, έγκαιρα, για διευθέτηση της πληρωμής των οφειλόμενων πο-
σών εντός της καθορισθείσας προθεσμίας.

ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΑΘΗEΝΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 2007 ΕΩΣ 2017

Γνωστοποίηση σύμφωνα με τους Κανονισμούς 32, 33, 34 και 35 
για καθορισμό και πληρωμή Αποχετευτικών Τελών

Ο Επαρχιακός Οργανισμός Αυτοδιοίκησης Λάρνακας (ΕΟΑΛ), ασκώντας τις εξουσίες που του χορη-
γούνται από τους Κανονισμούς 32, 33, 34, και 35 των περί Αποχετεύσεων Αθηένου Κανονισμών του 
2007 έως 2017, αποφάσισε και καθόρισε αναφορικά με το έτος 2024 τα ακόλουθα σε σχέση με την 
επιβολή και είσπραξη των τελών:

1. Ετήσιο τέλος αποχέτευσης λυμάτων για κατοικίες και/ή άλλα ακίνητα ή υποστατικά, τα οποία βρί-
σκονται μέσα στην περιοχή του Δήμου Αθηένου, που  εξυπηρετείται ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από 
το Σύστημα Αποχέτευσης Λυμάτων του ΕΟΑΛ, 67 σεντ για κάθε χιλιάδα πάνω στη γενική εκτίμηση 
(αξία 1.1.2021) του ακινήτου, όπως αυτή είναι εγγεγραμμένη ή καταχωρημένη στο Επαρχιακό Κτη-
ματολόγιο Λάρνακας.

2. Τέλος χρήσης του αποχετευτικού συστήματος 50 σεντ για κάθε κυβικό μέτρο νερού που καταναλώ-
νεται από κάθε υποστατικό που εξυπηρετείται από το Σύστημα Αποχετεύσεων Λυμάτων του ΕΟΑΛ. Το 
τέλος αυτό αναγράφεται στους λογαριασμούς υδατοπρομήθειας των υποστατικών που εξυπηρετούνται 
και καταβάλλεται στον ίδιο τόπο και χρόνο που καταβάλλεται το αντίστοιχο τέλος υδατοπρομήθειας.

3. Τα καθορισθέντα ετήσια τέλη, που αναφέρονται στην παράγραφο 1 πιο πάνω, τιμολογούνται σε μία 
δόση κατά τη διάρκεια του έτους και πρέπει να πληρωθούν το αργότερο μέχρι τις 31 Ιανουαρίου 2025. 

4. Οι πληρωμές των τελών γίνονται στα Κεντρικά Γραφεία του ΕΟΑΛ, στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του 
Δημότη, καθώς και στα Γραφεία Εξυπηρέτησης του Πολίτη του ΕΟΑΛ είτε με αυτόματη τραπεζική 
εντολή ή διαδικτυακά μέσω της ιστοσελίδας www.jccsmart.com.

Τα Κεντρικά Γραφεία του ΕΟΑΛ, το Κέντρο Εξυπηρέτησης του Δημότη και τα Γραφεία Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη λειτουργούν σε καθορισμένες μέρες και ώρες στα ακόλουθα σημεία:

• Κεντρικά Γραφεία στην οδό Αδαμάντιου Κοραή 12, 6010 Λάρνακα  (καθημερινά), 7:45 – 14:00
• Κέντρο Εξυπηρέτησης του Δημότη στην οδό Ανδρέα Μιαούλη 11, 6017 Λάρνακα 
  (καθημερινά), 8:00 – 13:30
• Αθηένου, στην οδό Αρχ. Μακαρίου Γ’2 (Τρίτη), 7:45 – 13:30
• Πάνω Λεύκαρα, στην οδό Ανδρέα Παπανδρέου (Τετάρτη), 7:45 – 13:30
• Κίτι, στην οδό Παναγίας Αγγελόκτιστης (Πέμπτη - Παρασκευή), 7:45 – 13:30

5. Παρακαλούνται οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες/κάτοχοι όπως εξοφλήσουν έγκαιρα τους λογαριασμούς 
τους προς αποφυγήν ταλαιπωρίας και πρόσθετης επιβάρυνσης. Για σκοπούς εξυπηρέτησης του κοι-
νού αποστέλλονται καταστάσεις λογαριασμού με ταχυδρομείο ή με ηλεκτρονικό ταχυδρομείο, όπου 
έχει αυτό δηλωθεί από τους ιδιοκτήτες/κατόχους. Όσοι ιδιοκτήτες/κάτοχοι δεν λάβουν κατάσταση 
λογαριασμού, θα πρέπει να επικοινωνήσουν με τα γραφεία του ΕΟΑΛ στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο 
csd@eoal.org.cy, τηλ. 24501000, έγκαιρα, για διευθέτηση της πληρωμής των οφειλόμενων πο-
σών εντός της καθορισθείσας προθεσμίας.

ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΑΓΙΩΝ ΒΑΒΑΤΣΙΝΙΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 2007 ΕΩΣ 2017
Γνωστοποίηση σύμφωνα με τους Κανονισμούς 32, 33, 34 και 35

για καθορισμό και πληρωμή Αποχετευτικών Τελών

Ο Επαρχιακός Οργανισμός Αυτοδιοίκησης Λάρνακας (ΕΟΑΛ), ασκώντας τις εξουσίες που του χορη-
γούνται από τους Κανονισμούς 32, 33, 34 και 35 των περί Αποχετεύσεων Αγίων Βαβατσινιάς Κανο-
νισμών του 2007 έως 2017, αποφάσισε και καθόρισε αναφορικά με το έτος 2024 τα ακόλουθα σε 
σχέση με την επιβολή και είσπραξη των τελών:

1. Ετήσιο τέλος αποχέτευσης λυμάτων για κατοικίες και/ή άλλα ακίνητα ή υποστατικά, τα οποία βρί-
σκονται μέσα στην περιοχή της κοινότητας Αγίων Βαβατσινιάς, που εξυπηρετείται, ή μπορεί να εξυ-
πηρετηθεί από το Σύστημα Αποχέτευσης Λυμάτων του ΕΟΑΛ, το οποίο κατασκευάστηκε ή θα κατα-
σκευαστεί κατά τη διάρκεια των Φάσεων Α’ και Β’ του Συστήματος Αποχέτευσης Λυμάτων, 50 σεντ 
και 20 σεντ αντίστοιχα, για κάθε χιλιάδα πάνω στη γενική εκτίμηση (αξία 1.1.2021) του ακινήτου, 
όπως αυτή είναι εγγεγραμμένη ή καταχωρημένη στο Επαρχιακό Κτηματολόγιο Λάρνακας.

2. Τέλος χρήσης του αποχετευτικού συστήματος 10 σεντ για κάθε κυβικό μέτρο νερού που καταναλώ-
νεται από κάθε υποστατικό που εξυπηρετείται από το Σύστημα Αποχετεύσεων Λυμάτων του ΕΟΑΛ. Το 
τέλος αυτό αναγράφεται στους λογαριασμούς υδατοπρομήθειας των υποστατικών που εξυπηρετούνται 
και καταβάλλεται στον ίδιο τόπο και χρόνο που καταβάλλεται το αντίστοιχο τέλος υδατοπρομήθειας.

3. Τα καθορισθέντα ετήσια τέλη, που αναφέρονται στην παράγραφο 1 πιο πάνω, τιμολογούνται σε μία 
δόση κατά τη διάρκεια του έτους και πρέπει να πληρωθούν το αργότερο μέχρι τις 31 Ιανουαρίου 2025. 

4. Οι πληρωμές των τελών γίνονται στα Κεντρικά Γραφεία του ΕΟΑΛ, στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του 
Δημότη, καθώς και στα Γραφεία Εξυπηρέτησης του Πολίτη του ΕΟΑΛ, είτε με αυτόματη τραπεζική 
εντολή ή διαδικτυακά μέσω της ιστοσελίδας www.jccsmart.com.

• Τα Κεντρικά Γραφεία του ΕΟΑΛ, το Κέντρο Εξυπηρέτησης του Δημότη και τα Γραφεία Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη λειτουργούν σε καθορισμένες μέρες και ώρες στα ακόλουθα σημεία:

• Κεντρικά Γραφεία στην οδό Αδαμάντιου Κοραή 12, 6010 Λάρνακα  (καθημερινά), 7:45 – 14:00
• Κέντρο Εξυπηρέτησης του Δημότη στην οδό Ανδρέα Μιαούλη 11, 6017 Λάρνακα 
  (καθημερινά), 8:00 – 13:30
• Αθηένου, στην οδό Αρχ. Μακαρίου Γ’2 (Τρίτη), 7:45 – 13:30
• Πάνω Λεύκαρα, στην οδό Ανδρέα Παπανδρέου (Τετάρτη), 7:45 – 13:30
• Κίτι, στην οδό Παναγίας Αγγελόκτιστης (Πέμπτη - Παρασκευή), 7:45 – 13:30

5. Παρακαλούνται οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες/κάτοχοι όπως εξοφλήσουν έγκαιρα τους λογαριασμούς 
τους προς αποφυγήν ταλαιπωρίας και πρόσθετης επιβάρυνσης. Για σκοπούς εξυπηρέτησης του κοι-
νού, αποστέλλονται καταστάσεις λογαριασμού με ταχυδρομείο ή με ηλεκτρονικό ταχυδρομείο, όπου 
έχει αυτό δηλωθεί από τους ιδιοκτήτες/κατόχους. Όσοι ιδιοκτήτες/κάτοχοι δεν λάβουν κατάσταση 
λογαριασμού, θα πρέπει να επικοινωνήσουν με τα γραφεία του ΕΟΑΛ στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο 
csd@eoal.org.cy, τηλ. 24501000, έγκαιρα, για διευθέτηση της πληρωμής των οφειλόμενων πο-
σών εντός της καθορισθείσας προθεσμίας.



31ΧΡΗΣΤΙΚΑ 

Την Τετάρτη, 13 Νοεμβρίου 
2024 και ώρα 7 μ.μ., θα γίνει 
παρουσίαση του βιβλίου του κ. 
Γιάννη Κ. Λάμπρου, «Ιστορία του 
Κυπριακού: Τα Χρόνια μετά την 
Ανεξαρτησία, 1960-2023», στην 
αίθουσα εκδηλώσεων του Ιδρύ-
ματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 
Γ’, στην Αρχιεπισκοπή. Το βιβλίο 
θα παρουσιάσουν ο κ. Πέτρος Πα-
παπολυβίου, καθηγητής Ιστορίας 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και ο κ. 

Ανδρέας Θεοφάνους, καθηγητής Οι-
κονομικών και Δημόσιας Πολιτικής 
στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας και 
πρόεδρος του Κέντρου Ευρωπαϊκών 
και Διεθνών Υποθέσεων. Χαιρε-
τισμό θα απευθύνουν εκ μέρους 
του Προέδρου της Δημοκρατίας κ. 
Νίκου Χριστοδουλίδη ο αναπλη-
ρωτής Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, 
κ. Γιάννης Αντωνίου και ο Μακα-
ριότατος Αρχιεπίσκοπος Κύπρου 
κ. Γεώργιος.

Η ICTS Cyprus, όπως και κάθε 
χρόνο, συνέβαλε για την επιτυχή 
υλοποίηση της εκδήλωσης “Πτήση 
Αγάπης”. Μια ξεχωριστή εκδήλωση 
πραγματοποιήθηκε τη Δευτέρα, 4 
Νοεμβρίου, στον Διεθνή Αερολι-
μένα Λάρνακας, όπως κάθε χρόνο, 
από το Flight Safety Foundation και 
την TUS Airlines, η οποία πρό-
σφερε σε ιδιαίτερα παιδιά την 
ευκαιρία να ζήσουν τη μαγεία της 
πτήσης. Η «Πτήση Αγάπης» ήταν 
μια επιτυχημένη και συγκινητική 
εκδήλωση, που χάρισε χαμόγελα 
και αγάπη στα παιδιά που συμμε-
τείχαν. Η ICTS Cyprus και φέτος 
με χαρά και υπερηφάνεια συνέ-

βαλε στην υλοποίηση αυτής της 
πρωτοβουλίας, αναλαμβάνοντας 
τις υπηρεσίες ελέγχου ασφαλείας 
για τους μικρούς επιβάτες και τους 
συνοδούς τους. Προσέφερε μιαν 
άνετη και ασφαλή εμπειρία στα παι-
διά εξασφαλίζοντας σε συνεργασία 
με τους υπόλοιπους φορείς του 
Αερολιμένα Λάρνακας να πραγ-
ματοποιηθεί η διέλευσή τους μέσω 
ενός εξειδικευμένου διαδρόμου 
για τον έλεγχο ασφαλείας προς 
διευκόλυνσή τους. Με αυτόν τον 
τρόπο, η ICTS Cyprus συνέβαλε 
στην εξασφάλιση μιας ευχάριστης 
και ασφαλούς εμπειρίας για τα 
παιδιά και τους συνοδούς τους.

Η Επαρχιακή Επιτρο-
πή Λ/κας-Αμ/στου του 
Κυπριακού Κέντρου 
Μελετών 

σάς προσκαλεί στη 
διάλεξη/ανοικτή συζή-
τηση: «Ενημέρωση για τις 
τελευταίες εξελίξεις στο 
Κυπριακό». Η συζήτηση 
θα γίνει την Πέμπτη, 14/11/2024 
και ώρα 19.30, στη Στέγη Γραμ-
μάτων και Τεχνών,  Δημοτικό Πο-
λιτιστικό Κέντρο «Αμμόχωστος», 
Κτήριο πρώην Συνεργατικού 
Ταμιευτηρίου Αμ/στου, Αρχιε-
πισκόπου Κυπριανού 18, 6016 
Λάρνακα (έναντι ΑCS Courier), 
τηλ. 24817737. Καλωσόρισμα από 
την κ. Ελλάδα Ιωάννου, Πρόεδρο 

Επαρχιακής Επιτροπής 
Λάρνακας/Αμμοχώστου 
του ΚΥ.ΚΕ.Μ. Χαιρετισμό 
θα απευθύνουν ο κ. Τώ-
νης Τουμαζής, Πρόεδρoς 
Κεντρικού Συμβουλίου 
του ΚΥ.ΚΕ.Μ. και ο κ. Αν-
δρέας Βύρας, Δήμαρχος 
Λάρνακας. Εισηγητής θα 

είναι ο κ. Μενέλαος Μενελάου, 
Διαπραγματευτής για το Κυπριακό. 
Τη συζήτηση θα συντονίζει ο κ. 
Ανδρέας Μορφίτης, Αντιπρόεδρος 
Κεντρικού Συμβουλίου ΚΥ.ΚΕ.Μ. 
Διάρκεια εκδήλωσης: 60 λεπτά. 
Είσοδος ελεύθερη. Τη συζήτηση 
χορηγεί η Άτλας Παντού. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες: κ. Ελλάδα 
Ιωάννου, τηλ. 99758896.

Παρουσίαση βιβλίου

Διάλεξη/ανοικτή συζήτηση

Η Πετρολίνα Μεγάλος Χορηγός της εκστρατείας 
Let’s do it! Cyprus - Καθαρίζω την Κύπρο

ICTS in Cyprus - «Πτήση Αγάπης»

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ
ΛΕΥΚΩΣΙΑ

Γεωργίου Σούλα, Βασιλέως 
Παύλου Α› 12Α, πίσω από το 
παλιό ΓΣΠ κοντά στο Υπουργείο 
Οικονομικών, τηλ.: 22672502, 
22672502.
Παπαβαρνάβας Βαρνάβας, Αρμε-
νίας 67Β, πλησίον Cafe Deliyard, 
3 0μ. μετά το Υπουργείο Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, τηλ.: 
22264999, 94002999.
Γιαννή Αλεξάνδρα, Λεωφ. 
Αρχαγγέλου Μιχαήλ 3, φώτα 
K-CINEPLEX προς κυκλικό 
κυκλοφοριακό κόμβο Δία/Σίγμα 
(Παρισινός/πρώην στρατόπε-
δο), Έγκωμη, τηλ.: 22018559, 
22018559.
Γιάγκου Φρόσω, Λεωφ. Στροβό-
λου 48, κύριος δρόμος Τσερίου, 
απέναντι από το SMART και 
δίπλα από τον SIFOUNA, τηλ.: 
22383330, 99594498.
Κουρουκλάρης Κωνσταντίνος, 
Σταυρού 41, απέναντι από περί-
πτερο ΣΤΕΦΑΝΟΣ  και 50 μ. από 
κατάστημα ΜΑΤΙ, Στρόβολος, τηλ.: 
22252060.
Αντωνίου Ανδρέας, Ιωάννη 
Κρανιδιώτη 111, έναντι φούρνου 
VΙΕΝΝΑ, Λατσιά, τηλ.: 22105395.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Χριστοφόρου Αλέξανδρος, 
Μαρίνου Γερολάνου 12, βόρεια 
των φώτων τροχαίας του FOUI, 
Κάτω Πολεμίδια, τηλ.: 25661101, 
25561083.
Λουκούμη Μαριάννα, Αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ› 39, δίπλα 

από Κρεατοαγορά ΜΕΛΗΣ, 
Μέσα Γειτονιά, τηλ.: 25728408, 
25752960.
Κίρκοβα-Ανδρέου Σάσια, Χαράλα-
μπου Φτερούδη 2, Ανοικοδόμησης  
- Αγ. Αθανασίου, Άγιος Αθανάσιος, 
τηλ.: 25725558, 25588033.
Βάσσου Χρυστάλλα - Ζαχαρούλα, 
Δικώμου 5, κατ. 3, Marilia Court, 
δίπλα από Coffee Island, Ύψωνας, 
τηλ.: 25550019, 99756030.
Κωνσταντίνου Γεωργία, Λεωφό-
ρος Αμαθούντος 112, έναντι ξε-
νοδοχείου Mediterranean Hotel, 
Άγιος Τύχωνας, τηλ.: 25023904.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Μαυρή Λουίζα, Στρατηγού Τιμάγια 
9, Συντεχνιακό φαρμακείο ΠΕΟ, 
πλησίον φούρνου ΖΟΡΠΑ, τηλ.: 
24655312, 96720773.
Ταντελές Νικόλας, Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου ΙΙΙ 30, Κίτι, τηλ.: 
24427300, 24426189.
Ανδρέου Δέσποινα, Λεωφ. Αρτέμι-
δος 30, πλησίον φώτων Φανερω-
μένης, τηλ.: 24656884, 24361084.

ΠΑΦΟΣ
Φιλιππίδου - Γεωργιάδου Κων-
σταντία, Ευαγόρα Παλληκαρίδη 
93, έναντι καταστήματος ρούχων 
ΝΟΥΜΕΡΟ, τηλ.: 26949259, 
26222670.

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Γιάλλουρος Πανίκος, 1ης Απριλίου 
184, απέναντι από την υπεραγορά 
ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ, Παραλίμνι, τηλ.: 
23825979, 23744771.
Δασκαλάκη Μαρία, Μακαρίου Γ› 
34, Σωτήρα, τηλ.: 23300740.

11η Ετήσια Επιστημο-
νική Ημερίδα 

To Ίδρυμα Χριστίνα Α. 
Αποστόλου διοργανώνει, 
και σας προσκαλεί να συμ-
μετάσχετε, για 11η χρονιά, 
την Ετήσια Επιστημονική 
Ημερίδα εις μνήμην της 
Χριστίνας Αποστόλου με 
θέμα: «Κλινικές Μελέτες 
και Καινοτόμα Φάρμακα: 
Τι πρέπει να γνωρίζουν οι 
ασθενείς». Ημερομηνίες και 
τοποθεσίες: Λεμεσός: Δευ-
τέρα, 11 Νοεμβρίου 2024, 
και ώρα 19:30-21:00, στο 
Πολιτιστικό Κέντρο Πάνος 
Σολομωνίδης. Λάρνακα: 
Τρίτη, 12 Νοεμβρίου 2024, 
και ώρα 19:30-21:00, στην 
αίθουσα εκδηλώσεων του 
Ι.Ν. Αγίου Λαζάρου. Η 
ημερίδα τελεί υπό την αι-
γίδα του Υπουργού Υγείας, 
Μιχάλη Δαμιανού. Είσοδος 
ελεύθερη. Για περισσότερες 
πληροφορίες, καλέστε στο 
τηλέφωνο: 24639904.  

Εκδρομές
Το Ινστιτούτο Ελληνικού 

Πολιτισμού, ΙΕΠ, διοργανώ-
νει εκδρομή στην Ελλάδα 
από τις  8-12/12:   Μύλος 
Ξωτικών Τρίκαλα (το 
μεγαλύτερο θεματικό πάρκο 
Χριστουγέννων – Πρω-
τοχρονιάς στην Ελλάδα), 
Μετέωρα, Αλπική Πίνδος, 
Καταρράκτης Παλαιοκαρυ-
άς, Μονή Πόρτα Παναγιά, 
Γύρος  Λίμνης Πλαστήρα. 
Αναλυτικό πρόγραμμα στην 
ιστοσελίδα www.iep.org.cy. 
Δηλώσεις,  99373000 ΙΕΠ 
και 22775639 SKYLAB 
TRAVEL. Επίσης διοργα-
νώνεται ημερήσια εκδρομή 
στην Κύπρο το Σάββατο, 23 
Νοεμβρίου. Εκκίνηση από 
Λευκωσία για Λεύκαρα, 
Μονή Αγίου Μηνά, Βάβλα, 
Άγιος Θεόδωρο Λάρνακας. 
Τιμή €35. Περιλαμβάνεται, 
μεταφορά, ξενάγηση/γευσι-
γνωσία σε οινοποιείο και κέ-
ντρο Μέλισσας, γεύμα/ποτό. 
Πληροφορίες – δηλώσεις 
99486735 και 99422526. 

Επικεντρωμένη στον ίδιο σκοπό, 
που είναι η στήριξη της Κύπρου και 
των ανθρώπων της, η Πετρολίνα 
αποτελεί για άλλη μια χρονιά τον 
Μεγάλο Χορηγό της εκστρατείας 
Let’s do it! Cyprus. Πρόκειται για 
τη μεγαλύτερη περιβαλλοντική 
δράση που πραγματοποιείται 
στην Κύπρο, καταγράφοντας το 
υψηλότερο ποσοστό συμμετοχής, 
με στόχο την ευαισθητοποίηση και 
την ενεργό συμμετοχή των πολι-
τών, σε θέματα που άπτονται της 
προστασίας, διατήρησης και αει-
φόρου διαχείρισης του χερσαίου 
και θαλάσσιου περιβάλλοντός μας. 
Η Πετρολίνα, ως ο Μεγάλος Χο-
ρηγός της εκστρατείας συμμετείχε 

την Πέμπτη, 31/10, με την ομάδα 
της Petrolina Energy Team και σε 
εκστρατεία καθαρισμού στο Παττί-
χειο Πάρκο Λάρνακας, στηρίζοντας 
έμπρακτα τον στόχο της εκστρατείας 
για καθαρισμό της Κύπρου από 
τα απορρίμματα που βρίσκονται 

στους δρόμους, τις πόλεις και το 
φυσικό περιβάλλον μας. Το Let’s 
Do It! Cyprus 2024, με το σλόγκαν 
#stoxerisou, οργανώνεται από το 
Περιβαλλοντικό και Κοινωνικό 
Δίκτυο «Together Cyprus» σε 
συνεργασία με το Γραφείο Επι-
τρόπου Περιβάλλοντος και Ευη-
μερίας των Ζώων, το οποίο έχει 
θέσει υπό την αιγίδα του την όλη 
εκστρατεία. Συμμετέχουν, όπως 
κάθε χρόνο, δημόσιοι φορείς, 
δήμοι, σχολεία, εταιρείες και μη 
κυβερνητικοί οργανισμοί, καθώς 
επίσης και μεμονωμένοι πολίτες, 
που αισθάνονται την ανάγκη να 
στηρίξουν την προσπάθεια και να 
συνεισφέρουν στο περιβάλλον.

10.11.2024

ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ 
(ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΙΕΡΑΡΧΙΚΕΣ ΠΡΟΣΦΥΓΕΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 2016 

(Κ.Δ.Π. 62 ΤΟΥ 2016) 
Ειδοποίηση δυνάμει του Κανονισμού 5(1)

Δίδεται ειδοποίηση, σύμφωνα με τον Κανονισμό 5(1) των περί Πολεοδο-
μίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικές Προσφυγές) Κανονισμών 
του 2016, ότι εγώ, o Iωάννης Κυριακίδης,  απó τον Κάθικα, ιδιοκτήτης 
του τεμαχίου με αρ. 14, Φ./Σχ.: 35/59, Τοποθεσία: ΤΡΥΓΩΝΙΑ/00, Οδός/
αριθμός: ΤΡΥΓΩΝΙΑ 1, ΚΑΘΙΚΑΣ – 8573 ΠΑΦΟΣ, στην περιοχή του Δή-
μου Ακάμα, Κάθικα, θα υποβάλω αίτηση στην Πολεοδομική Αρχή (ΕΟΑ 
Πάφου), για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας για Προσθηκομετατροπές 
σε υφιστάμενο Οινοποιείο και αλλαγή χρήσης σε Τυροκομείο. 
Παραστάσεις κατά της αιτήσεως μπορούν να υποβληθούν προς την Πο-
λεοδομική Αρχή μέσα σε προθεσμία 21 ημερών από τη δημοσίευση της 
Ειδοποιήσεως αυτής.

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ
ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL,  
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες, 
24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ 
ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου Βαλδασε-
ρίδη 10, 6018, Λάρνακα. ΠΙ για 
παιδιά, 24206132, 24800438, ΓΕ-

ΝΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ, 
Ηνωμένων Πολιτειών, 6301 
Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, ΙΔΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.



Ε
ίναι πολύ ενδια-
φέρουσα η σημε-
ρινή ποδοσφαιρική 
μέρα. Τρία ματς 
με συγκεκριμένο 
προφίλ για όλα τα 
γούστα. Αρχίζοντας 

στις 17.00 με το Ομόνοια Αραδίπ-
που-Ομόνοια και πηγαίνοντας δύο 
ώρες μετά (19.00) στα δύο ντέρμπι. 
Απόλλων-Πάφος και ΑΠΟΕΛ-ΑΕΛ. 
Για τις πέντε ομάδες του BIG8 είναι 
ένα σημαντικό τεστ σε μία περίοδο 
σημαντικών εξετάσεων. Αν θέσουμε 
ως σημείο τερματισμού το τέλος 
του πρώτου γύρου. Δηλαδή σε 4 
αγωνιστικές. Για ίδιους, παρόμοιους 
και διαφορετικούς λόγους. 

Θα πει κάποιος, πόσο μεγάλο 
είναι το τεστ της Ομόνοιας απέναντι 
στη συνώνυμη της Αραδίππου; 
Πώς δεν είναι; Όταν δεν μπόρεσε 
σε δύο αγώνες να κερδίσει (στο 
ΓΣΠ) τις δύο από τις τρεις ομάδες 
της 2ης κατηγορίας και βρίσκεται 
ενώπιον της 3ης. Όταν δεν πείθει 
αγωνιστικά (μπορεί επιθετικά να 
μεταμορφώνεται από καταιγίδα σε 
ανομβρία, ενώ αμυντικά πάσχει), 
όταν έρχεται από ευρωπαϊκό ταξίδι 
και όταν έχει ως περιθώριο απώ-
λειας βαθμών το... μηδέν; Φυσικά 
σήμερα αγωνίζεται εκτός, στις δύο 
εξόδους της με ομάδες του κάτω 
διαζώματος κέρδισε. Αλλά, ας μεί-
νουμε στο απόγευμα. Η Ομόνοια 
είναι ενώπιον μίας επιλογής. Φα-
νταστείτε να πάει χωρίς νίκη στον 
κύκλο αγώνων που ακολουθεί. Με 
Απόλλωνα, Πάφο (εκτός) και ΑΠΟ-
ΕΛ. Αυτός ο κύκλος έχει ενδιαφέρον 
για όλους και άνοιξε από την προ-
ηγούμενη αγωνιστική. Επειδή οι 
τέσσερεις θα παίξουν μεταξύ τους. 
Προ εβδομάδας Απόλλων-ΑΠΟΕΛ, 
σήμερα Απόλλων-Πάφος, μετά τη 
διακοπή Πάφος-ΑΠΟΕΛ, Ομό-
νοια-Απόλλων, Πάφος-Ομόνοια 
και «αιώνιο». Με το σημερινό ο 
ΑΠΟΕΛ έχει 4 ντέρμπι. Η ΑΕΛ 
μπορεί να μοιάζει ένα επίπεδο πιο 
κάτω από τις υπόλοιπες ομάδες, 
αλλά είναι ΑΕΛ. Αν θέλει να μπει 
εξάδα, θα πρέπει να πάρει απο-
τελέσματα απέναντι σε άλλους 
μεγάλους. Το έχει κάνει μόνο με 

την ΑΕΚ και μιλούμε για ισοπαλία. 
Σήμερα έρχεται ΓΣΠ, ακολουθεί 
αναμέτρηση με τον Άρη. Αν κάνει 
μια ικανοποιητική σούμα, έχει την 
ευκαιρία να φτιάξει γερή συγκομιδή 
με το τέλος του πρώτου γύρου. 

Οι της Λευκωσίας «γαλαζοκί-
τρινοι» έχουν και τον αγώνα με 
τον Άρη στην εξίσωση. Θεωρη-
τικά, λοιπόν, η φιλοξενία της ΑΕΛ  
φαντάζει ως το πιο βατό από τα 
ντέρμπι. Άρα και αυτό όπου το 
περιθώριο απώλειας είναι το μι-
κρότερο. Όπως και η Ομόνοια, θα 
κουβαλήσει την κόπωση από το 
ματς με τη Φιορεντίνα, ενώ στην 
πορεία θα έχει και άλλα τρία ευρω-
παϊκά ματς. Βασικά από την προ-
περασμένη αγωνιστική (ο αγώνας 
με Ανόρθωση) ο ΑΠΟΕΛ μπήκε 
στο ζόρικο σημείο του προγράμμα-
τός του. Αμυντικά νιώθει ασφαλής, 
επιθετικά είναι που ζορίζεται στα 
μεγάλα ματς. Δεν δημιουργεί με-
γάλο αριθμό ευκαιριών. Ούτε με 
ΑΕΚ, ούτε με Ανόρθωση, σχετικά 
ούτε και με τον Απόλλωνα. Αλλά 
είπαμε, είναι συμπαγής στην άμυνα 
(6 ματς με λευκό παθητικό) στο 
πρωτάθλημα. 

Άλλα δύο
Ο Απόλλωνας είναι στα ίδια βαθ-

μολογικά σημεία με τον ΑΠΟΕΛ. 
Ίδια αποτελέσματα, έχει μόνο δύο 

γκολ παθητικό παραπάνω. Βέβαια 
έχει και μία νίκη (3-0) στα χαρτιά, 
που αλλάζει λίγο τις στατιστικές 
συγκρίσεις. Σε αντίθεση με τους 
άλλους, έχει δύο ντέρμπι να δώσει 
(σήμερα και με Ομόνοια),  ενώ δεν 
έχει και τα ενδιάμεσα ευρωπαϊ-
κά. Σήμερα θα υποδεχτεί την πιο 
καλή και φορμαρισμένη ομάδα. 

Αυτό και αν είναι τεστ δυνάμεων 
(ισχύος) και χαρακτήρα. Θα παίξει 
εντός, αν και ο παράγοντας έδρα 
δεν είναι και τόσο ισχυρός, αν θέ-
σουμε υπόψη την εξοικείωση της 

Πάφου λόγω Ευρώπης στο στάδιο 
«Άλφαμεγα». Η αλήθεια είναι πως 
ο Απόλλωνας έχει ανάγκη από μία 
νίκη «μαμούθ». Στο γήπεδο έχει 
μόνο μία μεγάλη, αυτήν επί της 
Ανόρθωσης στη 2η αγωνιστική. 
Της Ανόρθωσης η οποία ψάχνεται, 
και τότε ψαχνόταν παραπάνω. 

Ειδική περίπτωση
Αφήσαμε τελευταία την Πάφο. 

Πέντε βαθμούς παραπάνω από 
τον 2ο, πέντε γκολ παραπάνω από 
τη 2η καλύτερη επίθεση. Καλύ-
τερη άμυνα μαζί με τον ΑΠΟΕΛ. 
Μόνη αήττητη, χωρίς να πατήσει 
«πεπονόφλουδα». Μόνη απώλεια 
απέναντι στον Άρη. Υπάρχουν 
και οι συγκρίσεις μπροστά από 
τον καθρέφτη. Σε σχέση με πέρσι 
είναι πέντε θέσεις πιο ψηλά και 
έχει 8 βαθμούς παραπάνω. Οι 
περισσότεροι κάνουν σύγκριση 
με τη σεζόν 2022-23. Όταν μέχρι 
το τέλος του πρώτου γύρου κατέ-
γραψε 10 νίκες και 3 ισοπαλίες. 
Η πρώτη (ισοπαλία) στην πρε-
μιέρα, οι άλλες δύο συνεχόμε-
νες στο τέλος. Πολλοί λένε πως 
μπορεί να αρχίσει τις απώλειες 
τώρα. Με τα 3 ματς ντέρμπι και 
ενδιάμεσα άλλα 3 ευρωπαϊκά. 
Καλά τα συγκριτικά στατιστικά, 
αλλά ας δούμε το σήμερα. Το 
επίπεδο απόδοσης. Η ομάδα του 

Καρσέδο, σε μονάδες και σύνολο 
υπερτερεί. Έχει όσο κανείς άλ-
λος περιθώριο απώλειας στον 
δύσκολο κύκλο αγώνων, αλλά 
με βάση την πορεία της έχει και 
το εξής σενάριο: Με Απόλλωνα 
εκτός και τους «αιώνιους» στην 
Πάφο μπορεί ν’ αφήσει και τους 
τρεις εκτός μάχης τίτλου (ειδικά 
αν δούμε ολόκληρο το πρόγραμ-
μα). Δεν είναι διόλου εύκολο το 
3Χ3, αλλά είναι εφικτό. 

Το πρόγραμμα των «5»
10η αγωνιστική
Ομόνοια Αραδίππου – Ομόνοια 
ΑΠΟΕΛ – ΑΕΛ
Απόλλων – Πάφος F.C.

11η αγωνιστική
Πάφος F.C. – ΑΠΟΕΛ 
Ομόνοια – Απόλλων
19:00 ΑΕΛ – Άρης

12η αγωνιστική
Σάββατο, 30 Νοεμβρίου
Ε.Ν. Παραλιμνίου – ΑΕΛ 
Απόλλων – Εθνικός
Πάφος F.C. – Ομόνοια 
ΑΠΟΕΛ – Άρης

13η αγωνιστική
Ομόνοια – ΑΠΟΕΛ
Εθνικός – Πάφος F.C.
ΑΕΛ – Καρμιώτισσα 
Νέα Σαλαμίνα – Απόλλων
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λόγους 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ

«ΤΕΣΤ» ΣΕ ΠΕΡΊΟΔΟ... 
ΕΞΕΤΑΣΤΊΚΉΣ ΠΕΡΊΟΔΟΥ

Πάφος, ΑΠΟΕΛ, Απόλλων, Ομόνοια και ΑΕΛ δοκιμάζονται σήμερα με φόντο 
και το υπόλοιπο πρόγραμμα του πρώτου γύρου
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